
Νίκος Καζαντζάκης,
Αναφορά στο Γκρέκο,
Εκδ. Άγρα,
Αθήνα 1986

Αναφορά στον Γκρέκο

Κι ως να στραφώ να ρωτήσω τον καπετάνιο πού πάµε, είχαµε αράξει

στο Μεγάλο Κάστρο, στην Κρήτη. Ρόδιζαν στον αποµεσηµεριάτικον

ήλιο τα πέτρινα φτερωτά λιοντάρια της Βενετιάς, κυµάτιζε του Άγι-

ου Μάρκου η παντιγέρα στο µεγάλο πύργο, ο µόλος µύριζε λάδι, κρασί και λε-

µονοπορτόκαλα… Περάσαµε την καστρόπορτα του λιµανιού, πήραµε δεξά, α-

νεβήκαµε τα βενετσιάνικα τείχη, που έζωναν την πολιτεία. Θλιµµένο, κατα-

στρόγγυλο το φεγγάρι κρέµουνταν από πάνω µας, τα πιο µεγάλα άστρα µο-

νάχα είχαν µπορέσει ν’αντισταθούν στο φως του και στραφτάλιζαν στο γαλα-

τένιο αµίλητο ουρανό· δεξά µας µούγκριζε η κρητικιά θάλασσα…

– Κοίταξε, µου ’πες, κοίταξε τη θάλασσα, χιµάει να φάει τα µουράγια, να

διώξει του Βενετσιάνους. ∆ε βλέπεις; κοίταξε καλά· δεν είναι ετούτα κύµατα,

Μενεγάκη (έτσι µε ονοµάτιζες κοροϊδευτικά), είναι αλόγατα, φοβερή καβαλα-

ρία!…

– Τι συλλογιέσαι; µε ρώτησες για να ξορκίσεις τη σιωπή.

– Τίποτα, αποκρίθηκα προσπαθώντας να κρύψω τη συγκίνησή µου· να, πό-

σο άγρια είναι η θάλασσα της Κρήτης, αυτό συλλογίζουµουν, και µου ’ρχεται

τώρα που σου το λέω να κατέβω στο γιαλό, να παλέψω µε τα κύµατα, κι’ ας

πνιγώ.

– Η νιότη θαρρεί πως είναι αθάνατη, γι΄αυτό αντροκαλιέται το θάνατο, α-

ποκρίθηκες και µ’ έπιασες από το χέρι, σα να ’θελες να µε κρατήσεις να µην

κατέβω στο γιαλό.
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Νίκος Καζαντζάκης,
Αναφορά στον Γκρέκο,
Εκδ. Άγρα,
Αθήνα 1986

Αναφορά στον Γκρέκο

Π
ροσπερνούσα γρήγορα γρήγορα, έφτανα στα µπεντένια κι ανάσαινα·

κατασκότεινη, αγριεµένη, βροντούσε κάτω η θάλασσα, χιµούσε λυσσα-

σµένη απάνω στα τείχη και τα ’τρωε. Τα κύµατα καβαλίκευαν τα µου-

ράγια, πιτσίλιζαν το κούτελό µου, τα χείλια µου, τα χέρια µου και δροσίζου-

µουν. Ώρες στέκουµουν απάνω από τη θάλασσα· ένιωθα ετούτη είναι, κι όχι

η γης, η µάνα µου, ετούτη µονάχα µπορεί να καταλάβει την αγωνία µου, για-

τί έχει κι αυτή την ίδια µε µένα αγωνία και δεν µπορεί να κοιµηθεί· χτυπάει,

χτυπιέται, στηθοδέρνεται, ζητάει ελευτερία· µοχτάει να γκρεµίσει τα µουρά-

για που υψώνουνται µπροστά της και να περάσει. Η στεριά είναι ήσυχη, σί-

γουρη, απλοϊκή και δουλευταρού, ανθίζει, καρπίζει, µαραίνεται, µα δεν την κυ-

ριεύει ο τρόµος· σίγουρη πως, θέλει δε θέλει, θ’ ανέβει πάλι από τα χώµατα η

άνοιξη. Μα η θάλασσα, η µάνα µου, δεν είναι σίγουρη, δεν ανθίζει αυτή, δεν

καρπίζει, αναστενάζει κι αγωνίζεται νύχτα µέρα. Την άκουγα, µε άκουγε, πα-

ρηγορούσαµε ο ένας τον άλλο, δίναµε κουράγιο ο ένας στον άλλο, κόντευε πια

να ξηµερώσει, θα ξυπνήσουν οι ανθρώποι και θα µας δούνε, και γύριζα γρή-

γορα γρήγορα σπίτι. Ξαπλώνουµουν στο στρώµα µου, πικρή, αλµυρή ευτυχία

πληµµύριζε όλο µου το κορµί, χαίρουµουν που δεν είµαι καµωµένος από χώµα

παρά από νερό της θάλασσας. 
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Οδυσσέας Ελύτης
Προσανατολισµοί,
τόµος Ποίηση,
Εκδ. Ίκαρος,
Αθήνα 2002

«Έφερα τη ζωή µου ως εδώ

Στο σηµάδι ετούτο που παλεύει

Πάντα κοντά στη θάλασσα

Νιάτα στα βράχια επάνω, στήθος

Με στήθος προς τον άνεµο

Πού να πηγαίνει ένας άνθρωπος

Που δεν είναι άλλο από άνθρωπος

Λογαριάζοντας µε τις δροσιές τις πράσινες

Στιγµές του, µε νερά τα οράµατα

Της ακοής του, µε φτερά τις τύψεις του

Α, Ζωή

Παιδιού που γίνεται άντρας

Πάντα κοντά στη θάλασσα όταν ο ήλιος
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Τον µαθαίνει ν’ ανασαίνει κατά κει που σβήνεται

Η σκιά ενός γλάρου ….

Έφερα τη ζωή µου ως εδώ

Πέτρα ταµένη στο υγρό στοιχείο

Πιο πέρα απ’ τα νησιά

Πιο χαµηλά απ’ το κύµα

Γειτονιά στις άγκυρες

Όταν περνάν καρίνες σκίζοντας µε πάθος

Ένα καινούριο εµπόδιο και το νικάνε

Και µ’ όλα τα δελφίνια της αυγάζ’ η ελπίδα

Κέρδος του ήλιου σε µι’ ανθρώπινη καρδιά-

Τα δίχτυα της αµφιβολίας τραβάνε

Μια µορφή από αλάτι

Λαξεµένη µε κόπο

Αδιάφορη άσπρη

Που γυρνάει προς το πέλαγος τα κενά των µατιών της

Στηρίζοντας το άπειρο».

Οδυσσέας Ελύτης, Προσανατολισµοί 
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O∆ΥΣΣΕΑ ΕΛΥΤΗ
από Το Άξιον Εστί,
Εκδ. Ίκαρος,
Αθήνα 1959.

Η ΓΕΝΕΣΙΣ

… «Εντολή σου, είπε, αυτός ο κόσµος

και γραµµένος µες στα σπλάχνα σου είναι

∆ιάβασε και προσπάθησε

Και πολέµησε» είπε

«Ο καθείς και τα όπλα του» είπε

Και τα χέρια του άπλωσε όπως κάνει

νέος δόκιµος Θεός για να πλάσει µαζί αλγηδόνα και ευφροσύνη.

Πρώτα σύρθηκαν µε δύναµη

Και ψηλά πάνω από τα µπεντένια ξεκαρφώθηκαν πέφτοντας

Οι Εφτά Μπαλτάδες

Κατά πώς η Καταιγίδα

στο σηµείο µηδέν όπου ευωδιάζει

απ’ αρχής πάλι ένα πουλί
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καθαρό παλιννοστούσε το αίµα

και τα τέρατα έπαιρναν την όψη ανθρώπου

Τόσο εύλογο το Ακατανόητο

Ύστερα και οι άνεµοι όλοι της φαµίλιας µου έφτασαν

Τ’ αγόρια µε τα φουσκωµένα µάγουλα

και τις πράσινες πλατιές ουρές όµοια Γοργόνες

και άλλοι γέροντες γνώριµοι παλαιοί

οστρακόδερµοι γενειοφόροι

Και το νέφος εχώρισαν στα δύο 

Και αυτό πάλι στα τέσσερα

Και το λίγο που απόµεινε φύσηξαν και ξαπόστειλαν στο Βορρά

Με πλατύ πάτησε πόδι στα νερά και αγέρωχος ο µέγας Κούλες

Η γραµµή του ορίζοντα έλαµψε

Ορατή και πυκνή και αδιαπέραστη

ΑΥΤΟΣ ο πρώτος ύµνος….
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Νίκος Καββαδίας,
Η Βάρδια,
εκδ. Κέδρος,
Αθήνα 1976

Να ξυπνάς και να βρίσκεσαι σ’ έναν τόπο για πρώτη φορά. Τρίβεις τα µά-

τια, κόκκινα και κουρασµένα. Βλέπεις θαµπά. Άνθρωποι που δεν τους φα-

ντάστηκες. Τους αγαπάς. Νταραβερίζεσαι και γίνεσαι µάτσο µε δαύτους. Φεύ-

γεις. Τους θυµάσαι όταν µείνεις για λίγο στο σπίτι σου, την ώρα που πέφτεις

να κοιµηθείς. Η θύµηση αξίζει µονάχα όταν ξέρεις πως θα κινήσεις για και-

νούριο ταξίδι. Η χειρότερη άρνηση, η µεγαλύτερη απελπισία, είναι να φου-

ντάρεις στον τόπο σου και να ζεις τις αναµνήσεις.»
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Ρέα Γαλανάκη,
Οµόκεντρα ∆ιηγήµατα,
Εκδ. Άγρα,
Αθήνα 1986

Μαυρόασπρο

∆εύτερο Σχεδίασµα 

…Άρχισε τον περίπατό της από το κοµµάτι της προκυµαίας που τότε είχε

λίγα παγκάκια και αλµυρίκια. Το πέτρινο στηθαίο είχε κτιστεί πάνω στα γκρε-

µισµένα τείχη, χαµηλό για να µην κρύβει από τα παγκάκια τη θέα του πελά-

γους και του ακρωτηριού απέναντι. Το ακρωτήριο ήταν ο µοβ καθρέφτης των

ερωτευµένων, καθώς αντανακλούσε τη διαφάνεια των σκέψεών τους, µόλις τ’

άγγιζαν, διασχίζοντας το µπλε νερό του κόλπου. Φορές πάλι γινόταν η αντή-

χηση λέξεων ένθεων και παλαιών, που εφτερούγιζαν, αφού αυτές οι λέξεις υ-

πάρχουν µόνο σαν θαλασσινά πουλιά. Σταµάτησε έφιππη όπου τα παγκάκια

των γυµνασιακών της ραντεβού. Τότε ο δρόµος πίσω από την προκυµαία ήταν

πιο στενός και δίχως αυτοκίνητα, γι’ αυτό κατέβαιναν εδώ τα νεόκοπα ζευγά-

ρια ν’ αγναντέψουν το βαθύ κυανό της περιπέτειας. Άφησε το άλογο να σκύ-

ψει και να οσφρισθεί τα εφηβικά τους σώµατα. Και αποτείνοντας ένα σιωπη-

λό φόρο τιµής κοίταξε, χωρίς να κατεβεί, την ίδια αµετάβλητη και λυτρωτική

θέα, αλλά, επειδή τώρα καθόταν ψηλότερα, µπόρεσε να δει πιο καθαρά το βα-

θύ κυανό, µα και τις περιπέτειες που ακολούθησαν. Έριξε µετά το βλέµµα της

προς τα κάτω και µπόρεσε να δει τα ίδια βράχια µε τα καφέ νύχια και τους α-

χινούς. Και είδε το πρόσωπό της, πριν από είκοσι περίπου χρόνια, γεµάτο α-

πό το φόβο του ύψους και της άγριας πέτρας, που τότε ίσως διαισθανόταν, αλ-

λά δεν µπορούσε ακόµη να τον ταυτίσει µε τον φόβο της αστυνοµίας.

Και παρά το θόρυβο από τα αυτοκίνητα που βούιζαν στο δρόµο, παρά το

θόρυβο από το πρόσφατο τείχος των πολυκατοικιών, ξενοδοχείων κι εστιατο-

ρίων – που τον εγλύκαιναν ωστόσο δύο τετράγωνα οριστικής σιγής, το ένα µε

τις µισογκρεµισµένες βενετσιάνικες προσόψεις και το άλλο µε το εγκαταλειµ-

µένο νεοκλασικό σπίτι κάποιου µαιευτήρα (πόσες φορές δεν επεθύµησε να ζή-

σει εκεί, όχι γιατί ήταν από τα ελάχιστα νεοκλασικά της πόλης, όσο γιατί ήταν

το µόνο σπίτι που ανοιγότανε στο πέλαγος αγνοώντας την τρίγωνη και περι-

τειχισµένη εσωστρέφειά της) – παρά λοιπόν το θόρυβο, µπόρεσε ν’ ακούσει

τον γυάλινο ήχο του νερού στα βράχια, γεγονός ότι µπορούσε ακόµη να χαίρε-

ται µε τα ίδια νερά. Αν και, όπως σκέφτηκε αµέσως, τα νερά, ιδιαίτερα τα νε-

ρά, δεν είναι ποτέ τα ίδια, και άκουσε τον γυάλινο ήχο να σπάει, γεµίζοντας το
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στοµάχι της σπασµένα κρύσταλλα και τροµαγµένα λουλούδια. Το άλογο τινά-

χτηκε ξαφνιασµένο από τη φασαρία των γυαλιών µέσα της, ακούγοντας την ει-

κόνα να θρυµµατίζεται. Ή µήπως τινάχτηκε από το µελτέµι που αναρρίπισε

σκόρπια χαρτιά στο δρόµο και την ανάγκασε να συγκρατήσει µε τα δυο της

χέρια το παλαιότροπο χτένισµα, και να σηκώσει πια το πρόσωπό της από τη

φωτογραφία. Σηµείωσε στο άσπρο χαρτί πίσω: Ηράκλειο, σηµείο πρώτο. Η πό-

λη εκυρίεψε τη θάλασσα. Νοµίζω άκουσα το θρήνο του νερού για την αιχµα-

λωσία. Και για τους εφήβους….

…Ανέβασε το άλογο στο πεζοδρόµιο. Ο ήχος του µεγάλου τύµπανου δόνη-

σε πένθιµα τα σωθικά της, καθώς πέρασε µπροστά της δίνοντας το ρυθµό στο

αργό βάδισµα πρόσκοπων, µαθητών, στρατιωτών και ιερέων. Ο διευθυντής της

µπάντας κρατούσε τη µεγάλη µπαγκέτα τυλιγµένη µε µπλε βελούδο και χρυ-

σό κορδόνι, ακόντιο από το µαυσωλείο των όπλων. Ούτε καν αυτό, ίσως το ί-

διο το µυστήριο της µουσικής. Το σήκωσε και το στριφογύρισε στον αέρα· άρ-

χισαν τότε τα πνευστά. Το άλογο τσίτωσε τα αυτιά του προς τον ήχο, που έγι-

νε οξύς. Φάνηκαν εξαπτέρυγα και λάβαρα, το κοµιζόµενο ανάµεσα σε άνθη ιε-

ρό αντικείµενο της λατρείας κι οι ολόχρυσοι παπάδες. Το βάρος στο ένα πόδι

και µετά στο άλλο, όλοι αγνοώντας πως εχόρευαν ξανά τον πιο αρχέγονο και

πιο αγέλαστο χορό. Άφησε ν’ αποµακρυνθούν προς τα νερά. Μετά κατέβηκε

στο δρόµο.

Πλην, αν ο δρόµος µετετρέπετο συχνά σε γραµµική σκηνή θεάτρου, όφειλε

πιο πολύ το γεγονός στα κτίρια, που τον σκηνογραφούσαν σώζοντας µνήµες

µεγαλόπνοης αστικής αρχιτεκτονικής και θύλακες ενετικών µνηµείων. Πελε-

κητά αγκωνάρια, πέτρινα τόξα και φουρούσια έµπαιναν σιγά σιγά στη θέση

τους, σαν αίφνης να υπέφερε η µνήµη στα χαλάσµατα από το δηλητήριο µιας

ραγισµένης γύψινης γιρλάντας ή του σπασµένου λέοντος της Γαληνότατης. Και

αν κάποια δρώµενα, ιδιαίτερα όσα σχετίζονται µε τα νερά, παίζονται ακόµη

στο κατάστρωµα του δρόµου και κατεβαίνει όλη η πόλη να τα δει, ταµπέλες

λένε πως οι όροφοι του σκηνικού στεγάζουν επαγγελµατικές στέγες ή ξενοδο-

χεία, τα δε ισόγεια γραφεία ταξιδίων και καταστήµατα τουριστικών ειδών….

….Της άρεσε να ταξιδεύει µε αυτό το πλοίο, που στοίχειωσε κατόπιν στις

αγρυπνίες της. Οδήγησε το άλογο στα σανιδένια καταστρώµατα, στις ξύλινες

σαιζ-λονγκ, στα ψάθινα τραπέζια, στα βυσσινιά σαλόνια µε τ’ άσπρα κουρτι-

νάκια και στις παρέες του πρώτου χρόνου της φοιτητικής ζωής. Επέστρεφαν

για τις γιορτές ή για το καλοκαίρι και περνούσαν ολόκληρη την νύχτα στο

πλοίο κουβεντιάζοντας ως αργά, κάποτε και ως τα ξηµερώµατα, αν δεν τους

αποκοίµιζε το σκοτεινό λίκνισµα της θάλασσας. Γιατί η θάλασσα, έως τότε, ή-

ταν ο δρόµος που οδηγούσε στον Πειραιά του ξηµερώµατος, στην µυστηριακή

του ατµόσφαιρα µε τα φώτα της προκυµαίας αναµµένα, ωσότου να στερεωθεί

το φως της µέρας, µ’ ελάχιστους ανθρώπους κι αυτοκίνητα εκτός απ’ τους

φορτοεκφορτωτές και ταξιτζήδες, µε αλµυρή την πρωινή του υγρασία, µε τη

φασαρία της άγκυρας και των παλαµαριών, κυρίως όµως, κυρίως µε τις υπο-
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σχέσεις µιας διαφορετικής, µιας πιο ελεύθερης ζωής. Η ελευθερία είχε ταυτι-

στεί µε τις σκηνές του µισοκοιµισµένου λιµανιού, όπως διαδεχόταν η µια την

άλλη στην ολοστρόγγυλη οθόνη του φιλιστρινιού. Κι όταν το επόµενο χρόνο

αυτή η ελευθέρια βούλιαξε µαζί µε το πλοίο, οι φίλοι έδωσαν έναν τραχύ και

οραµατικό ορισµό στην έννοια κι αλλάξανε ζωή….

…..Έγραψε στο µπεζ χαρτί, στο πίσω µέρος του κάδρου: Ηράκλειο, σηµείο

δεύτερο. Εδώ το θέατρο της ελπίδας ήταν πάντα γραµµικό. Το πλοίο Ηρά-

κλειο βυθίστηκε από το βάρος της. Κανένας φίλος δεν διασώθηκε αλώβητος.

Και λιγοστεύουν.…. 
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Kλαίρη Μητσοτάκη,
Από τα Mετάλλια,
Εκδ. Άγρα,
Αθήνα 1993

Μετάλλιο Α. Μ.

ΟΤΑΝ ΗΜΟΥΝ ΠΑΙ∆Ι, µου είχαν πει: Μεσηµέρι, όταν όλοι κοιµούνται,

µη νοµίσεις εσύ πως µπορείς να τραβήξεις το σύρτη που σφαλίζει την πόρτα

και να βγεις απ’ το σπίτι. Μη νοµίσεις εσύ πως µπορείς, µες στην κάψα του

ήλιου, να διασχίσεις την πόλη και να βγεις απ’ το κάστρο. Μη νοµίσεις πως

µπορείς να σκαρφαλώσεις στους βράχους και να πας ως τη θάλασσα να δρο-

σίσεις τα πόδια σου µες στα κρύα νερά της. Μη θαρρείς πως µ’ εσένα θα γί-

νει αλλιώς και πως δεν θα σε πάρουν κι εσένα µια µέρα οι πανώριες φρεγά-

τες του σουλτάνου της Τύνιδας.

Με κόπο τα µάτια µου διακρίνουν τη στεριά. Ένα πέπλο θολό τα κάνει

όλα συγκεχυµένα. Μόνο ο θόρυβος των κουπιών που σχίζουν τη θάλασσα

και οι εκτυφλωτικοί σπινθήρες που πετάνε τα µάτια του.
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Χριστόφορος Λιοντάκης,
Από τη συλλογή “Ο Μινώταυρος µετακοµίζει”
Εκδ. Καστανιώτη,
Αθήνα 1996

ΧΑΝ∆ΑΞ

1

Φωνές γκρεµίζονται από τα τείχη

κι υψώνονται σ’ ένα γαλάζιο ράγισµα.

Ο παλµός εξαντληµένος επιµένει

να γνωρίζω.

2

Στο τελευταίο ουρλιαχτό

η βροχή σταµάτησε –

ρώτησα αν·

η µητέρα είπε

να κοιµηθώ επιτέλους.

- 124 -



3

Λιβάνι και λαδοµπογιά

πένθιµα περιποιηµένοι προχωρούµε·

µε οδηγεί

ο αυνανισµός του σαββατόβραδου.

4

GAUDET FLUMINE NON FULMINE

Κι ας µην υπάρχει το νερό

το νιώθω.

5

Μέσα από ξένα στόµατα

µε λοιδορεί

η φωνή µου.

6

Μ’ εναγκαλίζεται ο µινώταυρος

µας είδανε µαζί πολλές φορές

µε κυνηγά

τον κυνηγώ

ποικίλλουν οι φήµες.

7

Σώµατα µαθητών

στην παραλία : εδώ η απόβαση

του Νικηφόρου, παλαιότερα λιµάνι.

Τα σώµατα ενώνονται

πάνω σε όστρακα και οστά. 

8

Εγγλέζικα τσιγάρα

κι ένα ταξίδι σκονισµένο

σηµαίες παντού

µια καθαρεύουσα Ελλάς

λικνίζεται στο γαλανόλευκο.

9

Κατακτητές και µη κατακτηµένοι

λογοπαίγνια πνιγµένα στη ρέµβη

στα κτίσµατα που αναχωρούν.
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10

Μετακοµίζει ο µινώταυρος

µαζί µου στην Αθήνα

το χάσµα κλείνει 

στο άλλο χάσµα.

11

Inoubliable: l’eau reflète l’abandon
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Ρέα Γαλανάκη
Ο βίος του Ισµαήλ Φερίκ Πασά
Spina nel cuore
Μυθιστόρηµα
Εκδ. Άγρα
Αθήνα 1989 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ

…….Το παλιό λιµάνι ήταν η τελευταία εικόνα της πατρίδας, αν κι έµοιαζε

ν’ ανήκει πιο πολύ στην καινούργια τους ζωή. Αγγίζοντας την άκρη ενός λιµε-

νοβραχίονα, το φρούριο έπλεε στη µέση της θάλασσας µε τη µαρµάρινη ση-

µαία του λέοντος του Αγίου Μάρκου απλωµένη στους αιώνες και τη µεταξω-

τή της Υψηλής Πύλης να κυµατίζει στον άνεµο της ηµέρας. Η πέτρινη κορό-

να του φρουρίου οριοθετούσε ένα σύνολο αντιθέτων, αρχίζοντας από το υγρό

ή στερεό και τελειώνοντας στο ελεύθερο ή περιορισµένο. Όταν βαριόταν την

ακινησία των αντίθετων ιδιοτήτων, έπαιζε µε φιλντισένια ζάρια τις µετατρο-

πές, αφήνοντας την τύχη ν’ αλλάζει τακτικά τον κόσµο και σπανιότατα τον η-

γεµόνα.

Ήταν αποτέλεσµα της τύχης ότι το αγόρι µπάρκαρε για την Αίγυπτο κι ο α-

δερφός του για την Πόλη. Κατάλαβε πώς είχαν φτάσει στον τελευταίο από την

αλληλουχία των χωρισµών, που χαρακτηρίζει την έναρξη της ζωής ενός αιχ-

µαλώτου. Έπιασε το χέρι του αδερφού του καθώς ακουµπούσε σε µια χαµηλή

γρανιτένια κολόνα, µπηγµένη στο λιθόστρωτο για να δένουν τα πλοία. Επεθύ-

µησε να στερεώσει για πάντα τον ήχο του αδερφικού ονόµατος πάνω σ’ αυτή

τη θάλασσα. Ρώτησε τον αδερφό του πώς ονοµαζόταν. Ο αδερφός του γύρισε

και τον κοίταξε, γνωρίζοντας ότι τον αποχαιρετούσε: 

– Αντώνιος Καµπάνης Παπαδάκης του Φραγκιού…….

……. Έλεγα πως κατακτητές και κατακτηµένοι είχαν για πολλούς αιώνες

µαστορέψει ένα σκηνικό, όπως εκείνα που έτυχε να δω στις ευρωπαϊκές όπε-

ρες πριν από πολλά χρόνια, για ν’ αρχίσει να παίζεται εκεί µέσα η τελευταία

πράξη της ζωής µου. Η ανάµνηση των δυο αιχµαλωτισµένων αγοριών, που χω-

ρίστηκαν για πάντα σ’ αυτό το λιµάνι, και χωρίστηκαν ως το κόκαλο από δια-

φορετικούς δρόµους, µετέτρεψε ξαφνικά το παρελθόν και το παρόν σε διακο-

σµητικά στοιχεία ενός επεισοδίου. Η εντύπωση του ψεύτικου ήταν τόσο σφο-

δρή, που σκέφτηκα µήπως το ήδη παιγµένο επεισόδιο δεν υπήρξε ποτέ σαν

ζωή. Τι σήµαινε άραγε ένας αδερφός ξένος κι αντίπαλος; Κι ωστόσο είχε παί-

ξει τον ρόλο του άριστα, σαν να επρόκειτο για γνήσιο αδερφό. Όµως αν κά-

ποιος µπορούσε να τεκµηριώσει πως είχε υπάρξει σ’ αυτήν την εξιστόρηση, αν

κάποιος ήταν αληθινός σπαράζοντας ακόµη από το χωρισµό, αυτός ήµουν εγώ.
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Τίποτε άλλο δεν µπορούσα να αποδείξω. Αναγνώριζα µόνο τη ζωή µου, καθώς

ξαναβρισκόταν στον ίδιο χώρο, σαν ζωή, όχι σαν µίµηση. Αµφέβαλλα για οτι-

δήποτε άλλο. 

Είδα το ξύλινο φρούριο, που το είχανε ντύσει µε βαµµένα χαρτόνια, ώστε

να φαίνεται χτισµένο µε ογκόλιθους, αρρωστηµένους απ’ τη θάλασσα. Είχαν

ζωγραφίσει το ευαγγέλιο και το λιοντάρι της Γαληνότατης κοντά σε µια σηµαία

του σουλτάνου, που κυµάτιζε. Μπροστά στο φρούριο είχαν φτιάξει ένα µικρό

λιθόστρωτο, κι εκεί βρισκόταν κάτι χαµηλές κολόνες, δήθεν πέτρινες. Εκεί εί-

χα αγγίξει τελευταία φορά το χέρι του, πάνω σε µια από κείνες τις κολόνες.

Προχώρησα τρέµοντας και την άγγιξα. Άκουσα πάλι την υπόκρουση της

θάλασσας όπως παραµιλάει στα λιµάνια. Ένιωσα την κολόνα κρύα, σαν να ή-

ταν πραγµατική, αλλά δεν ενδιαφέρθηκα για τούτο περισσότερο. Σκούπισα

την αλµυρή της υγρασία µε τρυφερές κινήσεις σαν να σκούπιζα πάλι τον ι-

δρώτα του -ή µήπως ήταν η παραίσθηση του πυρετού; Αν άγγιζα το µέτωπό

του, ήταν ψυχρό για να ’ναι ζωντανό. Σαν όλους τους οριστικά χαµένους, δεν

απάντησε, όταν µετά από χρόνια τον ξαναρώτησα στο ίδιο σηµείο πώς ονοµά-

ζεται, ζητιανεύοντας το έλεος της φωνής του. ∆εν µίλησε. Όλα είχαν κάποτε

συµβεί, σαν ένας φόνος χωρίς δυνατότητα αναπαράστασης. Και είχαν αµετά-

κλητα τελειώσει. Μόνο η επιθυµία του άλλου σώµατος έπλεε στο νερό, ένα

παλιόξυλο που είχε περισσέψει των µαστόρων. 

Κατακτηµένων και κατακτητών. 
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ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΑΝΟΥ∆ΑΚΗΣ
Εφηµ. ΤΟΛΜΗ,
Ηράκλειο, 9 Αυγούστου 1997

Η ΠΟΛΗ ΜΟΥ

Η ΠΟΛΗ ΜΟΥ ΠΡΟ ΑΜΝΗΜΟΝΕΥΤΩΝ ΧΡΟΝΩΝ εκπέµπει την κραυ-

γή της, καλύπτουσα µε το κόκκινό της φόρεµα τα κύµατα της πελαγίσιας λαι-

µητόµου, εκτεθειµένη στις ορέξεις των µνηστήρων του αέρος, της στεριάς και

της θαλάσσης. Εκείνη η πέτρα της µάνας µου έπεφτε σερµαγιά στον ακοίµη-

το του φορατζή καθρέπτη µπροστά στην ωραία Πύλη του Λαζαρέτου, βαρύ-

τατο διαµάντι κατεδαφισµένης Πόρτας που εσχηµάτισε το απόρθητο χαντάκι

µε την περιµετρική απαστράπτουσα λεκάνη πυρακτωµένης γυναικός και τα

πλήθη της Βαβέλ στο κοραλλιογενές νησί, που οι πόλεµοι το άφησαν ανέγγι-

χτο.

Η πόλη µου, Ανατολή Ανατολών, µε κάλεσε στους πύργους της ως µνη-

στήρα Μωυσή, επιβάτη υπεραστικού λεωφορείου µε το κλαταρισµένο πίσω δε-

ξί λάστιχο, κρυφή η ελπίδα στις ανώνυµες συµπληγάδες των µαστών της για

τα χρωµατιστά χαρτιά του φακελώµατος. Ίσως γι’ αυτό στα χείλη µου αναπη-

δά έκτοτε µεθυσµένη η Ελένη, η Σόνια και η Μαίρη, γυµνώνουσες τα στήθη

τους, ως σταγόνες βροχής έµπλεες πάθους, στη Βίγλα και την Άκ Τάπια, πε-

ριεκτική ιστορία της χορευτικής παράγκας, µε την υγρασία να σφυρίζει στο

ρυθµό του Έλβις, µια κιβωτός κοµίζουσα τορπίλες το µπλουτζιν του Τζέιµς

Ντιν και το ξεκούµπωτο πουκάµισο του Πίπη, του Γιαννάκη, του Μανώλη και

του Γιώργου για τ’ αλιευτικά του ανοιχτού πελάγου, πριν πέσει ο ήλιος στο µα-

στό του Στρούµπουλα και οι λογισµοί του να χορέψουν µπρος στον Κούλε των

ανέµων. Στις αυλές της ανθούσαν αδιαλείπτως λεµονιές όπου συνέρχονταν η-

δυπαθείς χορεύτριες της Βενετίας και οι καφασωτές φωνές του «µπιρ Αλλάχ»

πίσω από αυλόπορτες, ενώ Βυζαντινοί και Αγαρηνοί, ∆ούκες και γόητες Προ-

βλεπτές της Γαληνότατης µυρίζονταν τα Καστρινά λεµόνια της γοργόνας στα

πιο απόκρυφα µπαράκια. Πλήθος πλωτές αυθαίρετες καλύβες δίχως τέλος και

αρχή πολιορκούν τις τέσσερις καστρόπορτες, ζητωκραυγάζουν εµπρός σε σµή-

νη µυριάδων εισβολέων κρούοντας τον καµπυλόγραµµο αµανέ του µουεζίνη

στα σοκάκια.

«Έκαψα το καράβι µου» στο πάρκο του Θεοτοκόπουλου όπου κατέβαιναν

απ’ το Palazzo Ducale οι πριγκίπισσες να στεγνώσουν τα µαλλιά τους και να

γευθούν τον κρύφιο Έρωτα µε Αρχοντορωµαίους, Τουρκοµάχους και πρωτο-

καπετάνιους της Αντίστασης, να σολατσάρουν στη Larga Strata γυµνοί οι ε-

ξαίσιοι λογισµοί του Μεσοπόλεµου.

Ηχούν εξαίφνης σάλπιγγες, γκρεµίζονται τα τείχη και τ’ αρχοντικά των κα-

ταρτιών, αλλά το ρίγος του Πάθους και του Έρωτος, το χλιµίντρισµα τ’ αλό-
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γου τ’ Άη - Μηνά ανήκουνε στην Οικουµένη κι ύστερα γράψαµε κάτω απ’ το

φως τις λέξεις: Ψηλό κατάρτι Αγιορίτικο του Νοεµβρίου στο Μαρτινέγκο. Πα-

ράνοµη θωπεία ρώγας σταφυλιού στο καλοκαιρινό Μέγαρο του Φυτάκη.

Αιφνίδια ανατολή των Νεωρίων. Επί πώλου εισέρχεται ισόβιος γαµπρός ε-

ντός σου ο Κορνάρος κοµίζων µες στο στόµα του το Ερωτικόν Έπος της φυ-

λής. Αναδυόµενη η ποίηση του Χορτάτζη, ξεκαρδιστική ή κλαίουσα, στον κόλ-

πο του ∆ερµατά, κραυγή πολιορκηµένων εορταστών του Φώσκολου ο Φορ-

τουνάτος, µια πεταλούδα ο χρωστήρας του Θεοτοκόπουλου, αναγγέλλων την

Ανατολή της Εσπερίας, ύδραυλος παλµική στον Άγιο Τίτο ο Λεονταρίτης.

Ω! βαθιά πληγή του στήθους µου, ρόδο το αµάραντον µε τον οµορφάσχη-

µο διακόπτη του φωτός. Προώρως επέλεξα το θόλο σου, όπως ο εραστής τη

χαίτη της νεανίδος που ορχείται στην ιερή σκιά του Γιούχτα. Καληµερίζω την

ηχώ των ερειπίων σου, µαργαριτάρια που µέλπουν στα χαλάσµατα του Μεγά-

λου Κρητικού Πολέµου, σπασµένη στάµνα µόνο εσύ, τη Νίκη του Ηρακλείου

κατά Αλαµανών δωρούµενη, πρωτότοκη κόρη των ιερών λειψάνων από τους

Οκτακόσιους συν Εξήντα δύο εκτελεσµένους της Κατοχής, γι’ αυτό υστερικά

σεβάσµια. Τα βήµατά µου αντηχούν στις οκτώ στρώσεις των µινωϊκών βοτσά-

λων σου και όπως προφητεύει η Νότα σπρώχνεται η βάρκα και εντός της κρα-

τώ τον ένατο ύπνο µε τις σάλπιγγές της ειµαρµένες. Χαίρε ολόφωτη γαλέρα

σκεπτόµενη µε τις ωραίες κουπαστές, τώρα σε βρίζουν εν χορώ έµποροι, ερ-

γολάβοι και µηχανικοί, είν’ ο καπνός του χαλασµού σου βαµµένα χείλη µιας

χορδής λύρας σπασµένης, τα µαλλιά σου αρµυρή σπονδή ανέµου. Πόλη των

πόλεων, διαχέοµαι στην ηλεκτρονική σπίθα του µυαλού σου, θέλω να κυλισθώ

στο άλαλο συντριβάνι των λεονταριών µε την πανσέληνο αυλητρίδα υπό το

φως των προβολέων του φεγγαριού.
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Ρέα Γαλανάκη,
Ο αιώνας των Λαβυρίνθων,
Εκδ. Άγρα,
Αθήνα 2002.

O αιώνας των Λαβυρίνθων

Φάνηκε ο ήλιος και παρέδωσε στην Κρήτη µια µέρα καθαρή σαν το σιδε-

ρωµένο άσπρο πουκάµισο.

Η µαούνα πλησίαζε στο φρούριο του λιµανιού για να αράξει δίπλα του.

Χρυσόφαιο στο φως του ήλιου, καθεαυτό ένα βενετσιάνικο λιοντάρι, το φρού-

ριο στεκότανε φρουρός της πόλης για έναν ακόµη αιώνα, για ένα ακόµη πολι-

τειακό καθεστώς, υπενθυµίζοντας στους ταξιδιώτες ότι το ταξίδι τους ούτε αρ-

χίζει ούτε τελειώνει στο οποιοδήποτε λιµάνι.
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Σεβάχ Θαλασσινός,
Από «Το λιµάνι του Ηρακλείου»,
Μανόλης Παπαδάκης,
Ηράκλειο 2004.

Το φανάρι του Μεγάλου Κούλε

∆εν ανάβει πια το φανάρι στον Μεγάλο Κούλε. Το σβυσε κι αυτό ο πο-
λιτισµός αφ’ ότου στήθηκε ο αυτόµατος φάρος στην άκρα του λιµενο-
βραχίονα.

Ο πύργος του ορθόστητος πάντα, µοιάζει µε τυφλό κύκλωπα που του φό-
ρεσαν για κοροϊδία σκουφάκι µε ανεµοδούρα. Παριστάνει τώρα τον µετεωρο-
λογικό σταθµό.

Μα εκείνο τον καιρό, το πετρελαιοφάναρο του µεγάλου Κούλε ήταν στις
δόξες του. Κάθε βράδυ µε το βασίλεµα του ήλιου, άνοιγε το πελώριο µάτι του
ο γίγαντας κι έρριχνε τις αστραφτερές µατιές του στο πέλαγος. Ο Σήφης Αλε-
ξίου, ο φαροφύλακας, το φρόντιζε και το κρατούσε άγρυπνο όλη νύχτα.

Εκεί πάνω στο καταπληκτικό βενετσιάνικο φρούριο, το πιο δυνατό σ’ όλη
τη Μεσόγειο, είχε και το σπιτάκι του στη βάση του φαναριού ο φαροφύλακας.
Ποτέ δεν έσβησε το φανάρι του Μεγάλου Κούλε που µέσα στην αγριάδα του
Κρητικού πελάγου αποτελούσε την παρηγοριά και τον οδηγό των καραβιών.

Ο φαροφύλακας Σήφης ξαγρυπνούσε όλη νύχτα και κοιµότανε την ηµέρα.
Αυτή ήταν η δουλειά του. Τ’ απογεύµατα έβγαινε από τον Κούλε για να παί-
ξη τη ντάµα του στον καφενέ του Αντωνάκη του Ταζέδικου στο Αµπάρ-Αλτί,
απέναντι από το φαρµακείο του Γεωργιάδη. Ήσυχος άνθρωπος µε το κοµπο-
λόι και την βράκα του, έκλεινε κάθε βράδυ το παραπόρτι του Μεγάλου Κού-
λε και χανότανε µέσα στο θηριώδες φρούριο ολοµόναχος. Εκεί, συντροφιά µε
την άγρια φουρτούνα και τους θρύλους των Βενετσάνικων φυλακών του στοι-
χειωµένου Κούλε έµενε όλη νύχτα ξυπνητός επιβλέποντας το φανάρι του ο
φαροφύλακας. Χωρίς να φοβάται…
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Άρης Σφακιανάκης
Το Μεγάλο Κάστρο,
Εφηµερίδα Ελευθεροτυπία, «Βιβλιοθήκη»
15 Αυγ. 2000

Το µεγάλο Κάστρο 

Μια βδοµάδα αργότερα ταξιδεύαµε µε το «Κινγκ Μίνως» για τη Κρήτη.

Πάντα πίστευα ότι η θαλάσσια οδός είναι η προτιµότερη για να φτάνεις σε µια

πόλη που ’χει χτιστεί πλάι στη θάλασσα. Τα αεροδρόµια είναι για το Μέξικο

Σίτι ή το Παρίσι.

Η Χριστίνα άφηνε τ’ αγέρι του Κρητικού Πελάγους ν’ ανεµίζει τα µαλλιά

της. Τότε συνειδητοποίησα επιτέλους τι µε σαγήνευε τόσο σ’ αυτήν τη γυναί-

κα. Σ’ αντίθεση µε τόσες άλλες γύρω µας, ετούτη εδώ είχε µακριά µαλλιά. Και

µάλιστα στο φυσικό τους χρώµα. Ξάφνου ένιωσα σαν ένα παιδί που µετράει

τα άστρα. Όσο κι αν δεν µπορούσα να ξεχωρίσω ακόµη τη Μικρή απ’ τη Με-

γάλη Άρκτο. Στο λιµάνι του Ηρακλείου καταπλεύσαµε ξηµερώνοντας. Ένας

βραχνός καµαρότος µας ενηµέρωσε ευσύνοπτα περί της αφίξεως. Πηδήξαµε

νυσταγµένοι απ’ τις κουκέτες µας.

Από το κατάστρωµα του πλοίου η Χριστίνα αγνάντευε µορφάζοντας µε δυ-

σαρέσκεια την πόλη. Εγώ πάλι έβρισκα το θέαµα εξαιρετικό. 

«Κοίτα τον Κούλε», έδειξα, «το κάστρο το ενετικό που κράτησε µια πο-

λιορκία επί είκοσι ένα χρόνια πριν πέσει το Ηράκλειο στους Τούρκους. Κά-

ποτε σαν ήµασταν µικροί, κάναµε µπάνια στο µυχό του. Αργότερα, τη δεκαε-

τία του ’70, το κάστρο άνοιξε τις πύλες του στο κοινό κι εκεί γνωρίσαµε, στις

σκοτεινές του κάµαρες και στα γεµάτα πέτρινα βόλια λαγούµια του, τους έ-

ρωτες τους εφηβικούς». Η Χριστίνα µε κοίταξε µε απαρέσκεια. Το έβρισκε

µάλλον κακόγουστο ένας σαραντάρης ν’ αναφέρεται πρωί πρωί στην εφηβεία.

«Κι εκείνα εκεί» έδειξα πιο πέρα, «αυτά που µοιάζουνε µε κονδυλώµατα

στην τείχιση, είναι τα Νεώρια», απήγγειλα, «εκεί όπου επισκευάζανε παλιά τα

πλοία. Ο δήµος προτίθεται να τα αναδείξει», πρόσθεσα σεµνά.

«Ναι, µόνο που αργεί λιγουλάκι», παρατήρησε η διαρκώς εναντιούµενη φί-

λη µου. «Την ίδια εικόνα παρουσίαζαν και πριν τόσα χρόνια που είχα ξαναπε-

ράσει». Καθώς δε σκόπευα να χαλάσω τη διάθεσή µου, έστρεψα αλλού την

προσοχή της. 

«Τότε θα θυµάσαι κι εκείνο το κτίριο», έδειξα µια τεράστια πολυκατοικία,

«που στέκει χρόνια έρηµο και εγκαταλειµµένο». Η Χριστίνα συγκατένευσε.

«Είναι το µέγαρο Φυτάκη», συνέχισα, «ο ιδιοκτήτης αυτοκτόνησε ύστερα α-

πό χαρτοπαικτική ολονυχτία όπου απερίσκεπτα απώλεσε ολόκληρη την περι-

ουσία του. Το κτίριο είναι ακατοίκητο κι όµως υπάρχουν βράδια που κάποια

παράθυρά του αιφνίδια φωτίζονται και σκιές φαίνονται να κινούνται πίσω α-

πό τα σπασµένα τζάµια. Λένε πως είναι το φάντασµα του ιδιοκτήτη που έχει
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στοιχειώσει το µέγαρο», κατέληξα, θέλοντας να προσδώσω στην πόλη µου κά-

ποια από την αίγλη της Πράγας – γνωστής για τις οπτασίες της. 

«Πιο πιθανό το βρίσκω να ’ναι τίποτα Αλβανοί», είπε µε καρτεσιανή λογι-

κή η Χριστίνα. 

Την τράβηξα να κατεβούµε από το πλοίο. «Πάµε για µπουγάτσα», παρό-

τρυνα. «∆εν έχεις ξαναφάει κάτι τέτοιο». 

Σε πέντε λεπτά βρισκόµασταν σε ένα δρόµο γεµάτο νεοκλασικά κτίρια που

οδηγούσε στο κέντρο του Ηρακλείου. Η Χριστίνα κοιτούσε γύρω της µε θαυ-

µασµό. «Μα έχετε τόσο όµορφα σπίτια!» αναφώνησε κάπως πιο ευδιάθετη.

«Χµ, χµ», ξερόβηξα, «βρισκόµαστε στην οδό της πλάνης. Οι ταξιδιώτες

που έπαιρναν από το λιµάνι αυτόν το δρόµο, νόµιζαν ότι όλο το Ηράκλειο θα

ήταν έτσι πανέµορφα κτισµένο. Όµως σε λίγο έφταναν στην πλατεία των Λιο-

νταριών κι εκεί το όνειρο τελείωνε, άρχιζαν οι τουρκοµαχαλάδες κι οι έκθαµ-

βοι ξένοι έτριβαν τα µάτια τους από την αιφνίδια αλλαγή». 
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«Θα περιµένω

Σε παραλία ερηµική

Τ’ άγριο το κύµα να µου φέρει

τη µατιά σου

Κι ό,τι µου φέρει θ’ αγαπώ

Γιατί θάναι δικό σου

Είτε πετράδι είτε φιλί

΄Η τ’ όνειρό σου

Θα περιµένω

Από το βράδυ ως το πρωί

Ως να γενώ

Εγώ

Μια παραλία ερηµική

Να σε καλωσορίση»

Μάνος Χατζηδάκις, Μυθολογία
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Του λιµανιού το κάστρο

Στου λιµανιού την άκρη

το κάστρο το παλιό

ορθό και επιβλητικό δείχνει 

τ’ ανάστηµά του.

Μες στο γαλάζιο λούζεται

και στο λευκό αφρό

περήφανα υψώνοντας 

το παράστηµά του.

Σαν τα στοιχειά της θάλασσας

και όπως οι γοργόνες 

πάνω στο κύµα στέκεται

από παλιούς αιώνες. 

Μέσα απ’ το χρόνο πρόβαλε 

γεµάτο µεγαλείο

και κουβαλά στην πλάτη του 

ιστορικό φορτίο.

Κάθε του πέτρα µαρτυρεί

στο διάβα των αιώνων 

κάθε λιθάρι αντηχεί 

στο πέρασµα των χρόνων

παλιές ανθρώπων ιστορίες 

τη θλίψη και τους στεναγµούς 

από τις αδικίες. 

Κι όταν ο άνεµος φυσά 

και δυνατά σφυρίζει

όταν η θάλασσα λυσσά

και κυµατεί κι αφρίζει 
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τότε θαρρείς πως έρχονται

από το παρελθόν σκιές 

και παίρνει η βουή του κύµατος 

σπαραχτικές φωνές.

Στου λιµανιού την άκρη 

το κάστρο το παλιό 

εκεί ακόµα στέκεται.

Mας µαρτυρεί πολλά

κι ας είναι σιωπηλό.

Βίκυ Ασκιανάκη - Α1
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Ο Ν Ε Ι Ρ Ι Κ Ο

Φθινόπωρο. Είναι απόγευµα και ο άνεµος σπρώχνει µε δύναµη τα κύµατα

στις ακτές αντίκρυ από το φρούριο του Κούλε, κάνοντας το µοναδικό θόρυβο

που ακούγεται στο σχεδόν ολότελα έρηµο λιµάνι. Το κρύο είναι ίσως λίγο δυ-

νατό για τους συνήθεις πεζοπόρους που συχνά βλέπει κανείς να το διασχί-

ζουν…

Η µυρωδιά της αρµύρας είναι διάχυτη. Όµορφη µυρωδιά· εισπνέοντας βα-

θιά, είναι σαν ν’ αφήνεις την ελευθερία την ίδια να πληµµυρίζει τα πνευµόνια

σου. Ένα πλοίο φαίνεται τώρα ν’ ακροβατεί στον ορίζοντα· αποµακρύνεται σι-

γά-σιγά... κι ύστερα χάνεται. Απέραντο γαλάζιο και πάλι. Το χρώµα της γαλή-

νης.

Ώσπου παίρνει φωτιά! Ο ήλιος δύει. Τα χρώµατα εναλλάσσονται, από το

φλογερό πορτοκαλί ο ορίζοντας βάφεται ροµαντικό µοβ. Μερικοί γλάροι φαί-

νονται στον ουρανό. ∆εν υπάρχουν όρια, και για λίγο το τοπίο µοιάζει µε ζω-

γραφικός πίνακας. ∆εν υπάρχει αίσθηση µοναξιάς. Το λιµάνι δεν είναι στ’ α-

λήθεια έρηµο· η όµορφη φύση κρατάει την καλύτερη συντροφιά. Το τώρα µοι-

άζει να είναι για πάντα. Είσαι ελεύθερος, ασφαλής.

Ο ήλιος έχει πια δύσει. Με λιγότερο φως, το φρούριο του Κούλε µοιάζει τώ-

ρα πιο επιβλητικό, ίσως λίγο πιο αφιλόξενο. Όµως ο άνεµος δεν είναι πια τό-

σο δυνατός και η θάλασσα έχει ηρεµήσει. Κυριαρχεί η σιωπή Η πιο ικανοποι-

ητική απάντηση της ζωής για τη ζωή εδώ, κοντά στη θάλασσα που µοιάζει α-

πέραντη, που είναι αγέρωχη. Γιατί η θάλασσα γνωρίζει πράγµατα που ο άν-

θρωπος δεν θα τα µάθει ποτέ.

Και το φεγγάρι καθρεπτίζεται στην επιφάνεια του νερού. Η αντανάκλαση

είναι απατηλή αλλά όµορφη. Εύκολα τη συγχωρεί κανείς. Και τώρα τα πάντα

είναι µαγικά, γιατί φταίνε τα ξόρκια της νύχτας που κάνουν τ’ άστρα να λά-

µπουν και τη ζωή να µοιάζει µυστηριακή και τα πάντα να κρύβουν ένα µυστι-

κό, ακόµα και τα άψυχα. Περισσότερο αυτά…

Και ο άνεµος αφήνει τη θάλασσα να βυθιστεί σε ύπνο· και η σελήνη φωτί-

ζει τα όνειρά της· και οι γλάροι τη νανουρίζουν µε τα φτερουγίσµατά τους…

Ελεάνα Κρητικάκη - Α2
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Το Λιµάνι

Οι µέρες αλλάζουν

Τα χρόνια περνούν

Μα το λιµάνι είναι εκεί

Γι’ αυτούς που αγαπούν.

Σοφία Λιαντράκη - Α2.
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Aνησυχίες

Αναρωτιέµαι, άραγε τι είναι τα λιµάνια…

Τόποι αναµονής ή φυγής;

Ουρές τα όνειρα ανοίγονται σε µάκρος,

πίσω τους νερά εκπλήρωσης αφήνουν

και σέρνουν καράβι – ολόκληρη ζωή.

Ωστόσο, συχνά προσµένουµε στην άκρη

να φτάσει η αλλαγή.

Μόνιµοι κάτοικοι προσωρινότητας εµείς

µακρινός ταξιδευτής το κάθε καινούργιο.

Γαλάζιοι φάροι αναβοσβήνουν στον κάθε ερχοµό

και τα νερά καθρέφτες γίνονται,

ν’ αστράφτει «πάνω τους ό,τι αλλάζει».

– Όταν µάλιστα συνταξιδιώτες, φτάνουν και πρόσωπα,

έστω και ένα – αρκεί,

ε, τότε οι φάροι καίγονται,

µη και από συνήθεια κάποιος του λιµανιού

πάει να τους ανάψει!!

∆. Ρεµεδιάκη - A5.
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“Κανέλα”

Των λιµανιών οι θάλασσες φορούν µια απουσία.

Ίσως τα ψαροκάικα κάπως να την ακούνε.

Γι’ αυτό και πλέουν σιωπηλά και την βαστούν

την τόση υγρασία.

Έρωτες ταξιδευτές που χάθηκαν στο βάθος,

κι άλλοι που αντέξαν τον καιρό και έγιναν αγάπη.

-Ό,τι κι αν πεις στις άκρες των, θαρρείς πως είναι λάθος-

και µόνο των µατιών η έκφραση δε µοιάζει µε απάτη.

Των φαναριών το άναµµα πιστών καρτέρι πώς θυµίζει!

Κι όµως ο φάρος πιο µακριά και πιο ψηλός 

την απουσία να τονίζει.

Γι’ αυτό κι οι άνεµοι των λιµανιών κανέλας γεύση έχουν,

που ξεχωρίζει.

Για όποιον φεύγει, για όποιον έρχεται κάτι βαθιά

µεσ’ την ψυχή πικρίζει.

∆. Ρεµεδιάκη - A5
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“Κρυφοί Ταξιδευτές”

Λιµάνια; Τόποι συνάντησης: Πραγµατικής ζωής κι ονείρου.

-Τι και αν κάποιος φεύγει ή επιστρέφει;

Συλλογισµοί τα καράβια, πηγαίνουν µακριά

µα όταν έρχονται, αράζουν σε κάποια άκρη λιµανιού

δίχως ανθρώπους, δίχως άγκυρες.

Ρουµπινιά µια θάλασσα να πλέει.

αιθεροβάµονα όνειρα γελάνε…

µαζί µ’ αυτά, µια ύπαρξη που κλαίει

γι’ αυτά που χάνονται στον πάτο και ξεχνάνε.

Ωστόσο κι οι δυο µαζί αδιαφορούνε

για το καράβι του µυαλού µου που πλευρίζει.

Σκοπό άλλο από την έννοιά µου για σε µετρούνε

µη κι ο καιρός το πλοιάριο της ψυχής σαπίζει.

∆. Ρεµεδιάκη - A5
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“Μνήµες”

«Περάσαµε µέσα από γειτονιές που µύριζαν γιασεµί και αγιόκληµα. Γριές

είχαν βγάλει καρέκλες και κάθονταν στο δρόµο, έξω άπ’ τις πόρτες τους. Στις

µικρές αυλές άνθιζαν µυρσίνες και βασιλικοί…»

Άρη Σφακιανάκη, Tο Μεγάλο Κάστρο

Καθώς προσπερνούσαµε τα παλιά, γραφικά πια, χαµηλοτάβανα σπιτάκια,

µια φωνή µας σταµάτησε. «Παιδιά µου, ελάτε να σας φιλέψω κάτι…» είπε και

γυρίσαµε και οι δύο πίσω, βλέποντας µία γλυκύτατη γιαγιούλα, που ο χρόνος

είχε αφήσει εµφανή σηµάδια τόσο στο πρόσωπο όσο και στα χέρια της… Τα

µάτια της ωστόσο λαµπύριζαν, ντυµένα µια βαθιά νεότητα, που πήγαζε βαθιά

από µέσα της! Πιο µέσα και απ’ τις κόρες των µατιών της. Κι εκείνα τα λιγο-

στά δευτερόλεπτα που χρειάστηκαν για να πλησιάσουµε σιµά της, επανέφερα

στο νου µου τους στίχους του Ρίτσου από τη «Σονάτα του Σεληνόφωτος»:

«…η λύπη µου είναι που δεν ασπρίζει κι η καρδιά µου…» 

– Κατά πού κινάτε; µας ρώτησε.

– Για το λιµάνι. Για το λιµάνι πάµε γιαγιούλα!- αποκρίθηκε ο Υάκινθος κι

η φωνή του είχε έναν εµφανή ενθουσιασµό. 

– …Το κατάλαβα· γι’ αυτό σας φώναξα. Ο δρόµος άλλωστε τούτος δω, ο-

δηγεί µόνον εκεί, αλλά εκτός απ’ αυτό, το λεν τα µάτια σας! Οι καρδιές σας

ζητούν την οµορφιά της θάλασσας, έκανε η γριούλα σα να δικαιολογούσε το

κάλεσµα.

Έβγαλε άλλες δύο χαµηλές, ξύλινες καρέκλες και τις έβαλε πλάι, αντικρι-

στά στο δικό της σκαµνί…

Πήγε πάλι µέσα, και όταν επέστρεψε κρατούσε ένα γυάλινο βάζο γεµάτο

καραµέλες µέντας και σοκολατάκια ολόκληρου φουντουκιού. Έκαµε µια κίνη-

ση µε το χέρι της προς εµάς. Σα να προέτρεπε για το «αυτoκέρασµα» κι ύ-

στερα κάθισε στο σκαµνί της κι άρχισε…

– Συγχωρέστε µε αν σας καθυστερώ από το χρόνο σας, ή ίσως, βέβαια, να

σας φαίνεται άσκοπη η παραµονή σας µαζί µου, άγνωστη καθώς σας είµαι. Εί-

ναι και η διαφορά ηλικίας… Ωστόσο επιτρέψτε µου να εκφράσω τη συγκίνηση

που ένιωσα στο αντίκρισµά σας, το ρίγος που µε διαπέρασε στην εικόνα σας,

σαν σας είδα και τους δυο µαζί πιασµένους χέρι-χέρι να κατεβαίνετε τον κα-

τηφορικό αυτό δρόµο, κι ένιωσα πως δεν είστε συνηθισµένα παιδιά. Παρότι

πάνω στη νιότη σας και στον εφηβικό έρωτά σας - φαντάζοµαι βέβαια πως έ-

χετε φλερτ µεταξύ σας - λοιπόν έλεγα ότι αντί να περάσετε την ώρα σας σαν

όλους τους άλλους συνοµήλικούς σας εσείς βαδίζετε αυτόν τον παράµερο

δρόµο µε προορισµό το λιµάνι!! Αν µη τι άλλο, είναι µια δυνατή εικόνα που

µου ξυπνά ολόκληρες µνήµες. Στιγµές, που όσο περνούν τα χρόνια, γίνονται
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ασπρόµαυρη φωτογραφία σε συρτάρι κλειστό. ∆εν τ’ ανοίγω.

– Πες µας! Πες µας! Τη διέκοψα µε περίσσιο ενθουσιασµό.

– Πάνε βέβαια τόσα χρόνια, ωστόσο διατηρούν το άρωµά τους… Για τις

στιγµές λέω. Θυµάµαι γύρω στο 1952… ήµουν πάνω κάτω στην ηλικία σας.-

Αλήθεια πόσο είστε; Μεγάλωσα πια πολύ για να µπορώ µ’ άνεση και ευκολία

να υπολογίζω νεότητες. Θαρρώ µεγάλωσα πολύ για να µετρώ και τα χαµόγελα

της Άνοιξης. Αλλά, πέστε µου. Τι ηλικία έχετε;

– 15!! … είπαµε κι οι δυο µαζί.

Κάπως υπερήφανοι γι’ αυτό το προσωρινό «χαµόγελο» της Άνοιξης.- Μιας

κι έτσι εκείνη ονόµαζε τα χρόνια

– Ωραία χρόνια. Μα ναι! Βέβαια, κι εγώ… υπήρξα νέα. Τόσο… 15! µόνο…

Τότε λοιπόν έτυχε να γνωρίσω ένα παλικάρι. 17 χρονών εκείνος, δούλευε

στα Νεώρια του λιµανιού. Κι ο πατέρας εκεί δούλευε. Έτσι τον γνώρισα. Μια

µέρα που µ’ είχε στείλει η µάνα µου να δώσω φαΐ στον πατέρα. Εκείνος, ο

Σταύρος, ό,τι είχε έρθει από ένα χωριό της Σητείας, και µέσω γνωστών βρήκε

δουλειά στα Νεώρια. Απλός κουβαλητής. Αργότερα, βέβαια, έµαθε πιο πολ-

λά… 

Τέλος πάντων. Ήταν σίγουρα γραφτό. Κοιταχτήκαµε για µια µονάχα στιγ-

µή. Κι ήταν σα ν’ άνοιγε τρύπα ο Θεός µες στη καρδιά µου - τον ερωτεύτηκα

αµέσως. Κι εκείνος εµένα - έτσι έλεγε. Θαρραλέο παιδί, λεβέντης, ήρθε και µε

βρήκε ένα απόγευµα στο σπίτι. Ήταν κοντά στο λιµάνι· να, όπως και τώρα,

µόνο που δεν υπήρχε ο ενδιάµεσος κεντρικός.

Ήρθε εκείνο το απόγευµα, µε ρώτησε τ’ όνοµά µου και έφυγε… Το επόµε-

νο απόγευµα βρήκα σ’ αυτό εδώ το πέτρινο πεζούλι ένα γαρούφαλλο… Η καρ-

διά µου κόντευε να σπάσει. Ερχόταν αργότερα και τα βράδια έξω στο παρά-

θυρο και αυτός σα Ρωµαίος, ντυµένος τα λόγια -συχνά ανούσια, -που λεν οι ε-

ρωτευµένοι. Λόγια απλά, τέτοια που ίσως λέτε κι εσείς κι όλοι οι ερωτευµέ-

νοι… Συνεχίστηκε για 2-3 µήνες αυτός ο κρυφός δεσµός - κρυφός λόγω του

πατέρα, όταν ένα ανοιξιάτικο απόγευµα ήρθε και µε βρήκε για να µου ανα-

κοινώσει πως έπιασε δουλειά σε ένα καράβι σαν ναύτης. Και πως το καράβι

αυτό θα έφευγε για Ιταλία σε δυο βδοµάδες. Πέρασαν απίστευτα βασανιστι-

κά, νιώθοντας πως έχανα ό,τι πιο αληθινό είχα. Θυµάµαι τη µέρα που έφευ-

γε… Ήταν 17η Απριλίου του 1953, ο ήλιος µόλις έδυε… είχα κατέβει και εγώ

µέχρι την προβλήτα να τον αποχαιρετήσω… Ο καηµός µεγάλος. Μου ζήτησε

την διεύθυνση - υποσχέθηκε πως θα γυρίσει… µα µέχρι να γίνει αυτό θα µου

’γραφε! Κάθε µέρα! Μα ξέρετε δα, πώς είναι οι υποσχέσεις στα λιµάνια… σα

µαντίλια στον άνεµο. Έκλαιγα - έκλαιγα!! Και ακούω σαν και τώρα τον ήχο του

καραβιού που φεύγει.

Η αλληλογραφία µας κράτησε δυόµιση χρόνια. Έγινα εγώ σχεδόν δεκαοκτώ

και αυτός εικοσιένα...., µα ακόµα να έρθει…

Πήγαινα κάθε Τρίτη στο λιµάνι· Τρίτη η µέρα που έφυγε… µα κανείς άνε-

µος, κανένα καράβι δεν τον έφερναν πίσω! Ούτε καν η υπόσχεση… Στα δυό-
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µιση χρόνια χάσαµε την επικοινωνία. Αυτός σταµάτησε να γράφει και έτσι έ-

χασα τα ίχνη του.

Παρόλο που έφτιαξα τη ζωή µου, έκαµα παιδιά, εγγόνια που τα λατρεύω,

αυτός ο πρώτος ανεκπλήρωτος έρωτας δεν σβήνει ποτέ. ∆εν χάνει ούτε µια

σταλιά απ’ την έντασή του! Κι ας ζάρωσαν πολύ τα χέρια µου. Κάποτε νέα

και αυτά πλέκονταν µέσα στα χέρια του. Σαν και τα δικά σας! Αν και δεν κα-

τεβαίνω πια στην προβλήτα, πάντα τον καρτερώ.

… Κι όλα αυτά, απλώς για να σας δείξω και µια άλλη ζωή του λιµανιού. Μια

άλλη διάσταση, πέρα απ’ αυτή που φαίνεται. Έχοντας µια έννοια ν’ αγαπή-

σετε αυτό το χώρο, ίσως µ’ αυτή την εικόνα ή ίσως µ’ άλλες δικές σας εικόνες,

µ’ εικόνες που θα δηµιουργήσετε µαζί και θα τις «χρωµατίσετε» µε τις ζωές

σας. Κι όπως κι αν τα φέρει η ζωή, να θυµάστε: τα λιµάνια είναι οι πιο όµορ-

φοι τόποι!!

Κι ας µας χωρίζουν µ’ αυτούς που αγαπάµε.

Η θάλασσα της ψυχής έχει σηµασία. Τα λιµάνια λοιπόν είναι οι πιο όµορ-

φοι χώροι γιατί κρύβουν ολόκληρες ιστορίες…, καµιά φορά θλιβερές, ωστόσο

αληθινές, κι αυτό είναι που τους προσδίδει αξία!

Άντε! Τραβήξτε το δρόµο σας και ώρα σας καλή. Κι αν σας κάνει κέφι, χαι-

ρετήστε από µέρους µου τη θάλασσα… και πέστε «ευχαριστώ» στον άνεµο

που χρόνια τώρα φυλάει για µένα µια θέση στην προβλήτα.

«Ίσως και να ’ρθει…» είπε η γριούλα και αποσύρθηκε αρκετά συγκινηµέ-

νη µέσα στο σπίτι, ενώ εµείς τραβήξαµε το δρόµο µας.

Η θάλασσα ήδη φαινόταν.

∆έσποινα Ρεµεδιάκη - Α5
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EΝΩΣΗ Ή ΧΩΡΙΣΜΟΣ, ΑΥΤΟ ΘΑ ΠΕΙ ΛΙΜΑΝΙ…

«Πόσο όµορφα είναι να κοιτάς το γαλάζιο και την απεραντοσύνη της θά-
λασσας… τις βαρκούλες δίπλα στα µεγάλα καράβια να ανυποµονούν να σαλ-
πάρουν… τους γλάρους που ψάχνουν απεγνωσµένα να βρουν ένα φίλο, να
παίξουν και να ταξιδέψουν µαζί του… τους ανθρώπους που για διάφορους λό-
γους πάνε πάνω-κάτω γεµάτοι ανησυχία…»

Γενικά ό,τι έβλεπα γύρω µου δηµιουργούσε διάφορες σκέψεις, προβληµα-
τισµούς, ανησυχίες, συναισθήµατα… Έτσι είχα βυθιστεί στα άδυτα της ψυχής
µου ώσπου ένιωσα να µε επαναφέρει στην πραγµατικότητα ένα χέρι, χτυπώ-
ντας µε ελαφρά στον ώµο…

Μα ναι! ήταν εκείνος, ο µικρός Γιωργάκης, ο γιος της κυρα-Καλλιόπης! Πό-
σο είχε µεγαλώσει, πόσο είχε αλλάξει και ωριµάσει. Οι σκέψεις µου µε είχαν
συνεπάρει για µια ακόµα φορά, ώσπου µε σταµάτησε η αντρική πλέον φωνή
του. «Τι κάνεις; Γιατί δεν έρχεσαι πια στο χωριό;» µε ρώτησε γεµάτος ενδια-
φέρον αλλά και νοσταλγία. «∆εν έτυχε» του είπα, σπεύδοντας να ρωτήσω για
ποιο λόγο ήταν εκεί εκείνος. Ρώτησα λοιπόν και η απάντηση ήταν ακριβώς αυ-
τή που περίµενα…

Η κυρα-Καλλιόπη ήταν µια βασανισµένη γυναίκα που έµενε µε το παιδί της
στο χωριό απ’ όπου καταγόταν. ∆υστυχώς νωρίς είχε µείνει µόνη να αγωνίζε-
ται στη βιοπάλη, µόνη χωρίς το στήριγµα του άντρα της που τόσο αγαπούσε.
Εκείνος είχε χαθεί πριν αρκετά χρόνια στο βυθό ενός µεγάλου ωκεανού. Η κυ-
ρά-Καλλιόπη όµως δεν είχε κανένα παράπονο από τον άνδρα της. «Αυτός πά-
ντα έλεγε ότι ο καλύτερος χώρος για να ζήσεις αλλά και για να πεθάνεις είναι
η θάλασσα. Εκεί κάθε µέρα προσθέτεις στη συλλογή σου καινούριες εµπει-
ρίες… αποκτάς φίλους που ποτέ δεν πρόκειται να σε πληγώσουν αλλά πάντα
θα σε ακολουθούν. Η θάλασσα» έλεγε πάντα «είναι η µοναδική µου αγάπη»
και κοιτούσε υπαινικτικά την κυρά-Καλλιόπη. «Αυτή µε γεµίζει θυµό, αυτή µε
γαληνεύει, αυτή µε γεµίζει ελπίδες και αυτή πάντα έχει ένα µικρό λιµανάκι για
να αράξω όταν πλέον θέλω να ξεφύγω». Γι’ αυτό το λόγο λοιπόν εκείνη χαι-
ρόταν που έστω και έτσι εκπληρώθηκε η επιθυµία του.

Η θάλασσα άλλωστε ήταν εκείνη που κατά κάποιο τρόπο τους έφερε κο-
ντά. Όταν ήταν µικρός, ο πατέρας του είχε ένα µικρό ψαροκάικο που µε τη
βοήθειά του έβγαζαν όσα χρήµατα χρειάζονταν για µια µπουκιά ψωµί. Η Καλ-
λιόπη πάλι είχε µαζί µε τη µητέρα της ένα µικρό ταβερνάκι δίπλα στο λιµάνι
και αυτό ήταν η αιτία να γνωριστούν.

Το λιµάνι ήταν κάθε φορά ο τόπος που τους ένωνε… Ακόµα και όταν πα-
ντρεύτηκαν, εκεί τον πρωτοσυναντούσε όταν ερχόταν από τα ταξίδια του, α-
φού αυτός ήταν πλέον ένας τρανός καπετάνιος και έφευγε συχνά. 

Με τα χρόνια όµως ήρθε και ο Γιωργάκης και δεν ήταν πια εντελώς µόνη
τις άγριες νύχτες του χειµώνα που ανυποµονούσε να γυρίσει ο καπετάνιος της.
Έπαιρνε δύναµη από το µικρό και ένιωθε σαν να είχε δίπλα της τον ίδιο, αφού
του έµοιαζε τόσο.

Ένα βροχερό πρωινό όµως µεγάλες συµφορές χτύπησαν την πόρτα του σπι-
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τιού τους… Ένα αναπάντεχο γράµµα είχε φτάσει στον προορισµό του και τα
σηµατοδοτούσε όλα εξαρχής: «ΚΥΡΑ-ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΛΥΠΟΥΜΑΙ ΜΑ ΤΟΝ
ΑΝΤΡΑ ΣΟΥ ΤΟΝ ΕΦΑΓΕ Η ΑΓΑΠΗΜΕΝΗ ΤΟΥ. ΒΟΥΛΙΑΞΕ ΤΟ ΚΑΡΑΒΙ,
ΣΩΘΗΚΑΜΕ ΟΛΟΙ ΕΚΤΟΣ ΑΥΤΟΝ ΚΑΙ ΤΟΝ ΚΥΡ-ΓΙΩΡΓΗ. Ο,ΤΙ
ΧΡΕΙΑΣΤΕΙΣ, Ε∆Ω». Ήταν ένα γράµµα από τον καλύτερο φίλο του καπετά-
νιου, το οποίο δυστυχώς έπεσε στα χέρια του µικρού. Έκλαψε, πόνεσε, κλεί-
στηκε στον εαυτό του για µέρες, ώσπου έδωσε µια υπόσχεση. «Θα γίνω καπε-
τάνιος για να σκοτώσω την αγαπηµένη του που τον ήθελε µόνο δικό της» αυ-
τή ήταν η υπόσχεση του 8χρονου αγοριού. Έτσι δέκα ολόκληρα χρόνια µετά
η απάντηση που µου έδωσε ήταν:

«Ήρθε η ώρα… ήρθε η ώρα είτε να σκοτώσω είτε να γίνω φίλος µε την α-
γαπηµένη του πατέρα µου για να τον νιώσω µέσα µου, δίπλα µου, κοντά
µου…»

Ανατρίχιασα, έπρεπε να γελάσω ή να κλάψω; δεν ήξερα… Εκείνος όµως ή-
ξερε τι έκανε και τίποτα δεν επρόκειτο να τον σταµατήσει. Αγαπούσε πολύ
τον πατέρα του και θα έκανε τα πάντα για να τον νιώσει για λίγο να του ζε-
σταίνει την καρδιά. Και ο µόνος τρόπος ήταν να ταξιδέψει µακριά και αφετη-
ρία του να είναι το λιµάνι του Ηρακλείου. Το λιµάνι που χώρισε τη µητέρα του
και αυτόν από ένα αγαπηµένο τους πρόσωπο, αυτό θα τους ξαναένωνε... Θα
ήθελε πολύ να ήταν και η µητέρα του µαζί σ’ αυτό το ταξίδι αλλά δυστυχώς
η υποµονή και η αντοχή της δε βάσταξαν πολύ, λύγισε και χάθηκε. Ξέρει ό-
µως, νιώθει βαθιά µέσα του, ότι στη θάλασσα θα είναι και οι τρεις µαζί ενω-
µένοι, γιατί όλοι την αγαπούσαν, 

όλων ήταν η αγαπηµένη τους …

Χαϊνάκη Μαρία - Β4
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Μία εικόνα – χίλιες λέξεις

Λένε ότι µία εικόνα αξίζει χίλιες λέξεις. Αυτή η φράση θα πρέπει να απο-

τελεί τη φιλοσοφία και το σκοπό του κάθε φωτογράφου. Μέσα από αυτές τις

φωτογραφίες σκοπός µου είναι να δείξω την καθηµερινότητα του ιστορικού

φρουρίου της πόλης µας, του Κούλε.

Ένα κοµµάτι αυτής της καθηµερινότητας είναι οι ψαράδες, που έχοντας συ-

νηθίσει τις αντίξοες συνθήκες µοχθούν για ένα µεροκάµατο. Άνθρωποι ταλαι-

πωρηµένοι, µε ροζιασµένα χέρια, πάντα όµως χαµογελαστοί και ευδιάθετοι.

Αν τους κοιτάξεις λίγο πιο προσεκτικά µοιάζουν µε τον Κούλε… παλιοί αλλά

και αγέρωχοι παραµένουν και επαναστατούν ενάντια σε ένα τρόπο ζωής που

όλοι εµείς έχουµε ασπαστεί.

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι όσα χρόνια κι αν περάσουν, όσες επο-

χές και αν αλλάξουν, ο Κούλες θα µείνει για να µας θυµίζει την έννοια του

διαχρονικού.

Κώστας Γουρνιανάκης - Α4
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ΕΙΚΟΝΕΣ ΤΟΥ ΛΙΜΑΝΙΟΥ.

Ακούγοντας τη λέξη « λιµάνι» το πρώτο που σκέφτοµαι είναι η επικοι-

νωνία που παρέχει µε τα άλλα µέρη. Το λιµάνι µας είναι, λοιπόν, ένας βασι-

κός θετικός παράγοντας για τη ζωή της πόλης µας. ‘Όµως από οπτική, αισθη-

τική άποψη µας δίνει πολλά θετικά και αρνητικά ερεθίσµατα. Περπατώντας

στις προβλήτες του νιώθουµε πολύ ευχάριστα. Το γαλάζιο χρώµα της θάλασ-

σας που αγναντεύουµε µας ηρεµεί, µας χαλαρώνει. Χαζεύοντας το λιµάνι σε

µια ήρεµη κατάσταση µπορούµε να σκεφτούµε θετικά και να δώσουµε λύσεις

σε κάποιο πρόβληµά µας είτε µόνοι µας, είτε µε κάποια φίλη µας.

Εδώ νιώθεις πολύ διαφορετικά απ’ ό,τι µε τις εικόνες που αντιµετωπίζεις

µέσα στην πόλη. Ξεχνιέσαι αρκετά, µακριά από το άγχος και το στρες που ζεις

καθηµερινά. Κοιτάζοντας τις βαρκούλες που χορεύουν µόνες τους µέσα στο λι-

µανάκι νιώθεις περισσότερο να πλησιάζεις σε διακοπές που ξεκουράζουν και

χαλαρώνουν τον οργανισµό µας.

Να ξαφνικά και ένας ψαράς κρατώντας τα φρέσκα ψάρια που σπαρταρά-

νε από φρεσκάδα και η έντονη µυρωδιά τους απλώνεται τριγύρω.

Πότε πότε τα κύµατα χτυπάνε αγριεµένα στα βράχια, βγάζοντας τους ή-

χους τους σαν να σου µιλάνε. 

Μπαίνοντας µέσα στον Κούλε γυρνάµε αρκετά χρόνια πίσω, όταν η ζωή των

ανθρώπων ήταν πολύ διαφορετική. Πόσα χέρια άραγε να έχουν δουλέψει γι’

αυτό το φρούριο;

Έχουµε πολλά ωραία να δούµε και να πάρουµε από το λιµάνι µας. Όµως,
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δυστυχώς, δεν λείπουν και οι αρνητικές εικόνες που εµείς οι ίδιοι δηµιουργού-

µε, γιατί δεν το σεβόµαστε. Κάποια απόβλητα ρίχνονται µέσα στο λιµάνι χω-

ρίς να ευαισθητοποιούνται οι αρµόδιοι για την αποµάκρυνσή τους, γιατί, νο-

µίζω, ότι το βλέπουν περισσότερο από την εµπορική του πλευρά και αγνοούν

την αξία που έχει σε καθηµερινή βάση.

Το συγκεκριµένο λιµάνι έχει, εποµένως, κι αυτό τη δική του ιστορική αξία

που δεν σβήνει ποτέ και πρέπει να το σεβόµαστε και να το φροντίζουµε.

Ματίνα ∆ρυγιαννάκη - Α1. 
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ΤΟ ΛΙΜΑΝΙ ΠΟΥ ΣΥΝΑΡΠΑΖΕΙ

Στις φωτογραφίες αυτές έχω προσπαθήσει να δω το λιµάνι από διάφορες

οπτικές γωνίες που χαρακτηρίζουν τόσο την ιστορικότητά του – µια και το λι-

µάνι αυτό έχει συνεχή ζωή και εµπορική δραστηριότητα πολλών χιλιετιών, αφού

ήταν το επίνειο της πρωτεύουσας των θαλασσοκρατόρων Μινωιτών, της Κνω-

σού – όσο και τις σύγχρονες εµπορικές και οικονοµικές δραστηριότητές του.

Ξεκινώντας από την ιστορική διάσταση του λιµανιού, υπάρχουν οι φωτο-

γραφίες του Ενετικού φρουρίου, του Κούλε και των Νεωρίων, που χτίστηκαν α-

πό τους Ενετούς κατά την περίοδο που ήταν κυρίαρχοι στην Κρήτη (1211-1669).

Επίσης φωτογράφισα το παλιό λιµάνι του Ηρακλείου, στο οποίο τώρα βρίσκε-

ται η µαρίνα, όπου λιµενίζονται τα γιοτ, τα ιστιοφόρα και άλλα σκάφη αναψυ-

χής, καθώς και οι ψαρόβαρκες και τα ψαροκάικα, που δείχνουν µια από τις οι-

κονοµικές δραστηριότητες του λιµανιού που συνεισφέρει στα έσοδα της πόλης. 

Όσον αφορά τις εµπορικές δραστηριότητες του λιµανιού, αυτές πραγµατο-

ποιούνται κατά κύριο λόγο στο καινούριο λιµάνι, που δηµιουργήθηκε µέσα στα

τελευταία 100 χρόνια (αφού το λιµάνι του Ηρακλείου είναι τεχνητό και όχι φυ-

σικό) και περιλαµβάνουν τη µεταφορά και τη διακίνηση επιβατών και εµπο-

ρευµάτων. Ιδιαίτερη σηµασία για την επιτυχή οικονοµική εκµετάλλευση του ε-

µπορικού λιµανιού έχει η ύπαρξη των µεγάλων γερανών, που χρησιµοποιούνται

για το φόρτωµα και το ξεφόρτωµα των κοντέινερς. Τέλος, υπάρχει µια φωτο-

γραφία στην οποία φαίνεται το Λιµεναρχείο, κέντρο ελέγχου όλων των δρα-

στηριοτήτων του λιµανιού.
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Οι λόγοι που µε ώθησαν στο να φωτογραφήσω το λιµάνι από αυτές τις α-

πόψεις ήταν δύο. Πρώτον, ότι αντιλαµβάνοµαι την οικονοµική σηµασία που έ-

χει για την πόλη του Ηρακλείου και δεύτερο, γιατί το λιµάνι είναι ένας χώρος

µε µια ιδιαίτερη οµορφιά που µε συναρπάζει, ιδιαίτερα µε την εικόνα των ψα-

ροκάικων και των ψαράδων να δουλεύουν και να φτιάχνουν τα δίχτυα τους.

Φανή Μαγκανά - Α2.
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Κατεβαίνοντας
την 25η Αυγούστου

προς το λιµάνι, το

πρώτο πράγµα που

συναντάµε είναι το

παλιό ενετικό λιµάνι

και το φρούριο του

Κούλε, σήµα κατατε-

θέν για την πόλη µας.

Περπατώντας στον

παλιό λιµενοβραχίο-

να, βλέπουµε τις µι-

κρές βάρκες των ψα-

ράδων και τα δίχτυα

τους που είναι απλω-

µένα σε όλο το µήκος

του στενού δρόµου.
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Φτάνουµε στο φρούριο και αντικρίζουµε πολλούς τουρίστες να περπατούν

στο δρόµο και να παίρνουν φωτογραφίες και βίντεο το φρούριο, το παλιό λι-

µάνι και τα Νεώρια. Μπαίνουµε µέσα στο φρούριο και βλέπουµε κανόνια, βό-

λια, άγκυρες και άλλα αντικείµενα που µας θυµίζουν παλιές εποχές, πολέ-

µους, ναυµαχίες που γίνονταν τότε, αφού από το νησί µας πέρασαν Ενετοί,

Τούρκοι και άλλοι λαοί. Ανεβαίνοντας επάνω, βλέπουµε πολύ ωραίες όψεις α-

πό το παραλιακό µέτωπο της πόλης µας, τα σκάφη αναψυχής, τη Ντία και µέ-

χρι εκεί που φτάνει το µάτι µας το απέραντο Κρητικό Πέλαγος.

Απέναντι από τον Κούλε είναι το Λιµεναρχείο, όπου χτυπάει η καρδιά του

λιµανιού και καθορίζονται οι κινήσεις ακόµα και του πιο µικρού σκάφους. Ανά-

µεσα στα Νεώρια είναι η Περιφέρεια Κρήτης, το διοικητικό κέντρο του νησιού.

Συνεχίζοντας τη βόλτα µας, φτάνουµε στο «Μαρίνα», µια ωραία καφετέ-

ρια στην προβλήτα όπου αράζουν τα σκάφη αναψυχής. Εκεί συναντάµε και

την έκπληξη του τελευταίου χρόνου, πολλές πάπιες µε παπάκια και κύκνους,

σηµάδι ότι αρχίζει σιγά-σιγά να καθαρίζει το µικρό λιµάνι. Πίσω από το «Μα-

ρίνα» είναι η µηχανή ενός παλιού τρένου, που και αυτό αποτελεί σηµείο ανα-

φοράς, γιατί όταν κατασκευαζόταν ο λιµενοβραχίονας κουβαλούσε µε βαγόνια

τις πέτρες και τα άλλα υλικά.

Προχωρώντας ανατολικά, φτάνουµε στις αποβάθρες των επιβατικών πλοί-

ων που κάθε χρόνο πηγαινοφέρνουν εκατοµµύρια επιβάτες στο νησί µας. Στο

βάθος είναι το εµπορικό λιµάνι µε τους γερανούς, όπου γίνεται η διακίνηση

σχεδόν όλου του εµπορίου του νησιού. Εκεί είναι και ο πυροσβεστικός σταθ-

µός του λιµανιού µε δύο πυροσβεστικά καράβια, πάντα έτοιµα αν υπάρξει α-

νάγκη. Εκεί είναι και το Τελωνείο και στο βάθος το Καρνάγιο, όπου ακόµα

φτιάχνουν ξύλινα σκάφη.

Αυτό είναι το λιµάνι µας µε τη γύρω περιοχή του που προσπαθήσαµε να α-

ποτυπώσουµε στις φωτογραφίες µας. 

Μαρία και Χριστίνα Μαρινάκη – Α2
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Σπύρος Σφακιανάκης – Γ5
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Γιώργης Φιοράκης – Γ5



ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΖΟΝΤΑΣ ΤΟ ΛΙΜΑΝΙ.

Στο πρόγραµµα του σχολείου µε θέµα το λιµάνι του Ηρακλείου συµµετέ-

χω στην οµάδα φωτογραφίας. Οι συγκεκριµένες φωτογραφίες τραβήχτηκαν σε

διαφορετικά χρονικά διαστήµατα, κάθε φορά απεικονίζοντας µια διαφορετική

πλευρά του λιµανιού. Έτσι, σε πολλές φωτογραφίες φαίνεται το φρούριο του

Κούλε το οποίο έχει παίξει σηµαντικό ρόλο στην ιστορία του λιµανιού και της

πόλης του Ηρακλείου και αποτελεί ένα από τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της.

Από την άλλη µεριά ήθελα να προβάλω την πιο καθηµερινή όψη του λιµανι-

ού µε µια πιο ροµαντική πινελιά. Συνεπώς, το ηλιοβασίλεµα στο λιµάνι ή µια

γάτα που λιάζεται πάνω στον κάβο, τονίζουν αυτή την πλευρά. Φυσικά, οι βάρ-

κες και τα καΐκια που πλέουν στα νερά του λιµανιού, καθώς και κάποιες οι-

κογένειες που γευµατίζουν µέσα στα καΐκια τους, δίνουν µια πιο γιορτινή και

χαρούµενη ατµόσφαιρα στο χώρο του λιµανιού, το οποίο είναι ένας ωραίος τό-

πος χαλάρωσης και αναψυχής για τους κατοίκους του Ηρακλείου και όχι µό-

νο. Τέλος, κάποιες ασπρόµαυρες φωτογραφίες που έχουν τραβηχτεί, δίνουν

µια άλλη απόχρωση στο λιµάνι, µαζί µε µια νότα νοσταλγίας, αιχµαλωτίζοντας

λίγο παραπάνω το χρόνο, κάνοντας έτσι το λιµάνι να φαίνεται διαχρονικό, σαν

ένα αναπόσπαστο κοµµάτι της πόλης και των κατοίκων της.
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Χρύσα Φραγκιαδάκη - Α5. 
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Κώστας Χαλαµπαλάκης – Γ5
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Πηνελόπη Κρανιωτάκη - Α2
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Ιωάννα Λαµπράκη - Β2
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Αριστέα Τρυπιδάκη - Β4
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Άννα-Μαρία Ξυλούρη - Α2



Στους υπολογιστές εργάστηκαν οι:

• Θανάσης Κουτσάκης (Α2)

• Ανδρέας Κoτσόπουλος (Α2)

• Γιάννης Λυρώνης (Α2) 

• Μανόλης Μανουσάκης (Α2)

• Αρµάνδος Μουντράκης (Α2)

• Μύρων Μπατζακάκης (Α2)

• Γιούλης Μπότσης (Α2)

• Λευτέρης Ξενάκης (Α2)

• Αρµάνδος Στυλιανάκης (Α3)

• Λήδα Χαλκιαδάκη (Α3)

• Βάσια Φοινικιανάκη (Β4)
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ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕΝΟΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ
Συνέντευξη από τον κ. Βιδάκη, Πρόεδρο του Ο.Λ.Η.

1) Τι είναι ο Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου; Ποιος ο ρόλος του και ποι-
ες οι αρµοδιότητές του;

Πριν τον Ο.Λ.Η. υπήρχε το Λιµενικό Ταµείο. Από αυτό είχε γίνει µια τερά-

στια προσπάθεια, που υποστηρίχτηκε ένθερµα από τους Ηρακλειώτες, να α-

ναπτυχθεί το λιµάνι του Ηρακλείου, να γίνουν δηλαδή νέες προβλήτες και να

µπει σε µια διαδικασία αναπτυξιακή. Πριν δυο χρόνια µετονοµάστηκε από Τα-

µείο σε Οργανισµό. Ο Οργανισµός είναι µια ανώνυµη εταιρεία µε τεχνοοικονο-

µικά κριτήρια ιδιωτικής εταιρείας αλλά µε µοναδικό µέτοχο το κράτος, το

Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας, και είναι υπό την εποπτεία του Υπουργείου

Εµπορικής Ναυτιλίας. Όλη η περιουσία που έχει ο Οργανισµός είναι του Ελλη-

νικού ∆ηµοσίου και έχει παραχωρηθεί να την διαχειρίζεται ο Οργανισµός για 50

χρόνια. Οποιεσδήποτε ενέργειες κάνουµε, οποιεσδήποτε δαπάνες, πρέπει να ε-

ξοικονοµούµε τα χρήµατα εµείς. Πρέπει, εκµεταλλευόµενοι αυτήν την περιου-

σία που µας έχει παραχωρήσει το κράτος, να έχουµε έσοδα για να πληρώσου-

µε τους µισθούς των υπαλλήλων µας, να κάνουµε τα έργα µας και να συντη-

ρούµαστε. ∆εν έχουµε, δηλαδή, επιδοτήσεις από το κράτος. Είµαστε λοιπόν µια

Ανώνυµη Εταιρεία µε οικονοµικά κριτήρια ιδιωτικής επιχείρησης και οι όποιες

δαπάνες γίνονται, γίνονται από έσοδα του Οργανισµού, άρα πρέπει ο Οργανι-

σµός να µπορεί να ανταπεξέλθει. Αυτή τη στιγµή έχουµε 85 υπαλλήλους, 4 ∆ι-
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ευθύνσεις και ένα ∆ιοικητικό Συµβούλιο. Όσον αφορά τη δοµή του Οργανισµού

υπάρχουν 4 ∆ιευθύνσεις, δηλαδή έχουµε 4 ∆ιευθυντές, και ένα προσωπικό 85

ατόµων, διοικητικό και τεχνικό. Σε µας δουλεύουν χωρίς να υπάγονται όµως στο

προσωπικό µας και οι λιµενεργάτες, οι οποίοι είναι γύρω στους 120. Υπάρχουν

και οι λεµβούχοι που δουλεύουν εδώ και οι οποίοι είναι 12 στον αριθµό. Οι λεµ-

βούχοι είναι µια ιδιόµορφη περίπτωση. Η δουλειά τους, όταν το λιµάνι δεν εί-

χε τις ευκολίες που έχει σήµερα και τα πλοία µένανε απ’ έξω, ήταν να πηγαί-

νουν µε βάρκες, να παίρνουν τους ανθρώπους και να τους φέρνουν στην προ-

κυµαία. Τώρα, βέβαια, δεν γίνεται αυτό, αλλά επειδή δεν µπορούν να απολυ-

θούν κάνουν κάποιες παρεµφερείς εργασίες µέχρις ότου λυθεί αυτό το θέµα. 

Βέβαια, µέσα στο λιµάνι υπάρχει και το Λιµεναρχείο, το οποίο έχει την α-

στυνόµευση και την ευθύνη της ασφάλειας του λιµανιού. Το Λιµεναρχείο συ-

νεργάζεται µαζί µας. Λόγω του ότι εποπτεύεται από το Υπουργείο Εµπορικής

Ναυτιλίας το λιµάνι, η αστυνόµευση γίνεται σε όλους τους χώρους του λιµα-

νιού όχι από την αστυνοµία αλλά από το Λιµενικό Σώµα. ∆ηλαδή εδώ δεν έ-

χει δικαιοδοσία η αστυνοµία. Η δικαιοδοσία του Οργανισµού ξεκινάει από το

Ξενία, από το Λιµενικό Περίπτερο, και καταλήγει στις παρυφές της Αλικαρ-

νασσού, εκεί όπου είναι το καρνάγιο. Νοτίως ορίζεται από τον παραλιακό δρό-

µο και µια χερσαία ζώνη νοτίως της παραλιακής λεωφόρου, βάθους 30 µέτρων.

Σε εµάς ανήκουν τα Νεώρια, ένα µέρος της Περιφέρειας Κρήτης και η πλα-

τεία που είναι έξω από την Περιφέρεια. Η ζώνη που ελέγχουµε περνάει από

τα Κ.Τ.Ε.Λ, ακολουθεί τα τείχη και φτάνει µέχρι την Αλικαρνασσό. Εµείς κα-

τέχουµε σαν περιουσία εκµετάλλευσης ό,τι περικλείεται µέσα σε αυτήν την

χερσαία ζώνη. Επίσης έχουµε και τις εγκαταστάσεις των Λινοπεραµάτων.

2) Από πόσα µέλη και ποια αποτελείται το ∆ιοικητικό Συµβούλιο;

Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο αποτελείται από 13 άτοµα που είναι εκπρόσωποι

του δηµοσίου, 2 εκπρόσωποι των εργαζοµένων, 1 εκπρόσωπος από το ∆ήµο, 1

εκπρόσωπος της Νοµαρχίας και 1 εκπρόσωπος του Εµποροβιοµηχανικού Επι-

µελητηρίου, δηλαδή των επιχειρηµατιών οι οποίοι και χρησιµοποιούν το λιµά-

νι. Υπάρχει ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος και ο πρόεδρος, και βέβαια, όταν υπάρ-

χει ισοψηφία η ψήφος του προέδρου εκλαµβάνεται ως δυο για να µην υπάρχει

αδιέξοδο.

3) Ποιες είναι οι αρµοδιότητες και ποια τα καθήκοντα του προέδρου του
Ο.Λ.Η.;

Ακούστε, σε µια Ανώνυµη Εταιρεία, τις ισχυρότερες αρµοδιότητες τις έχει

ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος. Ο ∆ιευθύνων Σύµβουλος επιβλέπει τις καθηµερινές
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εργασίες του λιµανιού, την οργάνωση, τη διαχείριση, την εν γένει λειτουργία

του. Ο Πρόεδρος χαράζει µια πολιτική, µια στρατηγική για το λιµάνι µαζί µε

το ∆ιοικητικό Συµβούλιο. Όλες οι ενέργειες όµως γίνονται από τον ∆ιευθύνο-

ντα Σύµβουλο. Σήµερα ο Πρόεδρος εκτελεί και τα χρέη του ∆ιευθύνοντα Συµ-

βούλου, µέχρις ότου οριστεί κάποιος. Οι αρµοδιότητες του Προέδρου είναι, ό-

πως είπα πριν, να χαράζει την πολιτική και στρατηγική της ανάπτυξης του λι-

µανιού, να εισάγει τα θέµατα στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο ώστε αυτό να ψηφίζει

για τακτικά θέµατα, γιατί για τα τρέχοντα θέµατα αποφασίζει ο ∆ιευθύνων

Σύµβουλος. Το οργανόγραµµα είναι ∆ιοικητικό Συµβούλιο, Πρόεδρος, ∆ιευθύ-

νων Σύµβουλος, Συµβούλιο ∆ιευθυντών, που το συγκαλεί µόνο ο ∆ιευθύνων

Σύµβουλος.

4) Θα θέλαµε να µας πείτε ποιοι παράγοντες βοηθούν στην υλοποίηση
των αποφάσεων του ∆ιοικητικού Συµβουλίου.

Οι αποφάσεις που παίρνονται από κάθε ∆.Σ. εφαρµόζονται από τον ∆ιευ-

θύνοντα Σύµβουλο δια των ∆ιευθυντών και των εργαζοµένων.

5) Εάν υπάρχουν υπηρεσίες που συµβάλλουν στο έργο του Ο.Λ.Η., θα
θέλαµε να µας πείτε ποιες είναι αυτές και σε τι αναφέρεται η κάθε µία.

Οι υπηρεσίες είναι οι 4 ∆ιευθύνσεις. Υπάρχει ένας ∆ιευθυντής ∆ιοίκησης,

ένας Οικονοµικού. Υπάρχει η ∆ιεύθυνση Εκµετάλλευσης του λιµανιού και υ-
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πάρχει η Τεχνική Υπηρεσία, κατάλληλα στελεχωµένη προκειµένου να κάνει

τις µελέτες για τα πολλά και απαιτητικά έργα που κατά καιρούς κάνοµε και

να επιβλέπει το δύσκολο αυτό έργο. Η ∆ιεύθυνση Εκµετάλλευσης παίρνει τις

εντολές από το ∆.Σ. για να εκµεταλλευτεί το λιµάνι. Το λιµάνι, όπως σας εί-

πα και προηγουµένως, έχει έσοδα από τη διακίνηση των επιβατών. Έχουµε

2.000.000 επιβάτες που περνάνε από το λιµάνι ετησίως. Αυτοί πληρώνουν έ-

να ποσοστό επί του εισιτηρίου το οποίο εισπράττει ο Οργανισµός. Έχουµε ε-

πίσης και όλο το εµπορικό κοµµάτι που το εκµεταλλεύεται η ∆ιεύθυνση Εκµε-

τάλλευσης, δηλαδή τα τιµολόγια, τα µηχανήµατα που χρησιµοποιούµε για τις

φορτοεκφορτώσεις. Μετά, ένα άλλο κοµµάτι είναι η περιουσία του λιµανιού.

Έχουµε χώρους που ενοικιάζουµε, ελεύθερους χώρους δηλαδή για τους οποί-

ους γίνονται συµβάσεις µε τους ιδιώτες, µε τους εµπόρους, µε τους πράκτο-

ρες. Όλη αυτή την δουλειά την κάνει η ∆ιεύθυνση Εκµετάλλευσης.

Η ∆ιεύθυνση Προσωπικού λειτουργεί για το προσωπικό και για τα έγγρα-

φα, κάνει την γραφειοκρατική δουλειά δηλαδή του λιµανιού, και το Λογιστή-

ριο είναι εκείνο το οποίο κάνει όλη τη λογιστική-οικονοµική διαχείριση του λι-

µανιού. Θέλω να προσθέσω εδώ ότι υπάρχει εσωτερικός κανονισµός για την

λειτουργία του λιµανιού. ∆ηλαδή ο καθένας υπάλληλος ξέρει τι συγκεκριµέ-

νες υποχρεώσεις έχει. Υπάρχει σύµβαση για τους εργαζόµενους, οπότε καθέ-

νας ξέρει την δουλειά του και πρέπει κατά το δυνατόν να προσαρµόζονται στα

συµφωνηθέντα, τόσο η ∆ιοίκηση όσο και οι εργαζόµενοι.

6) Ποια είναι η συνολική προσφορά του Οργανισµού στο λιµάνι και στην
πόλη του Ηρακλείου;

Αυτή είναι µια καλή ερώτηση. Το λιµάνι του Ηρακλείου κατατάσσεται τρί-

το στην Ελλάδα, µετά το λιµάνι του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης και όσον

αφορά την εµπορική αλλά και την επιβατική κίνηση. Έχει καθοριστεί µε νόµο

ότι έχουµε δώδεκα εθνικής εµβέλειας λιµάνια, µεταξύ των οποίων βρίσκεται

και το λιµάνι του Ηρακλείου.

Το λιµάνι µας είναι χωρισµένο σε τέσσερα µέρη. Το ένα µέρος είναι το πα-

λιό λιµάνι, το ενετικό, το οποίο φιλοξενεί ιδιωτικά σκάφη ερασιτεχνών ψαρά-

δων και επαγγελµατιών ψαράδων. Φιλοξενεί βάρκες και µεγάλα καΐκια ή σκά-

φη. Το άλλο κοµµάτι είναι ο χώρος όπου βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή. Είναι ο

χώρος αναψυχής, θα έλεγα, στον οποίο συµµετέχουν µε τις επισκέψεις τους οι

Ηρακλειώτες. Ένα άλλο κοµµάτι του λιµανιού λειτουργεί για την στήριξη της

επιβατικής κίνησης, όπου έρχονται και πλοία των εξωτερικών γραµµών αλλά

και κρουαζιερόπλοια. Το τελευταίο είναι εκείνο όπου γίνεται η εµπορική κίνη-

ση. Τώρα έχουµε κατασκευάσει και δύο νέες προβλήτες, την τέσσερα και την

πέντε η οποία κόστισε γύρω στα δέκα εκατοµµύρια ευρώ. Τα χρήµατα αυτά

προήλθαν από το Ταµείο Συνοχής.
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Η περιοχή αυτή θα χρησιµεύει στο µέλλον ως terminal container, δηλαδή
για το διαµετακοµιστικό εµπόριο που είναι και ο σηµαντικότερος στόχος για ε-
µάς, διότι το λιµάνι του Ηρακλείου βρίσκεται στη µέση της Μεσογείου. Έχει
δηλαδή ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα. Επίσης ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα εί-
ναι ότι δεν έχουµε δεσµευτεί µε εταιρείες από παλιά. Είµαστε δηλαδή ελεύ-
θεροι και επιλέξιµοι. Ήδη µε έρευνα που έχει γίνει στην Ε.Ε. αποδεικνύεται
περίτρανα ότι οι θαλάσσιες µεταφορές που τώρα ελέγχουν ένα µικρό ποσοστό
παγκοσµίως, µελλοντικά θα αναπτυχθούν θεαµατικά, τόσο για λόγους ταχύτη-
τας, όσο και για περιβαλλοντικούς λόγους. Γιατί καταλαβαίνετε ότι, όταν οι
χερσαίες µεταφορές µειωθούν, µειώνονται και οι περιβαλλοντικές επιπτώσεις
που οφείλονται στα καυσαέρια λ.χ. των αυτοκινήτων.

Αυτό τον καιρό κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια να αναπτυχθεί το διαµε-
τακοµιστικό εµπόριο στο Ηράκλειο. ∆ηλαδή να έρχεται στο λιµάνι ένα τερά-
στιο πλοίο νέας γενιάς που µεταφέρει πάρα πολλά προϊόντα, να τα ξεφορτώ-
νει και εν συνεχεία να έρχονται µικρά πλοία να παίρνουν αυτό το φορτίο κα-
τανεµηµένο και να το µεταφέρουν σε άλλα λιµάνια για τα οποία προορίζεται
για κατανάλωση. Από τα 300 ή 500 λ.χ. containers που ξεφορτώνει το µεγά-
λο έρχονται τα µικρά πλοία και µεταφέρουν 50 containers στην Κύπρο και άλ-
λα 50 ας πούµε στην Ιταλία, 100 στην Αίγυπτο κτλ. Έτσι οι µεταφορές γίνο-
νται πιο οικονοµικές. Αν, λοιπόν, καταφέρουµε το λιµάνι του Ηρακλείου που
έχει τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα που σας προανέφερα, δηλαδή την πλεονε-
κτική θέση και το ότι είµαστε ελεύθεροι και δεν έχουµε δεσµεύσεις από άλλες
εταιρείες, να αποκτήσει µια εκτενή χερσαία ζώνη για αποθήκευση, γιατί µπο-
ρεί σε ένα χρόνο µέσα να έχουµε ένα εκατοµµύριο containers, οπότε καταλα-
βαίνετε ότι χρειάζεται µεγάλη έκταση, τότε θα είµαστε ελκυστικοί σε νέες κυ-
ρίως εταιρείες που έχουν βγει πρόσφατα στην αγορά. Τότε τα κέρδη µας θα
είναι τεράστια, διότι και τα ενοίκια, τα χρήµατα δηλαδή που θα πληρώνουν ε-
δώ θα είναι πολλά, αλλά και οι θέσεις εργασίας που θα δηµιουργηθούν στο λι-
µάνι θα είναι πάρα πολλές.

Όπως σας είπα προηγουµένως, είµαστε µια ανώνυµη, αλλά κοινής ωφέλει-
ας επιχείρηση. Γι’ αυτό το πρόβληµά µας δεν είναι απλώς να εισπράττουµε,
να έχουµε κέρδη, που πρέπει βεβαίως να έχουµε σαν ανώνυµη εταιρεία, αλλά
να έχουµε εισοδήµατα για να µπορούµε να προσφέρουµε στο κοινωνικό σύνο-
λο. Στόχος µας ήταν να δηµιουργήσουµε για παράδειγµα ένα επιβατικό σταθ-
µό καινούριο, ούτως ώστε να παρέχονται ανθρώπινες υπηρεσίες στους επιβαί-
νοντες στα πλοία και αυτό είναι µια προσφορά. Επίσης να δηµιουργήσοµε
προβλήτες για να είµαστε επιλέξιµοι και να έρχονται πλοία να µεταφέρουν τα
εµπορεύµατα για όλη την Κρήτη. Αυτό είναι σοβαρό κοινωφελές έργο, διότι αν
δεν υπήρχε η προβλήτα δεν θα είχαµε τόπο να ξεφορτώσουµε τα εµπορεύµα-
τα που χρειάζεται η Κρήτη ολόκληρη. Όταν δηµιουργείς εγκαταστάσεις οι ο-
ποίες µπορούν να εξυπηρετήσουν τους πολίτες του Ηρακλείου, όπως τώρα
προβλέπεται όλο αυτόν τον χώρο που βρισκόµαστε να τον κάνουµε χώρο ανα-
ψυχής, να τον αποδώσουµε στους δηµότες, τότε εκτελείς κοινωφελές έργο.

- 185 -



7) Σε σχέση µε τα αντίστοιχα λιµάνια της Μεσογείου, ποια είναι η δυ-
ναµική του λιµανιού του Ηρακλείου;

Πιστεύω ότι το Ηράκλειο έχει µία µεγάλη δυναµική εξαιτίας της θέσεώς

του. Καταρχήν µπορεί να αποτελέσει ένα σηµαντικό κέντρο για το διαµετακο-

µιστικό εµπόριο για όλη τη Μεσόγειο. Μέχρι σήµερα αυτό δεν έχει γίνει, κα-

κώς! Όραµά µας είναι να γίνει. Σκοπός µας επίσης είναι να αναπτύξουµε την

κρουαζιέρα, ούτως ώστε να δώσουµε και εµείς όσο µπορούµε µεγαλύτερη ώ-

θηση στη µεγαλύτερη βιοµηχανία που υπάρχει στην Κρήτη, τον τουρισµό. Φα-

νταστείτε για παράδειγµα τους χειµερινούς µήνες, που ο τουρισµός είναι πε-

σµένος, αν εµείς εξασφαλίσουµε µία κρουαζιέρα µε 3.000 άτοµα κάθε εβδο-

µάδα να επισκέπτονται την πόλη του Ηρακλείου, τι σηµαντικό πράγµα θα εί-

ναι για τα καταστήµατα κ.τ.λ. Αν λοιπόν τους 3.000 αυτούς ανθρώπους που

έχουµε κάθε εβδοµάδα τους κάνουµε 10.000, καταλαβαίνετε πόσο σηµαντική

κίνηση δηµιουργείται στην πόλη του Ηρακλείου ιδιαίτερα τον χειµώνα. Εάν

λοιπόν καταφέροµε να αναπτύξοµε την κρουαζιέρα, αυτό είναι ένα σοβαρό ε-

πίτευγµα για το λιµάνι. Όπως και αν αναπτύξουµε το διαµετακοµιστικό εµπό-

ριο. Αυτή είναι η πολιτική που έχουµε. Κάνουµε κάποιες προσπάθειες αλλά

έχουµε και άλλο ένα συγκριτικό πλεονέκτηµα. Αυτή την περίοδο Υπουργός

Εµπορικής Ναυτιλίας είναι συντοπίτης µας, ευαισθητοποιηµένος για την ανά-

πτυξη του λιµανιού του Ηρακλείου, και ελπίζουµε ότι µε την βοήθειά του θα

καταφέρουµε να συνεχίσουµε αυτό που ξεκινήσαµε.

8) Για να επιτευχθούν όσα σχεδιάζετε είναι θέµα υποδοµών του λιµανι-
ού µόνο ή είναι θέµα και επαφών µε εταιρείες, µε επιχειρήσεις;

Είναι συνήθως και τα δύο. Είχα την ευκαιρία πριν µια εβδοµάδα να κουβε-

ντιάσω µε ένα µεγάλο πράκτορα διεθνών µεταφορών κρουαζιέρας και µου εί-

πε ότι δυστυχώς το Ηράκλειο δεν είναι µέσα στα πλάνα των τουριστικών πρα-

κτόρων για τις µελλοντικές κρουαζιέρες. ∆ηλαδή δεν είναι γνωστό, δεν το γνω-

ρίζουν, γιατί δεν είχαν φροντίσει οι αρµόδιοι να είχε γίνει γνωστό. Αυτό είναι

θέµα επαφών που µπορεί να έχει το λιµάνι µε τους χώρους αυτούς, λ.χ. µε εκ-

θέσεις. Σε όλες τις εκθέσεις που γίνονται παγκοσµίως πρέπει να είσαι παρών

γιατί αλλιώς χάνεσαι, δεν σε ξέρει κανείς. Για να είσαι όµως εκεί πρέπει να έ-

χεις τις υποδοµές. Τους ενδιαφέρει πρώτον η ασφάλεια του λιµανιού. Όταν

βάζουν 3000 κόσµο σε ένα πλοίο να τους κάνουν µια κρουαζιέρα 15-20 ηµε-

ρών, θέλουν στο λιµάνι που θα πάνε οι άνθρωποι αυτοί να είναι ασφαλείς. 

∆εύτερον, εκεί που θα πάνε και θα κατέβουν να παρέχονται υπηρεσίες, να

υπάρχει χώρος να αποθέσουν τα πράγµατά τους να µην τα κουβαλάνε σε όλο

το Ηράκλειο, σε όλη την πόλη. Αν λοιπόν εµείς τους πούµε: «Κατεβήκατε α-

πό το πλοίο; Μάλιστα. Αφήστε τις βαλίτσες σας εδώ ασφαλισµένες. Θα τις
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πάµε εµείς στο αεροδρόµιο και εσείς θα είστε ελεύθεροι µε την τσαντούλα σας

να βγείτε στην πόλη του Ηρακλείου, να κάνετε την επίσκεψή σας, να πάτε την

εκδροµή σας και εν συνεχεία θα πάτε στο αεροδρόµιο. Τα πράγµατά σας θα

είναι τακτοποιηµένα και δεν θα έχετε άγχος. Θα µπείτε στο αεροπλάνο σας

και θα φύγετε.», θα έρθουν. Αυτό το κάνουµε εµείς και γι’ αυτό τώρα τελευ-

ταία είχαµε τη δυνατότητα να τους πούµε. « Έχουµε αυτήν την παροχή υπη-

ρεσίας, ελάτε.» Και αυτοί ήρθαν.

9) Θέλουµε να µας πείτε εάν υπάρχουν κάποια προβλήµατα που επηρε-
άζουν αρνητικά τη λειτουργία του λιµανιού.

Τα προβλήµατα που έχουµε είναι καταρχήν οι υποδοµές. Ήδη έχουµε συµ-

φωνήσει µια µελέτη – ένα master plan – όπως το λένε, ένα χωροταξικό σχε-

διασµό, µε προοπτική 30 ετών έχοντας υπ’ όψη µας τις διεθνείς εξελίξεις ώ-

στε να είµαστε επιλέξιµοι. Για να µπορούµε να αντιµετωπίσουµε την κατά-

σταση όπως θα εξελιχθεί όλα αυτά τα χρόνια, πρέπει να κάνουµε υποδοµές.

Για παράδειγµα, εµείς έχουµε τώρα ως µεγαλύτερο βάθος 12.5 µέτρα. ∆ηλαδή

µπορεί να προσεγγίσει πλοίο, αν έχει βύθιση µέχρι τα 12.5 µέτρα. Αν είναι πιο

µεγάλο και έχει πιο µεγάλο βύθισµα, δεν µπορούµε να το δεχτούµε. Άρα πρέ-

πει να έχουµε προγραµµατίσει να κάνουµε µια προβλήτα, η οποία θα έχει µια

βύθιση 16 µέτρα, έτσι ώστε να προλάβουµε τις νέες γενιές πλοίων για να εί-

µαστε επιλέξιµοι. Αυτό το πρόγραµµα αν το κάνουµε, δεν το έχουν τα άλλα

λιµάνια, οπότε θα είµαστε επιλέξιµοι.

Επίσης χρειάζεται συνεχής παρακολούθηση και εκβάθυνση του λιµανιού.

∆εν έχουµε τόσο αµµοχώσεις εξαιτίας των ανέµων. Όµως έχουν γίνει µερικά

κατασκευαστικά λάθη. Για παράδειγµα στην ανάπτυξη του λιµανιού δεν έκα-

ναν εκτροπή ενός µικρού ποταµού ο οποίος κατεβαίνει απ’ τον Κατσαµπά και

λέγεται Σελαθιανός ποταµός και του οποίου το χειµώνα έρχονται τα νερά, για-

τί είναι χείµαρρος, µέσα στο λιµάνι, µε αποτέλεσµα να έχουµε προσχώσεις. 

Πέρα όµως απ’ αυτό τα λιµάνια όλα, τουλάχιστον µια φορά το χρόνο πρέ-

πει να φτιάχνονται, να ελέγχονται, να αδειάζουν, γιατί και τα πλοία που έρ-

χονται µε τις προπέλες, δηµιουργούν εκσκαφή. Σκάβουνε και αφήνουνε την

άµµο δίπλα. Άρα λοιπόν µπορεί εµείς θεωρητικά να έχουµε βάθη 10 µέτρα αλ-

λά σε κάποια σηµεία να δηµιουργείται ένα βουναλάκι άµµος, και για ένα χώ-

ρο 50 τ.µ. να µην µπορεί να µπει το πλοίο, γιατί κάπου θ’ ακουµπήσει. Άρα

λοιπόν πρέπει να γίνεται συνεχής έλεγχος στα βάθη ούτως ώστε να καθαρίζε-

ται ο βυθός για να µην έχουµε προβλήµατα. Να είµαστε δηλαδή σίγουροι για

τα βάθη τα οποία εµείς δίνουµε. Πρέπει όµως να ξέρετε ένα πράγµα : ότι κά-

θε λιµάνι έχει τα προβλήµατά του. ∆εν µπορεί κάθε λιµάνι να έχει τα βάθη

που θέλει, αλλά µπορεί όµως σιγά-σιγά να δηµιουργηθούν οι κατάλληλες υ-

ποδοµές για να δέχεται µεγάλα πλοία. Στο λιµάνι προς το παρόν έχουµε τέ-
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τοια προβλήµατα µε την προβλήτα 2. Όµως έχουµε και άλλες προβλήτες, ό-

πως είναι η προβλήτα 5, που έχει µεγάλα βάθη και γενικά εξυπηρετεί.

10) Αυτές τις µέρες αναφέρθηκαν στις εφηµερίδες διαµαρτυρίες όσων
έχουν σκάφη ότι είναι πολύ ακριβό το λιµάνι. 

Ναι, αλλά αυτό οφειλόταν σε παραπληροφόρηση. Όσον αφορά τα τιµολό-

για του παλιού λιµανιού, του Ενετικού λιµανιού, µειώσαµε τις τιµές στα µικρά

σκάφη. Εµείς καταρχήν έχουµε ένα τιµολόγιο το οποίο βγαίνει µέσα από µια

νοµοθεσία, δεν είναι αυθαίρετο. ∆ηλαδή όποιες τιµολογήσεις κάνουµε εδώ, γί-

νονται από κάποιο νόµο. Επίσης εµείς προτείνουµε µόνο τιµές. Τις αποφασί-

ζει το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας. Οι εφηµερίδες έκαναν το εξής λάθος:

όταν πρόκειται να διαµορφωθεί ένα τιµολόγιο, εγώ σαν Πρόεδρος, έχω προτά-

σεις από διάφορους παράγοντες, έχω προτάσεις από την υπηρεσία, έχω προ-

τάσεις από τους πράκτορες, έχω προτάσεις από πολύ κόσµο. Εν συνεχεία έρ-

χονται στο ∆.Σ. και εκτιµιούνται όλες αυτές οι προτάσεις. Το ∆.Σ. κάνει την

τελική πρόταση και αυτή πάει στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και την ε-

γκρίνει. Η εφηµερίδα πήρε µια απ’ αυτές τις προτάσεις. 

Εγώ θέλω να σας πω ότι η πολιτική που κάνουµε εδώ είναι για µεν τα µι-

κρά πλοία να πέσουν οι τιµές, αλλά για κάποια µεγάλα γιοτ τουριστικά, για

κάποια ιστιοφόρα, τις αυξήσαµε, γιατί πρέπει να συντηρούµε τις εγκαταστά-

σεις µας. Έχουµε υπαλλήλους που πρέπει να τους πληρώνουµε, έχουµε εγκα-

ταστάσεις που πρέπει να τις διατηρούµε και επιπλέον πρέπει να ανεβάσουµε
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την ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών. ∆εν έχουµε από το κράτος έσοδα.

Πρέπει εµείς να τα διαθέτουµε αυτά. Παρόλα αυτά έχουµε τις χαµηλότερες

τιµές απ’ όλα τα λιµάνια. Και θα ήµασταν πολύ χαµηλότερα, φερ’ ειπείν στο

ιστορικό κοµµάτι, εάν είχαµε µια καλή τιµολογιακή πολιτική και από την πλευ-

ρά των λιµενεργατών.

Ξέρετε ότι οι λιµενεργάτες το τιµολόγιό τους το δηµιουργούν ανεξάρτητα

από εµάς, δεν τους ελέγχουµε δηλαδή εµείς. Οι λιµενεργάτες από το 1920 έ-

χουν µια νοµοθεσία που τους προστατεύει, γιατί παλιά οι λιµενεργάτες µετέ-

φεραν και φόρτωναν τα πλοία µε τον ώµο, άρα είχαν ένα βαρύ τιµολόγιο. ∆υ-

στυχώς, δεν έχει αναθεωρηθεί αυτός ο νόµος, µε αποτέλεσµα µε το ίδιο σκε-

πτικό να πληρώνονται και τώρα που κατεβάζουµε τα εµπορεύµατα µε τα

containers µε το γερανό και δεν κάνουν τίποτα. Απλώς δίνουν κάποιες κα-

τευθύνσεις στο γερανό πού θα πάει, πώς θα πάει, αλλά δεν σηκώνουν τίποτα. 

Φανταστείτε, τώρα, τι προσωπικό και τι κόπος χρειαζότανε για να βάλεις

20 τόνους για παράδειγµα µέσα στο πλοίο ή να τους κατεβάσεις. Και τώρα µε

µία κίνηση ενός λεπτού, τους κατεβάζεις. Σας πληροφορώ ότι τα τιµολόγια

των λιµενεργατών είναι µ’ αυτή τη λογική. Για παράδειγµα, ένα container 20

τόνων ο Οργανισµός για να το ξεφορτώσει από το πλοίο χρησιµοποιεί το γε-

ρανό. Το λιµάνι µε τις υποδοµές, µε τους εργαζόµενους µε τους γερανούς θέ-

λει € 6,5. Οι λιµενεργάτες ξέρετε πόσα παίρνουν; € 135. Αν προσθέσουµε λοι-

πόν και αυτά τα 6, γίνονται 141. Τώρα όµως σύµφωνα µε τα ισχύοντα στην Ε.Ε.

θα απελευθερωθεί αυτός ο χώρος και θα πέσουν οι τιµές.

11) Ποια σχέδια έχετε γενικότερα για την ανάπλαση και την αναβάθµι-
ση του χώρου του λιµανιού; 

Εµείς πέρα από τον επιχειρηµατικό σχεδιασµό που έχουµε κάνει όσον α-

φορά το εµπορικό κοµµάτι και το κοµµάτι «κρουαζιέρα», έχουµε σα στόχο έ-

να κοµµάτι του λιµανιού το οποίο δεν το χρησιµοποιούµε τώρα, να το παρα-

χωρήσουµε στο κοινό. Ένα κοµµάτι που είναι γύρω στα 30 στρέµµατα και το

οποίο ξεκινάει από το χώρο όπου τώρα βρίσκεται το Λιµενικό Περίπτερο.

Όλον αυτόν το χώρο θα τον αναπλάσουµε. Έχουµε ήδη δώσει την µελέτη. Οι

αρχιτέκτονες ήδη δουλεύουν για να διαµορφώσουν ένα χώρο αναψυχής και πε-

ριπάτου για ολοήµερη καθηµερινή χρήση. Θέλουµε να κάνουµε καταστήµατα

να πουλάνε είδη αλιείας, ναυτιλίας, και να δηµιουργήσουµε χώρους όπου θα

µπορούν να στεγαστούν όλες οι ναυταθλητικές εγκαταστάσεις. Επίσης θέλου-

µε να κάνουµε χώρους πρασίνου, θέατρο, κινηµατογράφο. Όλες αυτές τις

δράσεις θα τις βάλουµε στο χώρο αυτό και τότε θα µπορεί πλέον να γίνει

πραγµατικότητα το όραµα του Ηρακλειώτη και ο δηµότης πλέον να απολαµ-

βάνει το λιµάνι του Ηρακλείου. Κι αυτή να είναι µια από τις κύριες ενέργειες

τις οποίες έχουµε σα στόχο να υλοποιήσουµε άµεσα. Γιατί υπάρχουν και ε-

- 189 -



νέργειες τις οποίες έχουµε προγραµµατίσει να υλοποιηθούνε πιο µακροπρό-

θεσµα. Αυτή είναι µια από τις πρώτες προτεραιότητες που έχουµε βάλει.

12) Ξέρουµε ότι ο ρόλος του λιµανιού ήταν και πολιτιστικός και επίσης
γνωρίζουµε ότι φιλοξενεί κάποια Ενετικά µνηµεία. Ο Ο.Λ.Η. έχει σχέδια
για την ανάδειξή τους; 

Σας πληροφορώ ότι το λιµάνι του Ηρακλείου, όπως σας είπα, είναι ένα ι-

στορικό λιµάνι και ως εκ τούτου έχει πολλά ιστορικά στοιχεία. Σηµείο αναφο-

ράς για την πόλη µας είναι ο Ενετικός Κούλες ο οποίος, παρά το ότι η πολι-

τεία δεν έχει δυστυχώς δώσει την απαραίτητη σηµασία, παραµένει, αντιστέ-

κεται και στο χρόνο και στις κακουχίες και στην δική µας αδιαφορία. Ήδη έ-

χουν κατά καιρούς εξαγγελθεί µεγαλεπήβολα σχέδια όσον αφορά την συντή-

ρηση και την υποστύλωση του. Γιατί από µια µελέτη που έχουµε κάνει τελευ-

ταία είδαµε ότι υπάρχουν τεράστιες διαβρώσεις στη θεµελίωση του Ενετικού

Κούλε και θέλει άµεση αποκατάσταση. Ήδη ο Υπουργός έχει κινητοποιηθεί

ούτως ώστε να βρεθούν τα κονδύλια. Έχει γίνει, δηλαδή, η διαδικασία όλη να

βρεθούν τα χρήµατα για την αναστύλωση του Κούλε. 

Τη συνέντευξη πήραν στις 10/2/05 οι µαθήτριες: Ειρήνη Βιδάκη, Βισκαδουράκη Βι-

βή, Γεωργία Κατσαράκη του Α1 και οι µαθητές: Κώστας Παναούσης, Β3 και Σπύρος

Σφακιανάκης Γ5. 
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΤΟΥ ΥΠΟΛΙΜΕΝΑΡΧΗ κ. ΠΑΤTΑΚΟΥ

Είµαι ο Υπολιµενάρχης Ηρακλείου, αντιπλοίαρχος Λιµενικού Σώµατος,

Πατtακός Μαρίνος. Σας καλωσορίζω στο Λιµεναρχείο Ηρακλείου και είµαι

στη διάθεσή σας για ν’ απαντήσω στις ερωτήσεις που θέλετε να θέσετε για να

πληροφορηθείτε για τα θέµατα για τα οποία µας επισκεφθήκατε.

1) Θα θέλαµε να µας πείτε σε ποιο Υπουργείο υπάγεται το Λιµεναρχείο
Ηρακλείου;

Το Λιµεναρχείο υπάγεται στο Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας, όπως και οι

υπόλοιπες λιµενικές αρχές της χώρας µας.

2) Πόσα Λιµεναρχεία υπάρχουν στην Κρήτη;

Στην Κρήτη συνολικά υπάρχουν 14 λιµεναρχεία. Αλλά, βέβαια, δεν είναι ό-

λα αυτά τα λιµεναρχεία ισότιµα και ισοδύναµα. Οι λιµενικές αρχές διακρίνο-

νται σε Λιµεναρχεία, Λιµενικά Τµήµατα και Λιµενικούς Σταθµούς. Στην Κρή-

τη, λοιπόν, Κεντρικά Λιµεναρχεία είναι του Ηρακλείου, των Χανίων, του Αγί-

ου Νικολάου και του Ρεθύµνου. Υπολιµεναρχείο Σητείας, Ιεράπετρας κ.λπ. 
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3) Ποιες είναι οι αρµοδιότητες του Λιµεναρχείου; 

Οι αρµοδιότητες του Λιµεναρχείου είναι πάρα πολλές, αλλά εγώ θα επι-
κεντρωθώ σε 3-4 βασικούς τοµείς. Πρώτη αρµοδιότητα και σηµαντικότερη εί-
ναι η ασφάλεια της ναυσιπλοΐας. Αυτό σηµαίνει την εφαρµογή ενός συνόλου
κανόνων, νόµων και διατάξεων από τα πλωτά µέσα για να επιτευχθεί η ασφά-
λεια της ανθρώπινης ζωής στη θάλασσα, τόσο για τους εργαζόµενους, όσο και
για τους ιδιώτες.

Ο δεύτερος τοµέας αρµοδιότητας της υπηρεσίας µας είναι η τάξη και η α-
σφάλεια στα λιµάνια και στη θάλασσα. Ο τρίτος τοµέας, και εξίσου σηµαντι-
κός, είναι η προστασία των ακτών µας.

4) Ποιες είναι οι Υπηρεσίες που υπάγονται στο Λιµεναρχείο Ηρακλείου;

Στο Λιµεναρχείο Ηρακλείου υπάγονται το Λιµενικό Τµήµα Λινοπεραµάτων
και Χερσονήσου, ο Λιµενικός Σταθµός Καλών Λιµένων, καθώς επίσης και τρία
Λιµενικά Φυλάκια. 

5) Ποιες άλλες υπηρεσίες συνεργάζονται µε το Λιµεναρχείο Ηρακλείου;

Μέσα στο λιµάνι του Ηρακλείου, αλλά και στην πόλη του Ηρακλείου υ-
πάρχουν και άλλες υπηρεσίες που συνεργάζονται µε την υπηρεσία µας. Πε-
ρισσότερο όµως από όλες συνεργαζόµαστε µε το φορέα διαχείρισης του λιµα-
νιού, τον Ο.Λ.Η., που είναι µια οικονοµική υπηρεσία υπεύθυνη για την υπο-
δοµή, τη λειτουργία και γενικά την οικονοµική διαχείριση του λιµανιού. Άλλες
υπηρεσίες που συνεργαζόµαστε είναι το Τελωνείο, η υπηρεσία της Λιµενικής
Αστυνοµίας και ελέγχου διαβατηρίων, αλλά και νοµαρχιακές υπηρεσίες, όπως
η ∆ιεύθυνση Γεωργίας. Όπως καταλάβατε η υπηρεσία µας δεν έχει µόνο α-
στυνοµικά καθήκοντα, όπως η Αστυνοµία στην ενδοχώρα και στην πόλη. Εί-
µαστε µια υπηρεσία µε πολυποίκιλα καθήκοντα και πολλές εφαρµογές.

6) Πόσα άτοµα υπηρετούν στο Λιµεναρχείο Ηρακλείου;

Στο Λιµεναρχείο Ηρακλείου µαζί µε τις υποδεέστερες λιµενικές αρχές που
υπάγονται σ’ αυτό υπηρετούν 130 άτοµα.

7) Για ποια περιοχή της Κρήτης είστε αρµόδιοι; 

Για τα βόρεια και τα νότια παράλια του νοµού Ηρακλείου και τη θαλάσσια
περιοχή αυτών των παραλίων.

- 192 -



8) Πόσα αστυνοµικά πλοία διαθέτει το Λιµεναρχείο Ηρακλείου;

Για τα βόρεια παράλια διαθέτει ένα αστυνοµικό πλοίο, ένα σύγχρονο σκά-

φος µε πλήρωµα έξι άτοµα. Στα νότια παράλια υπάρχουν άλλα τρία σκάφη

που δεν ανήκουν στο δικό µας Λιµεναρχείο, αλλά περιφρουρούν την περιοχή

του Ηρακλείου.

9) Ποια προσόντα και ποια εκπαίδευση πρέπει να έχουν οι εργαζόµενοι
στις Λιµενικές Αρχές;

Όσοι υπηρετούν στα Λιµεναρχεία της Ελλάδας ανήκουν στο Λιµενικό Σώµα.

Είναι ένα προσεκτικά οργανωµένο σώµα που αποτελείται από άνδρες και γυ-

ναίκες. Τρεις είναι οι κατηγορίες των ανθρώπων που υπηρετούν στο Λιµενικό

Σώµα: οι αξιωµατικοί, οι υπαξιωµατικοί και οι λιµενοφύλακες. Για να γίνει κά-

ποιος αξιωµατικός στο Λιµενικό, πρέπει απαραίτητα να έχει πτυχίο πανεπιστη-

µιακής Σχολής. Για να γίνει υπαξιωµατικός πρέπει να είναι τουλάχιστον από-

φοιτος Λυκείου. Και οι λιµενοφύλακες το ίδιο. Είναι απόφοιτοι κάποιων σχολών

που σ’ αυτές εκπαιδεύονται σε θέµατα επαγγελµατικής κατάρτισης και σ’ ό,τι

άλλο θα είναι χρήσιµο για τη δουλειά τους, ανάλογα µε την ειδικότητά τους.

Είναι πολλά τα θέµατα και δεν µπορώ να σας τα αναλύσω όλα, γιατί στο

Λιµενικό υπάρχουν πολλές ειδικότητες. Για παράδειγµα έχοµε την οµάδα υ-

ποβρύχιων αποστολών, µια οµάδα που ασχολείται µε υποθαλάσσιες έρευνες

και διάφορα άλλα θέµατα. Έχουµε την οµάδα ειδικών αποστολών αντιτροµο-

κρατικής υπηρεσίας, που εκπαιδεύεται σε ειδική σχολή. Έχουµε την οµάδα

πλωτών µέσων, όπου πρέπει να είσαι ναυτικός, να έχεις βγάλει τη Ναυτική

Σχολή, να έχεις εκπαιδευτεί στο Ναυτικό Κατάλυµα ή την οµάδα εναέριων µέ-

σων που έχει το Λιµενικό. Γι’ αυτό σας λέω, είναι πάρα πολλά τα θέµατα, α-

πλώς σας τα λέω όσο µπορώ περιληπτικά για να καταλάβετε τι προσόντα πρέ-

πει να έχει κάποιος για να υπηρετεί στο Λιµενικό Σώµα.

10) Ποια είναι τα κυριότερα προβλήµατά σας;

Το κυριότερο είναι το ωράριο εργασίας, ότι δηλαδή δεν έχοµε σταθερό ω-

ράριο, γιατί αν οι περιστάσεις και οι υπηρεσιακές ανάγκες το απαιτήσουν,

µπορεί να µείνουµε εδώ και µία, δύο ή και τρεις µέρες. Άλλο πρόβληµα που

απασχολεί το προσωπικό που υπηρετεί στην υπηρεσία µας είναι ο κίνδυνος

που δηµιουργείται από την άσκηση των καθηκόντων. Επειδή ερχόµαστε σε ε-

παφή µε λαθροµετανάστες, µε παράνοµους, µε απεργούς, µε διαµαρτυρόµε-

νους, µε πάσης φύσεως ανθρώπους, υπάρχει κάποιος κίνδυνος κατά τη διάρ-

κεια της υπηρεσίας µας. Έπειτα είναι και οι καιρικές συνθήκες. Έχουµε δη-
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λαδή να αντιµετωπίσοµε και τους φυσικούς κινδύνους από τις καιρικές συν-

θήκες, τον κίνδυνο που έχει το θαλάσσιο στοιχείο. Γενικά αυτά είναι τα τρέ-

χοντα προβλήµατα που οφείλονται σε τρίτους παράγοντες. Θα µπορούσα ό-

µως να πω ότι τα προβλήµατα και οι δυσκολίες υπάρχουν πάντοτε στο Λιµε-

νικό και προσπαθεί η υπηρεσία να βελτιώνει τις συνθήκες όσο µπορεί.

11) Ποιες είναι οι δυσκολίες που αντιµετωπίζετε καθηµερινά;

Οι µεγαλύτερες δυσκολίες που εµφανίζονται αφορούν κυρίως τη δίωξη των
ναρκωτικών. Έχουµε αντικειµενικές δυσκολίες στην προώθηση και επίτευξη
αυτού του σκοπού. Επίσης προβλήµατα δηµιουργεί η ρύπανση του θαλάσσιου
περιβάλλοντος και η παραβίαση του αιγιαλού στις παραλίες µε παράνοµα
κτίσµατα. Έχουµε κάνει σηµαντικά βήµατα, αλλά υπάρχουν ακόµη µεγάλες
δυσκολίες. Η τάξη και η ασφάλεια είναι ένα καθηµερινό πρόβληµα µε το ο-
ποίο δεν έχουµε ιδιαίτερες δυσκολίες, αντιµετωπίζεται, όπως και η δίωξη του
κοινού εγκλήµατος. ∆εν αφήνουµε τίποτα που θα υποπέσει στην αντίληψή µας
απαρατήρητο. Έχουµε όµως µεγάλο πρόβληµα µε την λαθροµετανάστευση.
Ειδικά στα νότια παράλια του Ηρακλείου έχουµε αντικειµενικό πρόβληµα
πολλές φορές να ανταπεξέλθουµε. Παρά τα µέτρα που παίρνουµε, αυτοί κα-
ταφέρνουν και βγαίνουν, εκτός από το τελευταίο χρονικό διάστηµα που έχου-
µε πάρει πάρα πολύ δραστήρια µέτρα µε συνεχείς εναέριες και θαλάσσιες πε-
ριπολίες, αλλά και από ξηράς, και έτσι έχει κάπως µετριαστεί το φαινόµενο.

– Γι’ αυτό είναι τρία τα πλοία στα νότια και στα βόρεια µόνο ένα;
Όχι. Μιλάµε για τα βόρεια παράλια του Ηρακλείου. Ο Άγιος Νικόλαος έ-

χει άλλα σκάφη, άλλο το Ρέθυµνο και άλλο τα Χανιά. Στο Ηράκλειο µόνο έ-
χουµε ένα αστυνοµικό πλοίο στα βόρεια και στα νότια τρία.

Η ασφάλεια της ναυσιπλοΐας, µάλλον οι έρευνες και η διάσωση στη θά-
λασσα είναι ένα ακόµη καθηµερινό πρόβληµα που µας απασχολεί και όπου έ-
χοµε αποτελέσµατα, δηλαδή δεν έχοµε σηµαντικά δυσµενή περιστατικά στην
περιοχή µας.

Ο θαλάσσιος τουρισµός το καλοκαίρι, τα θαλάσσια σπορ, είναι ένα πρό-
βληµα καθηµερινό, αλλά και αυτό αντιµετωπίζεται χωρίς παρατράγουδα και
χωρίς ατυχήµατα σηµαντικά. Στο θαλάσσιο τουρισµό και στα θαλάσσια σπορ
περιλαµβάνεται η κολύµβηση. Ως προς την ασφάλεια των λουοµένων έχοµε
κάνει σηµαντικά βήµατα και γι’ αυτό και οι πνιγµοί στην Κρήτη, που όταν ή-
µασταν εµείς παιδιά ήταν ιδιαίτερα πολλοί, τώρα τελευταία, τα τελευταία 10
χρόνια, έχουν πολύ ελαττωθεί, γιατί υπάρχει άµεση επέµβαση µε ένα σύστη-
µα που η υπηρεσία µας συντόνισε και διοργάνωσε· όχι της εθελοντικής έρευ-
νας και διάσωσης αλλά της ιδιωτικής. Κάθε οργανωµένη παραλία έχει πια το
δικό της ναυαγοσώστη. Εµείς το επιβάλαµε. Οι πολιτικές µας στις παραλίες.
Μέχρι και πριν 10 χρόνια δεν υπήρχε αυτό, µε αποτέλεσµα εµείς και αντικει-
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µενικά να είµαστε σε αδυναµία να βοηθήσοµε. Ενώ, όταν κινδυνεύει κάποιος

και υπάρχει ναυαγοσώστης στα 100-200 µέτρα, είναι πιο άµεση η επέµβαση.

12) Ποιες είναι οι µεγαλύτερες επιτυχίες που έχει να επιδείξει το Λιµε-
ναρχείο;

Το Λιµεναρχείο Ηρακλείου θα µπορούσαµε να πούµε ότι έχει κάνει πολλά

τα τελευταία πέντε χρόνια. Αλλά εκείνα τα θέµατα στα οποία διακρίθηκε και

πήραν και δηµοσιότητα είναι αρχικά η διάσωση 1000 επιβατών και η αίσια έκ-

βαση των πραγµάτων κατά την εκδήλωση πυρκαγιάς στο επιβατικό οχηµατα-

γωγό KNOSSOS PALACE Η/S των Μινωικών Γραµµών το Νοέµβριο του 2003,

χάρη στις συντονισµένες προσπάθειες των λιµενικών αρχών και του πληρώ-

µατος του πλοίου και τη σωστή εκπαίδευση όλων. Αυτή είναι µια επιτυχία.

Επίσης στο λιµάνι του Ηρακλείου πριν τέσσερα χρόνια κινδύνεψε ένα µε-

γάλο κρουαζιερόπλοιο, το οποίο λεγόταν Aegean Spirit. Αυτό είχε έρθει µε

400 επιβάτες και είχε δέσει στο βόρειο λιµενοβραχίονα. Κάποια στιγµή ειδο-

ποίησαν το κέντρο συντονισµού που έχοµε ότι κινδύνευε να βουλιάξει από κά-

ποιο λάθος, κακό χειρισµό των συστηµάτων τροφοδοσίας του πλοίου µε πε-

τρέλαιο. Έσπασε ένας σωλήνας και έφυγε το πετρέλαιο που ήταν στις δεξιές

δεξαµενές και πήγε αριστερά, µε αποτέλεσµα να πάρει κλίση επικίνδυνη. Το

ότι δεν βούλιαξε το πλοίο γιατί προβήκαµε άµεσα σε ενέργειες εγκατάλειψής

του από τους ξένους τουρίστες και το πλήρωµα, αυτό θεωρείται επιτυχία.

Επίσης επιτυχία του Λιµεναρχείου Ηρακλείου µπορεί να θεωρηθεί η δρα-

στηριότητά του σε θέµατα προστασίας του θαλάσσιου περιβάλλοντος. Μετά

τον Πειραιά είναι η δεύτερη υπηρεσία σε αριθµό σχετικών παραβάσεων και σε

δραστηριότητες σε θέµατα προστασίας του θαλάσσιου περιβάλλοντος,

Επίσης θα µπορούσαµε να πούµε ότι έχουµε ανάλογα µε τις δυνατότητές

µας κάποια δραστηριότητα και στη δίωξη ναρκωτικών. Έχουµε πολλά περι-

στατικά, γιατί λειτουργεί τµήµα ασφάλειας των ναρκωτικών και έχουµε και

σκύλο ειδικά εκπαιδευµένο για την ανίχνευση αυτών των ουσιών. Και µόνο η

ύπαρξη του τµήµατος και ο εντοπισµός πολλών περιστατικών δηµιουργεί φό-

βο και αντικίνητρο για τους επίδοξους διακινητές µέσα στο λιµάνι του Ηρα-

κλείου. Αυτά είναι τα περιστατικά που µπορούµε να πούµε ότι θεωρούνται ε-

πιτυχίες της υπηρεσίας µας.

13) Είπατε ότι στις αρµοδιότητές σας είναι η προστασία του περιβάλλο-
ντος. Υπάρχουν πολλά προβλήµατα σ’ αυτόν τον τοµέα;

Το πρόβληµα προστασίας του θαλάσσιου περιβάλλοντος απασχολεί όλη την

Ελλάδα, όλη την Μεσόγειο και όλο τον κόσµο. Όπως είναι λογικό, απασχολεί
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και την υπηρεσία µας. Στην περιοχή µας έχουµε εντοπίσει πιθανές πηγές ρύ-

πανσης και προβλήµατα που µπορούν να δηµιουργηθούν από ανεξέλεγκτη διά-

θεση απόβλητων από πλοία που διέρχονται από την περιοχή ή από εγκαταστά-

σεις, ιδίως στα βόρεια παράλια, στην περιοχή των Λινοπεραµάτων, όπου γίνο-

νται φορτοεκφορτώσεις καθηµερινώς, και τη βιοµηχανική περιοχή Ηρακλείου.

Αυτό δεν σηµαίνει ότι γίνεται ρύπανση µεθοδικά και συνέχεια, απλώς υπάρχει

αυτό το ενδεχόµενο. Υπάρχει ο φόβος ότι µπορεί να δηµιουργηθεί πρόβληµα.

Επίσης τα ξενοδοχεία που λειτουργούν σε όλες τις ακτές στα βόρεια παράλια

του νοµού, και αυτά µπορούν να θεωρηθούν πιθανές πηγές ρύπανσης.

14) Πώς συµβάλλετε στην προστασία του;

Tο Λιµεναρχείο λειτουργεί κάτω από τις εντολές του Υ.Ε.Ν., όπου υπάρχει

ειδική ∆ιεύθυνση Προστασίας Θαλάσσιου Περιβάλλοντος µε υψηλόβαθµα στε-

λέχη, µε εκπαιδευµένους ανθρώπους και σε αυτήν υπαγόµαστε και εµείς. Λει-

τουργούµε µε δύο τρόπους: προληπτικά και κατασταλτικά. Προληπτικά, µέσω

ειδικού γραφείου διενεργούµε ελέγχους, δίνοµε οδηγίες και παραινέσεις. Αλλά

περισσότερο, νοµίζω, συµβάλλει στην προστασία του περιβάλλοντος ο κατα-

σταλτικός τοµέας. Και έχουµε την απαραίτητη οργάνωση ώστε αν συµβεί ένα

σοβαρό περιστατικό, όπως λ.χ. διάχυση πετρελαίου στη θάλασσα, να επέµβου-

µε άµεσα. Υπάρχει δηλαδή µια οµάδα φτιαγµένη ειδικά γι’ αυτόν το σκοπό.

Στον κατασταλτικό τοµέα εντάσσονται επίσης οι έλεγχοι, η σύλληψη των παρα-

βατών, η βεβαίωση των παραβάσεων και η ποινική δίωξη µε υψηλά πρόστιµα.

15) Ποιες είναι οι πιο συνηθισµένες παραβάσεις στον τοµέα της αρµο-
διότητάς σας;

Οι παραβάσεις που βεβαιώνει η υπηρεσία µας είναι πολλές. Για να πετύ-

χει η ασφάλεια ναυσιπλοΐας χρειάζεται συνεχείς ελέγχους. ∆εν λειτουργούν ό-

λοι σύµφωνα µε τους κανονισµούς και τους νόµους που υπάρχουν. Εµείς βε-

βαιώνουµε παραβάσεις σ’ αυτούς που παραβαίνουν τους κανονισµούς. Έχου-

µε συχνά και παραβάσεις αλιείας, την οποία επίσης ελέγχουµε. Τόσο η αλιεία

που γίνεται για επαγγελµατικούς λόγους, όσο και αυτή που γίνεται για ερασι-

τεχνικούς, λόγους δηλαδή αναψυχής, υπάγεται σε κάποιους κανόνες στα πλαί-

σια της αλιευτικής πολιτικής που εφαρµόζουµε. Βεβαιώνουµε, λοιπόν και αλι-

ευτικές παραβάσεις. Βεβαιώνουµε τροχαίες παραβάσεις στην παραλιακή λε-

ωφόρο και στο λιµάνι του Ηρακλείου, βεβαιώνουµε παραβάσεις ρύπανσης,

παραβάσεις υπερφόρτωσης φορτίων, παραβάσεις Κ.Ο.

16) Το Λιµεναρχείο είναι επίσης αρµόδιο για την οργάνωση των Ναυτι-
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κών Εβδοµάδων. Ποιος είναι ο σκοπός αυτών των εκδηλώσεων; 

Οι Ναυτικές Εβδοµάδες γίνονται κάθε δύο χρόνια και είναι πολιτιστικές εκ-

δηλώσεις µε τις οποίες εµπλέκεται και η υπηρεσία µας. Σκοπός αυτών των εκ-

δηλώσεων, των εορτασµών της Ναυτικής Εβδοµάδας, είναι η ευαισθητοποίηση

των πολιτών και ιδιαίτερα των νέων, ώστε ν’ αγαπήσουν τους ναυτικούς και τις

θάλασσες. Όµως πρέπει, παράλληλα, µέσω αυτών των εκδηλώσεων να γίνει η

ανάδειξη και του ρόλου του Πολεµικού Ναυτικού, του Εµπορικού Ναυτικού

και του Λιµενικού Σώµατος. 

17) Ποιοι είναι οι άµεσοι και ποιοι οι µακροπρόθεσµοι στόχοι σας;

Στόχοι πάντα υπήρχαν και θα υπάρχουν. Αρχικά να διατηρήσοµε τις θά-

λασσες και τις παραλίες καθαρές, γιατί είναι πηγή ζωής και πλούτος για την

χώρα µας. Ο επόµενος στόχος, που είναι εξίσου σηµαντικός, είναι η επίτευξη

υψηλού βαθµού ασφάλειας ναυσιπλοΐας και η προστασία της ανθρώπινης ζω-

ής στη θάλασσα στο ανώτατο επίπεδο που µπορούµε να φτάσουµε.

18) Ποια νοµίζετε ότι είναι τα σηµαντικότερα προβλήµατα του λιµανιού
του Ηρακλείου;

Το λιµάνι του Ηρακλείου είναι το τρίτο σε µέγεθος και το δεύτερο σε κί-

νηση λιµάνι της χώρας. Είναι το τρίτο, επειδή της Θεσσαλονίκης είναι µεγα-

λύτερο, αλλά σε κίνηση είναι δεύτερο το λιµάνι του Ηρακλείου. Έχει το µε-

γαλύτερο σε όλη τη Μεσόγειο λιµενοβραχίονα, δηλαδή προστατευτικό τεχνη-

τό µόλο µήκους 2,5 χιλιοµέτρων που κατασκευάστηκε για να προστατεύει τις

προβλήτες του λιµανιού. Έχει το Ενετικό λιµάνι και το επιβατικό λιµάνι, εδώ

µπροστά από το Λιµεναρχείο, µαζί µε τον τουριστικό και τον εµπορικό λιµένα

ανατολικά. Τα προβλήµατα που έχουµε στο λιµάνι του Ηρακλείου δεν θα ή-

ταν άλλα από προβλήµατα υποδοµής. Παρά το ότι βρισκόµαστε στο 2005 και

έχουν γίνει πολλές προσπάθειες βελτίωσης και εκσυγχρονισµού του, δυστυχώς

το λιµάνι του Ηρακλείου δεν είναι έτοιµο 100% να ανταπεξέλθει στις νέες α-

παιτήσεις των διεθνών θαλάσσιων µεταφορών και του θαλάσσιου τουρισµού.

Εξυπηρετούµε µεγάλο αριθµό πλοίων εµπορικών, τουριστικών και επιβατικών,

αλλά οι απαιτήσεις είναι ακόµα µεγαλύτερες και υστερούµε σε υποδοµές.

19) Τι θα είχατε να προτείνετε για τη βελτίωσή του;

Θα πρέπει να βελτιωθούν οι υποδοµές, η κυκλοφορία, να προστεθούν συ-
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στήµατα ασφάλειας. Πάντως µε την εφαρµογή στο λιµάνι του Ηρακλείου του

∆ιεθνούς Κώδικα Ασφάλειας από τον Ιούλιο του περασµένου χρόνου, µπο-

ρούµε να πούµε ότι είναι από τα ασφαλέστερα λιµάνια της Ελλάδας και της

Μεσογείου ολόκληρης.

Τη συνέντευξη πήραν στις 23/2/05 οι µαθητές: Γιώργος Παπανδρέου, Μιχάλης Σταυ-

ρουλάκης, Γιάννης Τρουλάκης και Μάνος Φιλιππάκης.
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ΤΕΛΩΝΕΙΟ 

Συνέντευξη του κ. Παχιαδάκη, Γραµµατέα της Υπηρεσίας.

1) Ποιος είναι ο ρόλος και ποιες οι αρµοδιότητες του Τελωνείου Ηρα-
κλείου;

Οι αρµοδιότητές του καθορίζονται από το νόµο 2960/2002 που αποτελεί

τον εθνικό τελωνειακό κώδικα. Στο άρθρο 3 καθορίζονται οι αρµοδιότητες του,

οι οποίες είναι πάρα πολλές. Η Τελωνειακή Υπηρεσία είναι υπηρεσία φοροει-

σπρακτική από την αρχαιότητα. Αυτός είναι ο ρόλος της, να εισπράττει δα-

σµούς. Παλιότερα, πριν το 1992, η λειτουργία του Τελωνείου αφορούσε τις ε-

µπορικές σχέσεις µε όλα τα κράτη. Από το 1992 και µετά, µε την ενοποίηση

της αγοράς στην Ευρώπη, ο ρόλος τους τελωνείου περιορίστηκε µόνο στις ε-

µπορικές σχέσεις µε τις τρίτες χώρες. Ήδη και πέρσι µε την είσοδο στην κοι-

νότητα άλλων 10 χωρών οι οποίες έχουν γίνει τώρα συνολικά 25, ο ρόλος µας

περιορίστηκε ακόµα περισσότερο και καθώς, όπως καταλαβαίνετε, οι εµπορι-

κές σχέσεις της Ελλάδας είναι περισσότερες µε τις Ευρωπαϊκές χώρες, ο ρό-

λος µας περιορίζεται στα πλαίσια των σχέσεων µε τις τρίτες χώρες.

2) Οι φόροι είναι ανάλογοι µε το εµπόρευµα;

Ανάλογα µε το εµπόρευµα, υπάρχει ένα δασµολόγιο. Κάθε εµπόρευµα α-
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νήκει σε µία δασµολογική κλάση. Αυτή η κλάση διακρίνει ας πούµε τα τσιγά-

ρα από το τασάκι. Κάθε εµπόρευµα έχει τον κωδικό του, έχει την κλάση του

και αυτό είναι ο δασµός που του αντιστοιχεί. Αν ένα εµπόρευµα παραµείνει

στον τελωνειακό περίβολο περισσότερο από το νοµικά προβλεπόµενο διάστη-

µα επιβαρύνεται µε κάποια τέλη, τα οποία λέγονται υπερηµερίες. Ο σκοπός εί-

ναι να αποσυµφορίζονται οι χώροι. Παλαιότερα ειδικά που είχαµε συναλλαγές

µε όλα τα κράτη, έπρεπε τα εµπορεύµατα να εκτελωνίζονται αµέσως για να α-

δειάζουν οι χώροι. Αυτός είναι ο λόγος της επιβολής αυτών των υπερηµεριών. 

3) Ποιοι χώροι βρίσκονται υπό την επίβλεψη του Τελωνείου;

Ο τελωνειακός περίβολος, ο οποίος ορίζεται µε απόφαση του Υπουργείου

Οικονοµικών. Σχεδιάζεται ένας άλλος χώρος, η ελεύθερη ζώνη, αλλά η διαχεί-

ρισή της ανήκει στον Οργανισµό Λιµένος Ηρακλείου. Εµείς απλώς έχουµε την

επίβλεψη και την επιβολή δασµών στα εµπορεύµατα τα οποία βγαίνουν από

την ελεύθερη ζώνη για να πάνε στην κατανάλωση.

Αυτή είναι και η ιδιαιτερότητα του Τελωνείου σε σχέση µε τις άλλες υπη-

ρεσίες. Εδώ γίνεται άµεση είσπραξη, δηλαδή έχουµε µία οιωνεί κατάσχεση του

εµπορεύµατος µέχρι την είσπραξη των φόρων και µόνο µετά την είσπραξη των

φόρων παραδίδεται στην κατανάλωση. Ο ρόλος του Τελωνείου επίσης είναι να

προστατεύει και την δηµόσια υγεία και την ασφάλεια. Αν υπάρχει υπόνοια ό-

τι ένα εµπόρευµα είναι επικίνδυνο για τη δηµόσια υγεία, θα πρέπει να γίνουν

χηµικές αναλύσεις, να γίνει κτηνιατρικός έλεγχος, να κληθεί γεωπόνος, ανάλο-

γα. Τα όπλα, τα ναρκωτικά, τα πορνογραφήµατα κατάσχονται.

4) Από πόσα µέλη στελεχώνεται το Τελωνείο Ηρακλείου;

Η υπηρεσία η δικιά µας έχει 59 υπαλλήλους. Προΐσταται ένας ∆ιευθυντής

και υπάρχουν πέντε τµήµατα στα οποία προΐστανται πέντε Τµηµατάρχες. 

5) Ποιες είναι οι αρµοδιότητες και τα καθήκοντα του ∆ιευθυντή του Τε-
λωνείου;

Ο ∆ιευθυντής του Τελωνείου είναι ο προϊστάµενος της υπηρεσίας. Υπάρχει

ο κανονισµός των καθηκόντων ο οποίος ρυθµίζει τις αρµοδιότητές του. Υπάρ-

χει το προεδρικό διάταγµα 127/1989 το οποίο καθορίζει τις αρµοδιότητες της

Τελωνειακής Υπηρεσίας και προβλέπει τα καθήκοντα του προϊσταµένου που

ελέγχει τη διεξαγωγή των εργασιών του Τελωνείου. Με απόφασή του κατανέ-
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µει το προσωπικό στα τµήµατα, προτείνει στο Νοµάρχη ανάθεση τελωνειακών

ταµείων, υπογράφει την αλληλογραφία του Τελωνείου, συντάσσει και υποβάλ-

λει εξέταση αξιολόγησης του προσωπικού, προγραµµατίζει και χορηγεί τις κα-

νονικές άδειες, δίνει απαραίτητες οδηγίες για την έγκαιρη σύνταξη του προϋ-

πολογισµού του Τελωνείου και εισηγείται στην αρµόδια υπηρεσία την εγγραφή

σχετικών πιστώσεων.

6) Υπάρχουν άλλες υπηρεσίες που συµβάλλουν στο έργο του Τελωνείου;

Συνεργαζόµαστε µε άλλες παρεµφερείς υπηρεσίες. Σας είπα προηγουµέ-

νως ότι ένα εµπόρευµα για να δοθεί στην κατανάλωση και να ελεγχθεί αν εί-

ναι ασφαλές για τη δηµόσια υγεία παίρνουµε δελτίο χηµικής ανάλυσης. Άρα

συνεργαζόµαστε µε το Χηµείο του κράτους, συνεργαζόµαστε µε τη ∆ιεύθυνση

της Γεωργίας, µε τους γεωπόνους. Συνεργαζόµαστε µε την Κτηνιατρική Υπη-

ρεσία· έρχονται κτηνίατροι και παίρνουµε από κοινού δείγµατα από τα κρέα-

τα, τα τυριά, τα ζωικά είδη κ.λπ. Συνεργαζόµαστε µε την Αστυνοµία και το Λι-

µεναρχείο σε θέµατα ασφάλειας. Έχουµε δύο σηµεία ελέγχου· στο αεροδρό-

µιο και στο λιµάνι. Όταν ένα αεροπλάνο έρχεται κατευθείαν από µία τρίτη χώ-

ρα, γίνεται έλεγχος στις αποσκευές.Το ίδιο συµβαίνει και στο λιµάνι: όταν έρ-

χεται ένα καράβι απευθείας από τρίτη χώρα, θα γίνει έλεγχος αποσκευών.

7) Ποια είναι η µέχρι τώρα συνολική προσφορά του Τελωνείου στο λιµάνι;

Η προσφορά προσδιορίζεται από τις υποχρεώσεις που έχει. Οι υποχρεώσεις

που έχει είναι να εισπράττει έσοδα για το κράτος και ξέρετε ποια είναι η προ-

σφορά των εσόδων, η αναγκαιότητα της είσπραξης εσόδων για το κράτος.

Εξασφαλίζει τη δηµιουργία νοσοκοµείων, τη δηµιουργία υποδοµών, τη δηµι-

ουργία σχολείων κ.λπ. Αν δεν έχει έσοδα το κράτος, δεν µπορεί να πραγµατο-

ποιήσει έργα υποδοµής. Η άλλη προσφορά του είναι η προστασία της δηµό-

σιας υγείας, της ασφάλειας κ.λπ. Η προσφορά του είναι λοιπόν µέσα στα

πλαίσια της εκτέλεσης των αρµοδιοτήτων που του παρέχει ο νόµος.

8) Ποια είναι τα κύρια έσοδα του κράτους από το Τελωνείο;

Τα Τελωνεία της Ελλάδας ήταν η κυριότερη πηγή εσόδων για πολλά χρό-

νια, γιατί το κράτος ήταν δασµοβίωτο. Απ’ οτιδήποτε έµπαινε στη χώρα εισέ-

πρατταν δασµό. Το Τελωνείο ήταν µια πανίσχυρη υπηρεσία. Τώρα, βέβαια, τα

πράγµατα έχουν αλλάξει. Τώρα είµαστε στην Ε.Ε. Όλα κανονίζονται στις Βρυ-
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ξέλες. Η Ε.Ε. δεν θέλει εµπόδια στη διακίνηση των εµπορευµάτων. Θέλει α-

πλούστευση στις διαδικασίες. Έτσι τα έσοδα θα βρεθούν µε άλλο τρόπο από

την ανάπτυξη, από τον τουρισµό από τις υπηρεσίες. Το Τελωνείο περιορίζεται

και όσο πάει θα περιορίζεται περισσότερο σε θέµατα ασφάλειας και σε ορι-

σµένα προϊόντα τα οποία παρακολουθούνται και στην κοινότητα και αυτά εί-

ναι τα πετρελαιοειδή, τα οινοπνευµατώδη και τα καπνικά. Τα τέλη εισαγωγής

αυτοκινήτων και αυτά καταργήθηκαν. Τους άλλαξαν µορφή και τώρα ει-

σπράττονται ως τέλη ταξινόµησης.

9) Ποια είναι τα προβλήµατα που πιστεύετε ότι επηρεάζουν τη λειτουρ-
γία του Τελωνείου;

Το πρόβληµα που υπάρχει είναι ότι ακόµη δεν έχει γίνει σωστή χωροταξική

µελέτη του λιµανιού. Αυτό επιδιώκουµε, αλλά κάποια προβλήµατα λειτουργι-

κά δεν το έχουν ακόµη επιτρέψει. Η ελεύθερη ζώνη που σχεδιάζεται θα συ-

µπεριλάβει και την προβλήτα 4, την καινούργια που έχει φτιαχτεί τώρα και θε-

ωρείται τελωνειακός περίβολος. Μια λοιπόν σωστή κατανοµή των χώρων του

λιµανιού θα έλυνε τα προβλήµατα που έχουµε τώρα.

10) ∆ιαπιστώνετε παραβάσεις; Τι είδους και πόσο συχνά;

Οι παραβάσεις αφορούν συνήθως τον εκτελωνισµό των οχηµάτων ή το χρό-

νο του εκτελωνισµού ή την καταβολή του τέλους ταξινόµησης, αν δηλαδή κα-

ταβάλλεται εκπρόθεσµα. Υπάρχουν όµως και παραβάσεις που διαπιστώνονται

από το Σ.∆.Ο.Ε. Αν βεβαιώσει παραβάσεις, στέλνει εδώ τους φακέλους και ε-

πιβάλλονται οι ποινές. Υπάρχουν όµως και παραβάσεις που αφορούν εµπο-

ρεύµατα που έρχονται µε πλοία. Αν π.χ. βρεθούν καλαµπόκια αλλοιωµένα, οι-

κοσκευές που έρχονται µε µετοικεσία, µπορεί να γίνει κάποια παρατυπία. Συ-

νήθως είναι απλές τελωνιακές παραβάσεις για τις οποίες επιβάλλονται κάποια

πρόστιµα, τα οποία δεν είναι ίσως και ευκαταφρόνητα. Είναι αρκετά τα χρη-

µατικά ποσά που επιβάλλονται ως ποινή για την καθυστέρηση πληρωµής φό-

ρου. Παλαιότερα είχαµε και κάποιες κατασχέσεις. Είχαµε π.χ. ένα µεγάλο

φορτίο µε τσιγάρα λαθραία. Αυτά όµως δεν είναι περιπτώσεις καθηµερινές.

11) ∆ιεξάγεται διαµετακοµιστικό εµπόριο στο λιµάνι µας; Αν ναι, σε
ποια έκταση;

Αυτό σχετίζεται µε την ελεύθερη ζώνη. ∆ηλαδή, είχε πραγµατοποιηθεί στο

παρελθόν κάποια στιγµή, µετά σταµάτησε. Λόγω της γεωγραφικής θέσης του,
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το λιµάνι του Ηρακλείου µπορεί να παίξει ένα τέτοιο ρόλο. Έτσι λοιπόν ο

προσδιορισµός της προβλήτας 4 και 5 ως ελεύθερης ζώνης του λιµανιού θα

δώσει τη δυνατότητα αποθήκευσης µεγάλου όγκου εµπορευµάτων. Εγώ προ-

σωπικά είµαι υπερασπιστής αυτής της γραµµής και εµείς σαν Τελωνείο κά-

νουµε ό,τι περνά από το χέρι µας γι’ αυτό το θέµα. Γιατί µε το διαµετακοµι-

στικό εµπόριο αναπτύσσεται το λιµάνι, έρχεται εθνικό εισόδηµα µέσα στη χώ-

ρα. Γιατί ένα καράβι που έρχεται εδώ θα πληρώσει για την εξυπηρέτηση που

του γίνεται, θα εισπράξει το Λιµενικό Ταµείο, θα έχουµε έσοδα. ∆ηµιουργού-

νται νέες θέσεις εργασίας, καθώς θα χρειάζονται περισσότεροι χειριστές γε-

ρανών, καταµετρητές, υπάλληλοι στα Ναυτικά Γραφεία. Έρχεται ανάπτυξη. 

Τη συνέντευξη πήραν στις 16/02/2005 οι µαθητές: Χρήστος Στουµπίδης – Α3, Βαγγέλης

Στεφανάκης – Α3, Λευτέρης Τζανής – Α3, και Κώστας Παναούσης – Β3.

- 203 -



Συνέντευξη από τον Πρόεδρο 
του Συνδέσµου Μονίµων Εργατών Λιµένος Ηρακλείου, 

κ. Στέλιο Περπινάκη.

1) Πόσα άτοµα συµµετέχουν στο σωµατείο σας;

Σήµερα 110. Κάποτε ήταν 400.

2) Είναι αλήθεια ότι είναι το πιο παλιό σωµατείο του Εργατικού Κέντρου
Ηρακλείου; Πότε ιδρύθηκε;

Σαφώς είναι από τα παλαιότερα σωµατεία, για να µην πω το πιο παλιό. Και

ενώ έχουµε επίσηµη ίδρυση το 1915, γνωρίζουµε ότι το σωµατείο είχε κάποτε

µέλη του Τουρκοκρητικούς, που σηµαίνει ότι υπήρχε πριν το 1900, πολύ πριν.

Απλώς από το 1915 και µετά άρχισαν να συνδικαλίζονται οι λιµενεργάτες, δη-

µιούργησαν το σωµατείο, έγινε πια πιο επίσηµη η παρουσία τους.

3) Ποιες είναι οι σηµαντικότερες στιγµές της ιστορίας του;

Η σηµαντικότερη στιγµή της ιστορίας του είναι η εποχή κατά την οποία άρ-

χισε να αλλάζει ο τρόπος φορτοεκφόρτωσης, όταν άρχισαν να χρησιµοποιού-

νται τα µηχανικά µέσα και να εκτοπίζονται τα εργατικά χέρια από το χώρο της

φορτοεκφόρτωσης. Γι’ αυτό όµως έχει περιοριστεί και ο αριθµός των φορτο-

εκφορτωτών, δηλαδή των εργατών. Από τα 400 άτοµα που ήταν κάποτε, όταν

µπήκαν τα µηχανικά µέσα άρχισαν να λιγοστεύουν τα εργατικά χέρια και έπε-

σαν στον αριθµό που έχουµε σήµερα, δηλαδή 110 άτοµα.
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4) Μάθαµε ότι το επάγγελµά σας ήταν ένα «κλειστό επάγγελµα». Είναι
πράγµατι έτσι; Ποιες είναι οι προϋποθέσεις για να γίνει κανείς λιµενερ-
γάτης;

Όχι, δεν είναι έτσι. Έτσι έχει βγει στην κοινή γνώµη. Ένα κλειστό επάγγελ-

µα δεν έχει την διαδικασία που έχουµε εµείς για να µπει κάποιος στο σωµα-

τείο µας. ∆ηλαδή εµείς ως σωµατείο έχουµε µια Επιτροπή η οποία είναι επο-

πτεύουσα αρχή στο λιµάνι µε πρόεδρό της το Λιµενάρχη. Έχει µέσα εκπρο-

σώπους από το Επιµελητήριο, ένα εκπρόσωπο δικό µας, ένα των ναυτικών

πρακτόρων. Για να µπει λοιπόν ένας να γίνει λιµενεργάτης θα πρέπει να γίνει

αίτηση από το Σύλλογο στην Επιτροπή ότι χρειάζεται προσωπικό. Η επιτρο-

πή θα πρέπει να εγκρίνει αυτή την αίτηση, να γίνει µια προκήρυξη η οποία να

δηµοσιευτεί στα Μ.Μ.Ε. και ανάλογα µε τον αριθµό που ζητάει το Σωµατείο

να προσλάβει άτοµα. Έρχονται, περνάνε ένα δοκιµαστικό στάδιο, ώστε να δη-

µιουργήσουν κάποιες προϋποθέσεις που απαιτεί ο νόµος για να γίνουν λιµε-

νεργάτες, γιατί δεν µπορεί να γίνει ο καθένας. Πρέπει να έχει κάποια στοιχει-

ώδη σωµατική δύναµη, προφανώς θα πρέπει να έχει το µυαλό, να ξέρει να α-

ποφεύγει τους κινδύνους και θα πρέπει να έχει πάνω απ’ όλα ένα πολύ κα-

θαρό ποινικό µητρώο. Αυτές είναι οι απαραίτητες προϋποθέσεις, οι βασικές.

Οπότε δεν µπορείς να λες πως είναι κλειστό επάγγελµα από τη στιγµή που γί-

νεται µια προκήρυξη. Είναι όµως ελεγχόµενο επάγγελµα.

– Ήταν πάντα έτσι;

Πάντα, ανέκαθεν.

5) Ποιο είναι το αντικείµενο της δουλειάς σας;

Το αντικείµενο της δουλειάς µας είναι γενικά οι φορτοεκφορτώσεις στα ε-

µπορικά πλοία. Και στην ακτοπλοΐα έχουµε συµµετοχή µε το να κάνουµε κά-

ποιες δουλειές στο γκαράζ των φέρυ-µποτ.

6) Είστε ικανοποιηµένοι από την αναγνώρισή σας από το κράτος;

Θα ήθελα να πω ότι µε το κράτος δεν είχαµε ποτέ ιδιαίτερα προβλήµατα

αλλά δεν θα µπορούσαµε να πούµε ότι είµαστε και ιδιαίτερα ευνοηµένοι.

Μπορώ να πω ότι είµαστε σε µια µέση κατάσταση.

- 205 -



7) Είστε ικανοποιηµένοι από το µισθό σας; Ποια επιδόµατα τον συνο-
δεύουν;

Όσον αφορά το µισθό µπορώ να πω ότι είµαστε σε πολύ καλά επίπεδα εν
συγκρίσει µε άλλους εργαζόµενους. Τα επιδόµατα τα οποία συνοδεύουν τις α-
ποδοχές µας είναι όποια συνοδεύουν όλους τους εργαζόµενους: επίδοµα οικο-
γενειακό, τα δώρα µας τα Χριστούγεννα, το Πάσχα, επίδοµα γάµου και επί-
δοµα άδειας. Κανονικά άδεια δεν παίρνουµε, την πληρωνόµαστε. ∆εν παίρ-
νουµε κάτι επιπλέον, αλλά είναι µια δουλειά ιδιαίτερα ανθυγιεινή, είµαστε α-
πό τα πιο δύσκολα επαγγέλµατα.

8) Είναι αλήθεια ότι οι αποδοχές σας επιβαρύνουν το κόστος του ελλι-
µενισµού και έµµεσα την κίνηση του λιµανιού; 

Όχι, δεν είναι αλήθεια. Θα σας πω ένα παράδειγµα. Θα προσπαθήσω να το
πω µε ακρίβεια µε τη βοήθεια του λογιστή. Αν δούµε τι επιβάρυνση έχει το
εργατικό δικαίωµα σε κάθε εµπόρευµα, θα δούµε ότι είναι τόσο ελάχιστη που
δεν φορτώνει επιπλέον το κόστος του. ∆ηλαδή, εάν πούµε ότι ένας τόνος λί-
πασµα επιβαρύνεται µε 20 euro εργατικά, κοστίζει στο τσουβάλι 1,4 €.

9) Λένε ότι το λιµάνι του Ηρακλείου είναι απ’ τα πιο ακριβά λιµάνια.
Ισχύει αυτό;

Τους βολεύει να το λένε. ∆εν είναι έτσι. Τις τιµές δεν τις καθορίζει το σω-
µατείο, τις καθορίζει η επιτροπή που αναφέραµε πριν, η ΕΡΦΛΗ (Επιτροπή
Ρυθµίσεως Φορτοεκφορτώσεων Λυµένος Ηρακλείου) και οι τιµές αυτές έχουν
εγκριθεί από τα Υπουργεία Εργασίας, Ναυτιλίας, Οικονοµικών. Ο ρόλος δη-
λαδή της Επιτροπής είναι να εποπτεύει γενικά την φορτοεκφόρτωση. Ελέγχει
τις φορτοεκφορτώσεις και τα µηχανήµατα αλλά δεν τις επηρεάζει άµεσα. Εί-
ναι στην δικαιοδοσία του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου. 

Όλα όσα λέµε τώρα αφορούν την εγχώρια κατανάλωση, τη δουλειά που έ-
χουµε καθηµερινά. Η διαµετακόµιση είναι ένα κοµµάτι ξεχωριστό για το λιµά-
νι του Ηρακλείου. Είναι ένα κοµµάτι το οποίο λόγω της γεωγραφικής θέσεως
του λιµανιού, του νησιού µας, ενδείκνυται να αναπτυχθεί. Για να γίνει όµως
διαµετακόµιση, πρέπει να υπάρχουν προϋποθέσεις· να υπάρχει αρχικά χαµη-
λό κόστος, πράγµα το οποίο υπάρχει. Αλλά δεν φτάνει µόνο αυτό για να έρ-
θει η διαµετακόµιση. Οι εταιρείες που κάνουν διαµετακόµιση είναι κολοσσοί,
οι µεγάλες εταιρείες. Θα πρέπει να βρουν υποδοµή και να έχουν κάποια
standard που θα παρέχει το λιµάνι. Αυτό που αφορά το σωµατείο µας είναι
η υψηλή ποιότητα παροχής υπηρεσιών όπως είπα και πριν και η οποία έχει πι-
στοποιηθεί µε ISO από τους LOYDS. Και το δεύτερο σκέλος είναι η τιµή που
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θα δώσουµε για να έχουµε τη διαµετακό-
µιση. Η τιµή που έχουµε δώσει εµείς είναι
τόσο χαµηλή σε συνδυασµό µε την τιµή
του Οργανισµού που προσωπικά θεωρώ
ότι δεν υπάρχει άλλη τιµή χαµηλότερη
στη Μεσόγειο. Είναι µια πολύ καλή τιµή. 

Αλλά αυτά δεν φτάνουν για να έρθει
η εταιρεία διαµετακόµισης. Θα πρέπει έ-
να λιµάνι να έχει επίσης χώρους και εξο-
πλισµό. Εξοπλισµό δεν έχει το λιµάνι.
Και οι χώροι µας δεν είναι ιδιαίτερα µε-
γάλοι για τη διαµετακόµιση. 

Όταν λέµε ότι το λιµάνι του Πειραιά
περνάει το 1.200.000 κοµµάτια con-
tainers το χρόνο, εµείς για την εγχώρια
κατανάλωση έχουµε γύρω στα 10.000
containers ετησίως και έχουµε τη δυνα-
τότητα να κάνουµε διαµετακόµιση περί-
που 10.000 ακόµα. Οι χώροι µας εποµέ-
νως δεν είναι οι πλέον κατάλληλοι. Το λι-
µάνι του Ηρακλείου, βέβαια, δεν θέλει
να πιάσει τον Πειραιά. Ο Πειραιάς είναι
κάτι το ξεχωριστό για τη χώρα. Θα µπο-
ρούσε όµως να κάνει διαµετακόµιση 100.000 κοµµάτια και εκτός απ’ τον
Οργανισµό που έχει τα µηχανήµατα, τους λιµενεργάτες που θα έχουνε κάποια
οφέλη, θα προσληφθεί προσωπικό διοικητικό, αλλά και τα µηχανήµατα θα θέ-
λουν περισσότερο προσωπικό για να δουλευτούν, καθώς και τα φορτηγά που
θα µεταφέρουν τα containers. Υπάρχει πάρα πολύς κόσµος που θα µπορεί να
ωφεληθεί από αυτή την κατάσταση.

10) Η κατάσταση και ο εξοπλισµός του λιµανιού διευκολύνουν τη δου-
λειά σας ή τη δυσκολεύουν;

Και βέβαια τη διευκολύνουν.

11) Ως άνθρωπος που εργάζεστε και συνδέεστε µε το λιµάνι, ποιες πα-
ρατηρήσεις θα είχατε να κάνετε και ποιες προτάσεις για την καλύτερη
λειτουργία και την ανάπτυξή του;

Οι προτάσεις που έχω κάνει κατά καιρούς σαν εκπρόσωπος του Σωµατείου

σε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς που έχουν σχέση µε το λιµάνι, ξεκινώ-
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ντας από την Επιτροπή την οποία αναφέραµε πριν, τον Οργανισµό ο οποίος

είναι ο πρώτος που έχει το λόγο στο λιµάνι, στους κυβερνώντες που µπορούν

να βοηθήσουν για την εξέλιξη του λιµανιού είναι να περιοριστούν οι φορείς οι

οποίοι κάνουν κουµάντο στο λιµάνι και να γίνει ένας ο φορέας αυτός. Θα πρέ-

πει ο Οργανισµός να είναι αυτός και όσο γίνεται περισσότεροι φορείς να έρ-

θουν κάτω από την στέγη του Οργανισµού. Ο Οργανισµός να είναι αυτός που

θα καθορίζει τις τιµές και την πολιτική για να αναπτυχθεί το λιµάνι. Τουλάχι-

στον έτσι γίνεται στα περισσότερα ευρωπαϊκά λιµάνια.

12) Ποιες είναι οι δυσκολίες και ποια τα πλεονεκτήµατα της εργασίας
σας; Θα ενθαρρύνατε νέα παιδιά να ασχοληθούν µε αυτήν;

Εγώ δεν θα ήθελα ένα παιδί δικό µου να κάνει αυτή τη δουλειά, γιατί είναι

πολύ επικίνδυνη. Και θα σας πω βέβαια, αυτό δεν είναι τεκµηριωµένο από κά-

ποια µελέτη, είναι εντελώς προσωπική η άποψη µου αυτή, είναι λίγοι οι λιµε-

νεργάτες οι οποίοι κατάφεραν να περάσουν το εξηκοστό έτος της ηλικίας τους.

Αυτό σηµαίνει ότι οι συνθήκες εργασίας είναι ιδιαίτερα σκληρές, µε συνέπεια

καµία φορά να παρουσιάζονται προβλήµατα υγείας.

13)  Έχει βελτιωθεί η κατάσταση από παλιότερα;

Σαφώς έχει βελτιωθεί. ∆ηλαδή η δουλειά ήτανε πολύ πιο επίπονη και πιο

δύσκολη πριν 30-40 χρόνια.

14) Ποιες είναι οι δουλειές που γίνονται από εσάς σήµερα; Ποιους κιν-
δύνους αντιµετωπίζετε;

Θα πάρουµε για παράδειγµα τα δηµητριακά τα οποία είναι µια σοβαρή πο-

σότητα εκφόρτωσης. ∆ηλαδή είναι κάπου στους 120.000 τόνους ετησίως. Ενώ

υπάρχει ένα µηχάνηµα το οποίο βγάζει τα δηµητριακά χύµα, το σιλό, θα βγά-

λει το ίδιο τη µισή ποσότητα περίπου. Βγάζοντας το µισό φορτίο λοιπόν θα

πρέπει κάποιοι εργάτες δικοί µας να µπουν µέσα στο πλοίο να αρχίσουν να

κάνουν κάποιες δουλειές, δηλαδή να φέρουν το εµπόρευµα κοντά στο µηχά-

νηµα αυτό. Ενώ δηλαδή γίνεται η εργασία από το µηχάνηµα, δηµιουργείται µια

κατάσταση, σηκώνονται σκόνες από το φορτίο σε σηµείο στα δυο µέτρα από-

σταση να µη βλέπει ο ένας τον άλλο.

Επιπλέον είναι επικίνδυνο να γίνει ζηµιά από το γερανό, γιατί το σύστηµα

που έχει ο γερανός για να βγάζει τα εµπορεύµατα ζυγίζει 5-6 τόνους που, κα-

ταλαβαίνετε, αν ακουµπήσει έναν άνθρωπο τι θα σηµαίνει αυτό. Ή τα φορ-
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τωτάκια που χρησιµοποιούµε µέσα στο καράβι να βοηθήσουν λίγο την προ-

σπάθεια που κάνουµε εµείς τη χειρωνακτική, ανά πάσα στιγµή µπορεί να κά-

νουν κάποια ζηµιά.

Φανταστείτε όµως έναν άνθρωπο που δουλεύει 8 ώρες σε έναν χώρο όπου

υπάρχει ένα σύννεφο σκόνης. Καταλαβαίνετε τι µπορεί να πάθει. Και συνή-

θως στα φορτία αυτά, επειδή περνάει χρόνος µέχρι να φτάσουν στον παραλή-

πτη τους, τους βάζουν κάποια φάρµακα για να µη χαλάσουν. Οπότε κάποια

στιγµή αυτά κάνουνε ζηµιά στους οργανισµούς.

Αυτό είναι το ένα. Υπάρχει όµως και το άλλο επικίνδυνο φορτίο, τα

containers, τα οποία έχουν άµεση σχέση µε τη διαµετακόµιση και η δουλειά αυ-

τή γίνεται βρέξει-χιονίσει, δηλαδή δε σταµατάει η φορτοεκφόρτωση. Οπότε κα-

ταλαβαίνετε ότι έχουµε κάποιους ανθρώπους οι οποίοι εργάζονται σε τέτοιες

συνθήκες εργασίας και εκτός αυτού είναι αναγκασµένοι να ανεβαίνουν σε ύψη

πάνω από 10 µέτρα χωρίς κανένα προστατευτικό µέσο για να κάνουν κάποιες

δουλειές, να δένουν λ.χ. τα containers. Καταλαβαίνετε λοιπόν σε τι συνθήκες

θα πρέπει να δουλεύει ένας φορτοεκφορτωτής εργάτης. Θα πρέπει να δέσουµε

τα containers για να µην τα πάρει η θάλασσα απ’ το καράβι. Θα πρέπει µετά

να τα απασφαλίσουµε. Αλλά για να γίνει αυτό θα πρέπει να βγεις από πάνω α-

πό αυτά να τα λύσεις, γιατί είναι δεµένα µεταξύ τους, και υπάρχει ο κίνδυνος

να γλιστρήσει κάποιος. Υπάρχουν και κενά µεταξύ τους. Αυτοί είναι κάποιοι µό-

νο από τους κινδύνους που υπάρχουν σε µια τέτοια εργασία. Σηκώνονται κά-

ποια δέµατα σίδερα τα οποία είναι κάπου 2,5 τόνοι το δέµα. Σηκώνονται λ.χ. 2

µε 3 δέµατα. Καταλαβαίνετε πως αν κόψει ένα δέµα στον αέρα, αν σπάσει από

εκεί που είναι δεµένο µπαίνοντας µέσα στο αµπάρι, οι τρόποι διαφυγής είναι

περιορισµένοι. Το αµπάρι είναι ένα κουτί και είµαστε µέσα. Άσε που δεν προ-

λαβαίνεις να φύγεις από κάτω. Ανά πάσα στιγµή είσαι µες στον κίνδυνο.
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15) Παλαιοτέρα οι εργάτες δούλευαν περισσότερο, όλη µέρα, κάπου στις
αρχές του αιώνα, 1920-1930;

Ναι, σας είπα ότι µέχρι το 1965 που µπήκα στο Σωµατείο δουλεύαµε µέχρι

8-12-14 ώρες όλοι. Κάτω από δέκα ώρες δε δούλευε κανείς και κάποιοι περ-

νούσαν τις 12 ώρες. Γιατί βγαίνανε κάποιες βάρδιες σε περιόδους που είναι τα

σταφύλια. Και η εξαγωγή σταφυλιών γινόταν νύχτα. ∆ε γινόταν, απαγορευόταν

να γίνει µέρα, γιατί έβγαινε το σταφύλι από το ψυγείο και δεν έπρεπε να το

δει ο ήλιος γιατί θα χαλούσε. Και έτσι, όταν είχε σταφύλια, δουλεύαµε από τις

6 - 7 το απόγευµα µέχρι το πρωί.

16) Εσείς πληρώνεστε µεροκάµατο ή µηνιάτικο; 

Ούτε µεροκάµατο ούτε µηνιάτικο. Υπάρχει ένα τιµολόγιο όπως είπαµε
πριν. Ανάλογα µε το εµπόρευµα, όλα είναι τιµολογηµένα όπως σας είπα από
την Επιτροπή και συγκεκριµένα από τα Υπουργεία που τα υπολογίζουν µε τον
τόνο. Εµείς ό,τι παίρνουµε ως Σωµατείο το µοιραζόµαστε. 

17) Τις βάρδιες τις καθορίζετε εσείς;

Ναι, σαν αδέρφια. 

18) Η πληρωµή πάει ανάλογα µε τη δουλειά που έκανε ο καθένας;

Όχι, όχι. Τα έσοδα έρχονται εδώ και όλοι παίρνουµε τα ίδια. Ανεξαρτήτως
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υπηρεσίας. Ανεξάρτητα µε το τι δουλειά κάνεις, είναι κοινό το µερίδιο. Είναι
«οµοχειρίες» αυτές… Οµοχειρία είναι η οµάδα των ανθρώπων που θα πάνε στη
δουλειά µαζί. Αν κάποιοι κάνουν παραπάνω µεροκάµατο από κάποιους άλλους
τη µια εβδοµάδα, την άλλη βδοµάδα αυτοί που κάνουν τα λιγότερα µεροκάµα-
τα έχουνε προτεραιότητα να κάνουν το παραπάνω, όποτε υπάρχει ισότητα.

19) Ποια είναι τα σηµαντικότερα προβλήµατα του κλάδου σας σήµερα;

Το σηµαντικότερο πρόβληµα που έχουµε σαν κλάδος σήµερα έρχεται από
την Ε.Ε. και ακούει στο όνοµα κοινοτική οδηγία που αφορά την απελευθέρωση
των λιµενικών υπηρεσιών. Αυτό µε λίγα λόγια σηµαίνει ότι θα µπορεί ο καθένας
παραλήπτης εµπορευµάτων να χρησιµοποιεί προσωπικό δικό του απ’ το εργο-
στάσιό του για να κάνει τη δουλειά της φορτοεκφόρτωσης. Κάτι τέτοιο όµως δεν
παρέχει καµία ασφάλεια πρώτον στο λιµάνι και δεύτερον στον ίδιο τον εργαζό-
µενο. Γιατί για να κάνει κάποιος τη δουλειά τη δικιά µας πρέπει να έχει εµπει-
ρία, να έχει γνώση και πάνω απ’ όλα να ξέρει τους κινδύνους. Να ξέρει δηλα-
δή πώς θα προστατεύσει πρώτα τον εαυτό του, την σωµατική του ακεραιότητα
και δεύτερον πώς θα παραδώσει το εµπόρευµα ακέραιο στον παραλήπτη.

20) Παραπονεθήκατε ότι ο εκσυγχρονισµός του λιµανιού έχει αρνητικές
επιπτώσεις στη δική σας εργασία. Έχασε κανείς τη δουλειά του µ’ αυτήν
την εξέλιξη; 

Όχι, δεν έχασε κανείς τη δουλειά του. Απλά µε τη συνταξιοδότηση δεν α-
νανεώνεται ο αριθµός. Προσπαθούµε µε αυτόν τον τρόπο να περιορίσουµε ό-
σο γίνεται τη ζηµιά. Η διαµετακόµιση είναι ένας τρόπος να αυξηθεί η δουλειά
και το προσωπικό.
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21) Ακούγεται ότι υπάρχει µία κάµψη στον τοµέα σας. Είναι αλήθεια;

∆εν µπορώ να πω ακριβώς ότι είναι µία κάµψη. Κατά καιρούς παρουσιάζο-
νται κάποιες διακυµάνσεις αλλά αυτό είναι - το λέω από εµπειρία - παροδικό
συνήθως. Γιατί πάντα υπάρχουν κάποια εµπορεύµατα που θα πρέπει να έρ-
θουν στο νησί για κατανάλωση και εµπορία. Υπάρχουν δηλαδή standards.
Υπάρχει µια σταθερή κατανάλωση, ας πούµε φάρµακα για τον αγρότη. Υπάρ-
χει µια σταθερή διακίνηση από πλευράς εµπορεύµατος δηµητριακών για την
κτηνοτροφία, σιτάρι, κριθάρι, καλαµπόκι, τέτοια. Υπάρχει µια στάνταρ διακί-
νηση ξυλείας που προορίζεται για το εµπόριο, για την επιπλοποιΐα κτλ. Είναι
εποχές στις οποίες κάποια στιγµή θα περιοριστεί λίγο η διακίνηση αλλά κά-
ποια στιγµή πάλι θα ξαναέρθει στα φυσιολογικά της πλαίσια. ∆εν νοµίζω πως
υπάρχουν σοβαρές αυξοµειώσεις.

22) Είναι αλήθεια ότι υπάρχει κρίση στο δικό σας επάγγελµα; Και τι
µπορεί να την επανορθώσει;

Ναι, υπάρχει κρίση. Ο πρώτος ο οποίος έκανε ζηµιά στο σωµατείο µας εί-
ναι τα φέρυ – µπότ, η διακίνηση του εµπορεύµατος µε τα φέρυ – µπότ. Ο δεύ-
τερος κίνδυνος που δυστυχώς δε µπόρεσε να αποτραπεί ήταν ο εκσυγχρονι-
σµός της φορτοεκφόρτωσης, τα µηχανικά µέσα. Ο µόνος τρόπος να ξεφύγου-
µε από αυτό και να επαναφέρουµε το Σωµατείο στη δύναµη που είχε πριν 30
χρόνια είναι να αυξηθεί η διακίνηση των εµπορευµάτων. Και ο µόνος τρόπος
να αυξηθεί η διακίνηση είναι να κάνουµε διαµετακόµιση. Και πάλι όµως υ-
πάρχει κίνδυνος αν προσληφθούν κάποια άτοµα, εφόσον δεν ανανεωθούν αρ-
γότερα οι συµφωνίες, να µην µπορούν εύκολα να απασχοληθούν. Αυτό θα ή-
ταν σε βάρος όλων.

23) Το βδοµαδιάτικο που παίρνετε εξαρτάται από την κίνηση του λιµα-
νιού;

Ναι, βεβαίως. Μπορεί να υπάρξει µια Παρασκευή που θα πάρουµε 50€
βδοµαδιάτικο, µπορεί να πάρουµε και 350€. Αυτά, βέβαια, είναι ακραία φαι-
νόµενα. Συνήθως τα βδοµαδιάτικα κυµαίνονται στα 200 µε 250€.

24) Ποια ήταν, απ’ όσο γνωρίζετε, η καλύτερη περίοδος, δηλαδή η απο-
δοτικότερη, της λειτουργίας του λιµανιού; 

Η αποδοτικότερη περίοδος ήταν πριν από το 1960, γιατί µετά άρχισαν να

µπαίνουν στη γραµµή τα φέρυ-µποτ τα οποία έκαναν µεγάλη ζηµιά στο σωµα-
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τείο µας. Όλα τα εµπορεύµατα απ’ τον Πειραιά µέχρι τότε έρχονταν µε συµ-

βατικά πλοία, τα motor shipς. Αλλά από τη στιγµή που µπήκαν τα φέρυ-µποτ

άρχισαν να µπαίνουν σε φορτηγά τα εµπορεύµατα και να µπαίνουν στα φέρυ

-µποτ και να έρχονται. Αυτό σηµαίνει ότι εµείς δεν είχαµε πλέον παρουσία

στην φορτοεκφόρτωση αυτή.

25) Η δουλειά σας προϋποθέτει συναισθηµατική σύνδεση µε το λιµάνι;

Βεβαίως προϋποθέτει. Είναι ο χώρος από τον οποίο ζούµε τις οικογένειές

µας. Θεωρούµε ότι είναι το πρώτο σπίτι µας, επειδή είµαστε περισσότερες ώ-

ρες στο λιµάνι παρά στις οικογένειές µας, στο σπίτι µας.

Τη συνέντευξη πήραν στις 8/2/05 οι µαθητές: Αντρέας Θεοχαρόπουλος, Ελίνα Παπαδά-

κη, Ευαγγελία Στρατάκη, Αρµάνδος Στυλιανάκης, Κώστας Παναούσης, Σπύρος Σφακια-

νάκης και Άρης Χιωτέλης.
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MINΩΙΚΕΣ ΓΡΑΜΜΕΣ 
Συνέντευξη από την

κ. Μωυσιάδη Ελένη και τον κ. Μπατσίδη

1) Πώς κρίνετε την κίνηση του λιµανιού του Ηρακλείου σε σχέση µε τα
προηγούµενα χρόνια;

Το 2004 ήταν πτωτική η τάση της κίνησης του λιµανιού για όλες τις ακτο-

πλοϊκές εταιρίες που δραστηριοποιούνται στο λιµάνι του Ηρακλείου και µε-

γαλύτερη πτώση παρουσιάστηκε τον Αύγουστο. Λόγω των Ολυµπιακών Αγώ-

νων παρά πολύς κόσµος, και κυρίως οι οικογένειες που ταξιδεύουν το καλο-

καίρι δεν ταξίδεψαν. Το υπόλοιπο τώρα διάστηµα του έτους η κίνηση στο λι-

µάνι ήταν πτωτική αλλά όχι µε µεγάλη πτώση. Υπήρχε δηλαδή σχετικά στα-

θερή κίνηση. Το καλοκαίρι ήταν όµως ουσιαστική η πτώση.

2) Πόσους υπαλλήλους απασχολεί η εταιρεία σας συνολικά;

Συνολικά έχουµε τους υπαλλήλους ξηράς και τους υπαλλήλους που δρα-

στηριοποιούνται στη θάλασσα. Στην εταιρεία εργάζονται ως προσωπικό ξηράς
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143 άτοµα, 10 τεχνίτες συνεργείου. Το προσωπικό των πλοίων είναι 1006 άτο-

µα, ενώ το προσωπικό του οµίλου είναι συνολικά 1159 άτοµα. 

3) Θεωρείτε ότι το λιµάνι του Ηρακλείου διαθέτει την κατάλληλη υπο-
δοµή και οργάνωση ώστε να ανταποκρίνεται σε αυτή την κίνηση;

Θα µπορούσαν να είναι πολύ καλύτερα τα πράγµατα στο λιµάνι του Ηρα-

κλείου σε σχέση µε τον όγκο των επιβατών που έχει. Επίσης το λιµάνι χάνει

πολλή κίνηση από κρουαζιερόπλοια που δεν µπορούν να εξυπηρετηθούν λόγω

της κατάστασής του, γιατί δεν είναι βαθύ, άρα δεν µπορεί να δεχτεί πολύ µε-

γάλα πλοία. Έχουν γίνει κάποιες συζητήσεις για εκβάθυνσή του αλλά δεν γνω-

ρίζω λεπτοµέρειες. Πάντως θα µπορούσε να ήταν καλύτερο το λιµάνι.

4) Πιστεύετε ότι οι τυχόν ελλείψεις στην οργάνωση και τον εξοπλισµό
του µπορούν να αποτελέσουν ανασταλτικό παράγοντα για την κίνηση
του λιµανιού;

Ναι. Κυρίως για τις περιπτώσεις αυτές που σας είπα πριν. Κρουαζιερό-

πλοια που κάνουν κρουαζιέρες στη Μεσόγειο ή στη Βόρεια Αφρική και χρη-

σιµοποιούν το λιµάνι του Ηρακλείου σαν µεταβατικό σταθµό, πολλές φορές

αποφεύγουν να το προσεγγίσουν γιατί δεν πληροί τις προϋποθέσεις των πλοί-

ων αυτού του µεγέθους. Ξέρω ότι πρέπει να βαθύνουν το λιµάνι γιατί υπάρ-

χουν προβλήµατα µε τα µεγάλα καράβια, µην κολλήσουν. 

Επίσης, πριν το 2004 δεν υπήρχε τίποτα στο λιµάνι παρά µόνο ένα «κα-

φέ», αν θυµάστε, πολύ παλιό, που έτσι και αλλιώς ήταν αποµακρυσµένο από

όλα τα σηµεία όπου ουσιαστικά δραστηριοποιούνται και η ΑΝΕΚ και οι Μι-

νωικές Γραµµές που είναι οι κύριοι, αν θέλετε, «παίκτες» εδώ στο λιµάνι, οι

εταιρείες που δραστηριοποιούνται και φέρνουν τον µεγάλο όγκο των επιβα-

τών. ∆ηλαδή το λιµάνι δεν ήταν φτιαγµένο µε επίκεντρο τον επιβάτη. Τώρα ό-

µως µε τον επιβατικό σταθµό που έχει γίνει µπορεί κάποιος να εξυπηρετηθεί

και έτσι θα νιώσει πιο άνετα. Μπορεί να βρει τηλέφωνο, να καθίσει να εξυ-

πηρετηθεί, κυρίως οι άνθρωποι που έρχονται µε τα ΚΤΕΛ από µακριά και δεν

είναι πάντα εφικτό να φτάσουν ακριβώς την ώρα που θέλουν, αλλά έρχονται

και πολλή ώρα νωρίτερα. Στον επιβατικό σταθµό υπάρχουν καταστήµατα, κα-

φέ, φαγητό, µπορούν να ψωνίσουν µέχρι να περάσουν τον έλεγχο. 

Αυτό που έχει αναβαθµιστεί πολύ είναι η ασφάλεια του λιµανιού. ∆εν µπο-

ρεί πλέον κανείς να µπει χωρίς άδεια. Γίνεται έλεγχος στον επιβατικό σταθµό

από άτοµα του λιµεναρχείου. Επιδεικνύεις το εισιτήριό σου για να περάσεις.

Αν δεν έχεις εισιτήριο, δεν µπορείς πλέον να προσεγγίσεις τα πλοία. Για να

µπεις στο πλοίο χωρίς εισιτήριο πρέπει να έχεις ειδική άδεια από το λιµεναρ-
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χείο. Εµείς, όλοι οι υπάλληλοι των Μινωικών γραµµών, έχουµε βγάλει ειδική

ταυτότητα γι’ αυτό τον σκοπό. Αν χρειαστεί δηλαδή να µπούµε σε ώρα επιβί-

βασης στο πλοίο χωρίς εισιτήριο, πρέπει οπωσδήποτε να έχουµε την ταυτότη-

τα αυτή που αποδεικνύει ότι είµαστε υπάλληλοι των Μινωικών Γραµµών και

µπαίνουµε λόγω δουλειάς. Πολλοί Ηρακλειώτες παραπονιούνται πως δεν έ-

χουν ελεύθερη πρόσβαση σε όλο το λιµάνι αλλά είναι ζήτηµα ασφάλειας µε

βάση τις σύγχρονες απαιτήσεις.

5) Το πλοίο ανεφοδιάζεται µέσω του Ο.Λ.Η.;

Εννοείτε µε το πετρέλαιο; Ο εφοδιασµός σε προϊόντα κανονίζεται από την

εταιρεία. Το πρωί έχουµε τις παραλαβές τροφίµων, νερού. ∆εν ξέρω τι γίνεται

µε την αποχέτευση. Η αποκοµιδή των σκουπιδιών γίνεται από εταιρείες ιδιω-

τικές, που πρέπει σε καθηµερινή βάση να αποµακρύνουν τα σκουπίδια από τα

πλοία. Τώρα άλλου είδους τροφοδοσίες γίνονται µε βάση ιδιωτικές συµφωνίες.

Είναι πάντως γεγονός ότι όλες οι εταιρείες που συνεργαζόµαστε είναι Ηρα-

κλειώτικες.

6) Ως εταιρεία έχετε προβεί σε κάποιες ενέργειες για την βελτίωση, την
προστασία ή την ανάδειξη του λιµανιού και ιδιαίτερα του Βενετσιάνικου; 

Αυτό θα σας το απαντήσει ο κύριος Μπατσίδης που είναι αρµόδιος. Είχα-

µε δηµοσιεύσει σε ηµερολόγια εικόνες του λιµανιού. Πέρα από αυτό θυµάµαι

ότι πριν από 7-8 χρόνια είχαµε φροντίσει να εξωραΐσουµε όλο το χώρο του λι-

µανιού και το βόρειο λιµενοβραχίονα µε κάδους απορριµµάτων. Ήταν µια

προσπάθεια η οποία είχε γίνει. Υπάρχουν ακόµα οι κάδοι, αν κάποιος περπα-

τήσει στο λιµάνι.

7) Οι συνθήκες ασφάλειας του λιµανιού σας ικανοποιούν; Θεωρείτε τα
µέτρα επαρκή;

Πιστεύω ότι το σηµαντικότερο µειονέκτηµα στη ναυτιλία και στην επιβίβα-

ση των επιβατών είναι ότι δεν γίνεται ταυτοποίηση κάθε ατόµου κατά την ε-

πιβίβαση σε οποιοδήποτε πλοίο, ενώ αυτό γίνεται στα αεροδρόµια. Αυτό όµως

δεν είναι θέµα µόνο του λιµανιού του Ηρακλείου. Πιστεύω ότι είναι µία έλ-

λειψη των λιµανιών στην Ελλάδα γενικότερα. Υπάρχει ένα τέτοιο θέµα. Αλλά

ως κανόνας επιβίβασης δεν εξαρτάται µόνο από τη δική µας εταιρεία. Πρέπει

να τον αλλάξει το Υ.Ε.Ν. ∆εν νοµίζω πάντως ότι έχει παρουσιαστεί κάποιο

πρόβληµα εξαιτίας ελλιπών µέτρων ασφάλειας στο λιµάνι. Αυτά που αναφέ-
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ραµε, πριν απλώς θα βοηθήσουν στη βελτίωση των κανόνων ασφαλείας.

Θα ’πρεπε επίσης να γίνεται καλύτερος έλεγχος στα φορτηγά που µπαί-

νουν και στο φορτίο που κουβαλάνε. Μετά το ατύχηµα που είχαµε, γίνονται,

βέβαια, περισσότεροι έλεγχοι σε σχέση µε το παρελθόν αλλά και πάλι είναι

δύσκολο να ελέγχονται πλήρως τα φορτία, ότι δεν µεταφέρονται λ.χ. εύφλε-

κτα υλικά ή υλικά που είναι επικίνδυνα για το πλοίο.

8) Πώς κρίνετε τους φόρους που επιβάλλονται στα εισιτήρια; Νοµίζετε
ότι επηρεάζουν την κίνηση και πώς;

Οι φόροι στα εισιτήρια των πλοίων είναι κοµµάτι του εισιτηρίου. Οι εισφο-

ρές υπέρ τρίτων για τις ακτοπλοϊκές εταιρείες είναι κάµποσες: είναι τα λιµε-

νικά δικαιώµατα, είναι οι εισφορές για τους λιµενικούς. Το εισιτήριο Πειραιά

– Ηράκλειο είναι λίγο φθηνότερο από το Ηράκλειο – Πειραιά γιατί εδώ επι-

βαρύνεται το εισιτήριο µε µεγαλύτερα έξοδα του Λιµενικού Ταµείου και το

Φ.Π.Α. Όσο ψηλότερος είναι ο ναύλος, τόσο υψηλότερα είναι και τα ποσοστά

υπέρ τρίτων. Σήµερα το 28% - 30% είναι υπέρ τρίτων. Ο επιβάτης όµως αυ-

τό που βλέπει είναι το τι θα βγάλει από την τσέπη του και όχι ποια ποσά εί-

ναι τα υπέρ τρίτων.

9) Πόσα πλοία διαθέτει η εταιρεία; Πόσα από αυτά επισκέπτονται το λι-
µάνι και ποια συχνότερα;

Η εταιρεία διαθέτει 8 πλοία. Το λιµάνι του Ηρακλείου επισκέπτονται 3 α-

πό αυτά. Τα Knossos Palace, Festos Palace και Daedalus. Τα Festos Palace
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και Knossos Palace έχουν καθηµερινά αναχωρήσεις από Ηράκλειο και αντί-

στροφα από Πειραιά. Άρα εναλλάξ έρχονται στο λιµάνι του Ηρακλείου. Κα-

τά την διάρκεια της θερινής περιόδου έχουµε και ηµερήσια δροµολόγια από το

Daedalus 3-4 φορές την εβδοµάδα.

10) Πόσοι επιβάτες, τουρίστες, αυτοκίνητα επιβατικά και φορτηγά δια-
κινούνται κατά µέσο όρο ετησίως µε πλοία των Μινωικών από και προς
το λιµάνι µας;

Στη γραµµή του Πειραιά το 2004 διακινήθηκαν περίπου 900.000 επιβάτες

από και προς Πειραιά. Έχουµε ακόµα και το κοµµάτι του Daedalus.Στη δια-

δροµή Ηράκλειο – Πειραιά – Ηράκλειο το 2004 είχαµε σχεδόν 900.000 επι-

βάτες, 110.000 Ι.Χ. και 56.000 φορτηγά σε 785 ταξίδια. Στη γραµµή Ηράκλειο

– Θεσσαλονίκη – Ηράκλειο για το 2004 είχαµε περίπου 170.000 επιβάτες,

166.000 για την ακρίβεια, 14.600 Ι.Χ. και 9.000 φορτηγά σε 208 ταξίδια. Συ-

νολικά οι επιβάτες ήταν πάνω από 1.000.000.

11) Ποια θεωρείτε ότι είναι η προσφορά της εταιρείας σας στην πόλη και
την Ελληνική οικονοµία γενικότερα;

Στην πόλη και γενικότερα στην οικονοµία του νησιού είναι πολύ σηµαντική

η συµβολή της εταιρείας τόσο σε επίπεδο οικονοµικό (καθώς είναι καταρχήν

µια εταιρία Ηρακλειώτικη λαϊκής βάσης) όσο και σε επίπεδο ανάπτυξης του
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νησιού, σε τουριστική κίνηση και εξυπηρέτηση του κόσµου. Γιατί ειδικά η

γραµµή Ηρακλείου – Πειραιά είναι µία γραµµή που µπορούµε να την πούµε

γραµµή «λεωφορείου». ∆ηλαδή ο κόσµος µετακινείται όλο το χρόνο κάθε µέ-

ρα, δεν περιµένει να πάει µόνο διακοπές. Έτσι εξυπηρετούµε πολύ τις ανά-

γκες του επιβατικού κοινού µε τα καθηµερινά δροµολόγια που έχοµε. Με την

αγορά των καινούργιων µας πλοίων έγινε µια ουσιαστική κίνηση για να προ-

σφέρουµε στους επιβάτες ό,τι καλύτερο γίνεται κατά την διάρκεια του ταξιδι-

ού τους. Σήµερα έχουµε καινούρια, γρήγορα πλοία και η µεταφορά συνδέεται

πια µε την ασφάλεια, την ποιότητα και την ταχύτητα. Ο Ηρακλειώτης πλέον

ή ο Αθηναίος που θέλει να κατέβει στην Κρήτη δεν ξοδεύει άπειρες ώρες µε

το πλοίο. Παλιότερα το ταξίδι ήταν 12 ώρες, ενώ τώρα 6-8, ανάλογα αν είναι

βραδινό ή ηµερήσιο δροµολόγιο. Μπορεί οποιοσδήποτε να µεταβεί στον προ-

ορισµό του εύκολα και άνετα. Επίσης αυτά τα πλοία έχουν καλύτερη αντιµε-

τώπιση στην ρύπανση του περιβάλλοντος λόγω της καινούριας τεχνολογίας

τους. Ακόµη µεταφέρονται µ’ αυτά προϊόντα και έτσι συµβάλλουµε στην α-

νάπτυξη του εµπορίου και στη µετακίνηση των κρητικών προϊόντων στην υπό-

λοιπη Ελλάδα. Στο εργασιακό επίπεδο είµαστε 250 άτοµα στην ξηρά και οι υ-

πόλοιποι στη θάλασσα, σύνολο περίπου 1.200 άτοµα και είναι και αυτή µια ση-

µαντική προσφορά της εταιρείας, η εξασφάλιση δηλαδή τόσων θέσεων εργα-

σίας για την τοπική κοινωνία.

Τη συνέντευξη πήραν στις 20/4/05 οι: Κώστας Παναούσης Αλέξης Ξενάκης και Άρης

Χιωτέλης - Β3.
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ΕΝΩΣΗ NAYTIKΩΝ ΠΡΑΚΤΟΡΩΝ
Συνέντευξη από τον κ. Π. ΠΕΤΡΙ∆Η,

από το Πρακτορείο Π. Κόρπη.

1) Ποιο είναι το αντικείµενο της δουλειάς σας;

Το αντικείµενο της δουλειάς µας είναι να αντιπροσωπεύουµε στο λιµάνι του

Ηρακλείου ναυτιλιακές εταιρείες, οι οποίες στέλνουν τα πλοία τους, κρουα-

ζιερόπλοια και φορτηγά πλοία, στο λιµάνι και διακινούν µε αυτά εµπορεύµα-

τα και ανθρώπους. 

2) Πιστεύετε ότι η κατάσταση του λιµανιού επηρεάζει τη δουλειά σας;
Αν ναι, µε ποιο τρόπο; 

Όχι µόνο τη δικιά µας δουλειά, αλλά τη δουλειά όλων όσων εµπλέκονται εί-

τε άµεσα είτε έµµεσα µε το λιµάνι. Άµεσα εµπλέκονται οι διάφοροι φορείς και
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υπηρεσίες, όπως το Τελωνείο, το Λιµεναρχείο, ο Ο.Λ.Η, οι εκτελωνιστές, οι

ναυτικοί πράκτορες, οι µεταφορείς που αναλαµβάνουν µεταφορές από το λι-

µάνι για διάφορους προορισµούς στην ενδοχώρα και έµµεσα όσοι σχετίζονται

µε τα εµπορεύµατα που διακινούνται µέσα από το λιµάνι. Μέσα από το λιµά-

νι του Ηρακλείου διακινούνται όχι µόνο αγροτικά αλλά και βιοµηχανικά προϊ-

όντα. Όλοι οι έµποροι µεταφέρουν τα εµπορεύµατά τους µέσα από το λιµάνι

και όλοι οι άνθρωποι που δουλεύουν στους εµπόρους, εισαγωγείς και εξαγω-

γείς, τους βιοµήχανους, σχετίζονται έµµεσα µε το λιµάνι. Αν το λιµάνι δεν εί-

ναι σε θέση να διακινήσει αυτά τα εµπορεύµατα, όλοι αυτοί οι άνθρωποι θα έ-

χουν οικονοµική δυσχέρεια.

3) Πόσο καιρό ασκείτε το επάγγελµα του ναυτικού πράκτορα;

Εγώ προσωπικά από το 1981. Το γραφείο όµως υπάρχει από το 1892. Είναι

το πιο παλιό ναυτικό γραφείο του Ηρακλείου.

4) Πότε ήταν η καλύτερη επαγγελµατική σας περίοδος και ποιοι παρά-
γοντες την επηρέασαν;

Η καλύτερη επαγγελµατική µας περίοδος µέχρι τώρα, ήταν ίσως τα τελευ-

ταία 4-5 χρόνια. Παρατηρείται κάθε χρόνο αύξηση του όγκου των φορτίων, µε

αποτέλεσµα να αυξάνεται και η δική µας η δουλειά. Σε αυτό έχουν βοηθήσει

πολύ οι υποδοµές που έχουν γίνει στο λιµάνι τα τελευταία χρόνια: οι και-

νούργιες προβλήτες, οι καινούργιοι γερανοί και γενικά η εξασφάλιση της δυ-

νατότητας να προσεγγίζουν µεγαλύτερα πλοία και να µεταφέρουν εµπορεύ-

µατα. Αυτή τη στιγµή το λιµάνι του Ηρακλείου έχει διασύνδεση µε όλα τα λι-

µάνια του κόσµου. Μπορούµε να µεταφέρουµε εµπόρευµα σε κάθε λιµάνι του

κόσµου ή από οποιοδήποτε σηµείο του κόσµου, δεν έχουµε κανένα περιορισµό. 

5) ∆ηλαδή υπάρχει αυτή η κίνηση, αυτή η δυνατότητα;

Η κίνηση αυτή έχει, βέβαια, σχέση µε τις οικονοµικές δοσοληψίες µεταξύ

συγκεκριµένων εταιριών. Αν δηλαδή δεν υπάρχει εµπόρευµα που να διακινεί-

ται από τη βόρεια Αµερική στο Ηράκλειο, δεν θα υπάρχει τέτοια διακίνηση.

Όταν όµως υπάρχει, αν αναπτυχθούν οικονοµικές σχέσεις µε εταιρείες της

Κρήτης και της Βόρειας Αµερικής, τότε µπορεί να γίνει σύνδεση και να έρχο-

νται ή να φεύγουν εµπορεύµατα από το λιµάνι του Ηρακλείου γι’ αυτούς τους

προορισµούς.
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6) Γνωρίζουµε ότι παλιά από το Ηράκλειο έφευγαν λάδι, σαπούνια, α-
γροτικά προϊόντα. Σήµερα;

Σήµερα φεύγουν σχεδόν τα ίδια φορτία. Περισσότερο έχει βελτιωθεί η κα-

τάσταση όσον αφορά τις µεταποιητικές εταιρείες και βιοµηχανίες, αν και όχι

σε µεγάλο βαθµό. Τα αγροτικά προϊόντα έχουν µειωθεί αρκετά. ∆ηλαδή πριν

από 10 χρόνια, ίσως και παραπάνω, 12 χρόνια, γινόταν εξαγωγή γύρω στους

120.000 τόνους σταφίδα το χρόνο. Τώρα δεν γίνεται παραπάνω από 20.000 τό-

νους. Η κίνηση έχει αυξηθεί όσον αφορά το λάδι, πλην όµως το λάδι φεύγει χύ-

µα, χωρίς να γίνεται επεξεργασία του στην Κρήτη, χωρίς εµφιάλωση, πράγµα

το οποίο το εκµεταλλεύονται άλλοι. Θα µπορούσαµε δηλαδή το λάδι να το εµ-

φιαλώνουµε εδώ και να το πουλάµε εµείς έτοιµο για κατανάλωση στις διάφο-

ρες αγορές του κόσµου. Αυτό δεν το κάνουµε, ίσως γιατί δεν έχουµε καταφέ-

ρει να µπούµε σ’ αυτές τις αγορές. Το αγοράζουν οι Ιταλοί από εµάς, το εµ-

φιαλώνουν και το διακινούν εκείνοι. 

7) Τι προϊόντα εισάγονται στο λιµάνι του Ηρακλείου;

Οι εισαγωγές αφορούν όλο το φάσµα των εµπορευµάτων και ειδών που

µπορείτε να φανταστείτε. Από πρώτες ύλες για βιοµηχανική επεξεργασία, τρό-

φιµα, ρούχα, έπιπλα, κτηνοτροφές, τζάµια, λιπάσµατα, και κάθε είδους προϊ-

όντα…

8) Γίνεται διαµετακοµιστικό εµπόριο µέσω του λιµανιού της πόλης µας;

Αυτή τη στιγµή όχι. ∆εν υπάρχει η υποδοµή για να αναπτυχθεί, αν και η γε-

ωγραφική θέση είναι καταλληλότατη για τέτοια δουλειά. Αυτή τη στιγµή δεν

γίνεται, παρά το ότι υπήρξε ενδιαφέρον στο παρελθόν από διάφορες εταιρεί-

ες. Οι υποδοµές είναι αυτές που λειτουργούν αρνητικά και δεν τους επιτρέ-

πουν να έρθουν στο Ηράκλειο για να κάνουν διαµετακοµιστικό εµπόριο. 

9) Τι γνώµη έχετε για το λιµάνι του Ηρακλείου; Ποιες οι ελλείψεις και
ποια τα προβλήµατά του;

Αυτή τη στιγµή το λιµάνι εξυπηρετεί λιγότερο ή περισσότερο ικανοποιητι-

κά τα εµπορεύµατα που διακινούνται τώρα. Βέβαια, υπάρχουν προβλήµατα,

υπάρχουν ελλείψεις, αλλά ποτέ ένα λιµάνι δεν θα είναι σε θέση να ανταπο-

κριθεί πλήρως και 100% στις ανάγκες του. Αυτή τη στιγµή υπάρχει έλλειψη

σε εργατικό δυναµικό στο λιµάνι του Ηρακλείου, υπάρχει έλλειψη στην υπο-
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δοµή, έλλειψη από γερανούς, κρηπιδώµατα. Εµφανίζεται δηλαδή πολλές φο-

ρές το πρόβληµα να έχουµε πλοία και να µην έχουµε θέσεις να τα βάλουµε,

επίσης, η πρόσβαση στο λιµάνι πολλές φορές είναι δύσκολη. Υπάρχει επίσης

το ζήτηµα της ελεύθερης ζώνης, γιατί ακόµα δεν έχει προσδιοριστεί πού α-

κριβώς θα λειτουργεί. Μία ελεύθερη ζώνη σε ένα λιµάνι είναι µεγάλο πλεονέ-

κτηµα. Αυτή τη στιγµή υπάρχει µέσα στο λιµάνι µία ελεύθερη ζώνη, της ο-

ποίας όµως τα όρια είναι πάρα πολύ µικρά και δεν εξυπηρετεί πλήρως τις α-

νάγκες. Για να αναπτυχθεί το διαµετακοµιστικό εµπόριο θα πρέπει να υπάρ-

χει µεγάλη έκταση της ελεύθερης ζώνης, µεγάλος χώρος αποθηκών, ώστε να

µπορούν να διακινούνται τα εµπορεύµατα, και να έχει όλη την υποδοµή που

χρειάζεται για να γίνεται αυτή η δουλειά ασφαλώς…

10) Λέτε ότι η πρόσβαση στο λιµάνι δεν είναι εύκολη. Τι εννοείτε;

Η πρόσβαση δεν είναι εύκολη, επειδή δεν έχουν προσδιοριστεί τα όρια της

ελεύθερης ζώνης. Αυτή τη στιγµή έχουµε το πρόβληµα ο περισσότερος χώρος

του λιµανιού να έχει χαρακτηριστεί τελωνειακός περίβολος, µε αποτέλεσµα τα

εµπορεύµατα που εισάγονται στο λιµάνι να πρέπει να εκτελωνίζονται και να

παραλαµβάνονται µέσα σε εφτά µέρες. Αν δεν γίνεται αυτό, το Τελωνείο χρε-

ώνει υπέρογκες υπερηµερίες. Μπορεί π.χ. να µην είναι τα χαρτιά έτοιµα, να

µην έχει έρθει ο παραλήπτης να παραλάβει, να µην έχει αποθήκες διαθέσιµες,

να υπάρχει κάποιο πρόβληµα στο εµπόρευµα και να µην επιτρέπει το Τελω-

νείο ή το Χηµείο του κράτους να γίνει η εισαγωγή και αυτό επιβαρύνει την κα-

τάσταση. Αυτό εννοούσα όταν είπα ότι δεν υπάρχει εύκολη πρόσβαση.

11) Τι θα µπορούσαν να κάνουν ο Ο.Λ.Η., η τοπική αυτοδιοίκηση ή άλ-
λοι φορείς τότε για να βελτιωθεί η κατάσταση του λιµανιού, όσο και για
να αναπτυχθεί η κίνησή του;

Καταρχήν το λιµάνι αυτή τη στιγµή διοικείται από τον Ο.Λ.Η. Η αρχή του

λιµένος είναι το Λιµεναρχείο, αλλά ο ιδιοκτήτης είναι ο Ο.Λ.Η. ο οποίος είναι

Α.Ε., δηλαδή δεν µπορεί ούτε η τοπική αυτοδιοίκηση να κάνει τίποτα, ούτε κά-

ποιος άλλος φορέας. Ο Ο.Λ.Η. είναι ένας ιδιωτικός φορέας µε βασικό µέτοχο

το δηµόσιο. Τι µπορεί να κάνει για να βελτιώσει την υποδοµή του; Υλική ε-

πάνδρωση του λιµανιού µε γερανούς και άλλα µηχανήµατα, να βελτιώσει το

εργατικό δυναµικό, να προσλάβει γερανοδηγούς, γιατί αυτή τη στιγµή υπάρχει

έλλειψη, να βελτιώσει τα βάθη στο λιµάνι, να βαθύνει ακόµα περισσότερο τα

βυθίσµατα στις προβλήτες για να µπορούν να έρχονται µεγαλύτερα πλοία.

Κάποια στιγµή θα χρειαστεί να γίνει και αυτό.
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12) Ποιες είναι οι σχέσεις σας µε τις λιµενικές αρχές;

Οι σχέσεις µας µε τις λιµενικές αρχές είναι πολύ καλές. Εφόσον προσαρ-

µοζόµαστε στο νόµο δεν έχουµε κανένα πρόβληµα. Έχουµε καθηµερινές σχέ-

σεις µαζί τους. ∆ιακινούµε διάφορα έγγραφα προς το Τελωνείο, τον Ο.Λ.Η.

και το Λιµεναρχείο και οι σχέσεις µας δεν µπορεί παρά να είναι καλές.

13) Αιτήµατα έχετε;

Βεβαίως υπάρχουν αιτήµατα. Προσπαθούµε να βρούµε τη λύση µε συνεν-

νόηση µεταξύ µας και µε τις αρχές. Τα αιτήµατά µας αυτή τη στιγµή είναι να

προσδιοριστούν επακριβώς οι χώροι προσέγγισης των πλοίων. Αυτή τη στιγµή

δεν ξέρουµε πού δένουν τα φορτηγά, πού τα κρουαζιερόπλοια, πού δένουν τα

ψαροκάικα και πού τα ρυµουλκά.

14) Πιστεύετε ότι οι πολίτες του Ηρακλείου είναι σωστά ενηµερωµένοι
για την κατάσταση του λιµανιού; 

Πιστεύω πως δεν είναι σωστά ενηµερωµένοι και δεν ξέρουν επακριβώς τι

γίνεται στο λιµάνι. Τι όγκος αγαθών διακινείται µέσα από αυτό, τι ανάγκες έ-

χει και τι έσοδα αποφέρει. ∆υστυχώς έχει γυρίσει η πόλη την πλάτη της στο

λιµάνι και γενικώς στο παραλιακό µέτωπο και γι’ αυτό δεν είναι ίσως τόσο κα-

λά ενηµερωµένη για το τι γίνεται εδώ. Αυτή τη στιγµή, αν πεις σε κάποιον ότι

1000 οικογένειες έχουν άµεση σχέση µε το λιµάνι και ζουν από αυτό, δεν θα

το πιστέψει, γιατί ακριβώς δεν ξέρουν οι Ηρακλειώτες πέρα από αυτούς που

άµεσα ή έµµεσα έχουν σχέση µε αυτό, τι κάνει το λιµάνι. Οι υπόλοιποι ίσως

να µην έχουν σωστή ενηµέρωση.

15) Ποιες ενέργειες νοµίζετε ότι πρέπει να γίνουν για να ενηµερωθούν
οι πολίτες;

Οι αρχές, Ο.Λ.Η. και το Λιµεναρχείο, έπρεπε να κάνουν περισσότερες ε-

νηµερωτικές εκποµπές, ανακοινώσεις στο ραδιόφωνο, στην τηλεόραση, στις ε-

φηµερίδες σχετικά µε το τι γίνεται στο λιµάνι, έτσι ώστε ο κόσµος να είναι

πληροφορηµένος. 
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16) Πιστεύετε ότι θα µπορούσε να γίνει κάτι από τη δική σας πλευρά για
να βελτιωθεί η κατάσταση του λιµανιού µας;

∆υστυχώς, εµείς είµαστε οι χρήστες του λιµανιού και προσαρµοζόµαστε µε

την εκάστοτε υποδοµή. Παρέχουµε υπηρεσίες µέσα από το λιµάνι και δεν µπο-

ρούµε να επηρεάσουµε την υποδοµή του, απλώς χρησιµοποιούµε αυτό που υ-

πάρχει αυτή τη στιγµή, όπως υπάρχει, και προσαρµοζόµαστε σε αυτό. 

17) Τι θα µπορούσαν να κάνουν οι νέοι για να συµβάλουν στη βελτίωση
του λιµανιού; 

Από την στιγµή που θα διαπιστώσετε ότι υπάρχουν ορισµένα προβλήµατα

και θα βοηθήσετε αυτά να βγουν προς τα έξω, αυτή είναι αρκετή βοήθεια. Αυ-

τό που θα προσφέρετε εσείς στο λιµάνι του Ηρακλείου σαν σχολείο, ως το 1ο

Ενιαίο Λύκειο Ηρακλείου, µέσα από αυτό το πρόγραµµα που αφορά το λιµά-

νι του Ηρακλείου, είναι σηµαντικό.

Τη συνέντευξη πήραν στις 17/3/2005 οι µαθητές: Άρης Χιωτέλης, Κώστας Παναούσης

και Στέλιος Πολίτης.
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΜΕ ΤΟΝ ΠΡΟΕ∆ΡΟ ΤΩΝ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΙΩΝ
ΑΛΙΕΩΝ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ, κ. ΤΖΑΒΟΛΑΚΗ

1. Πότε δηµιουργήθηκε το σωµατείο σας;

Το σωµατείο δηµιουργήθηκε το 1985.

2. Πόσα µέλη έχει;

Αυτή τη στιγµή έχει γύρω στα 90.

3. Υπάρχουν επαγγελµατίες ψαράδες που δεν ανήκουν στο σωµατείο
σας;

Μέχρι πρότινος το σωµατείο µας ήταν µόνο ιδιοκτητών σκαφών, δηλαδή

συµµετείχαν αυτοί που έχουν καΐκια. Τώρα τελευταία µε µια τροποποίηση που

έχει γίνει στο νόµο µπαίνουν και οι αλιεργάτες, οπότε ευελπιστούµε µέσα σε έ-

να χρόνο να έχουν µπει όλοι. Το σωµατείο ξεκίνησε µε 80 άτοµα που είχαν σκά-

φη. Από αυτά έχουν µερικά αποσυρθεί από την αλιεία και έχουν µείνει τώρα
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γύρω στα 75, αλλά έχουµε ξεκινήσει να γράφουµε αλιεργάτες σύµφωνα µε το

νόµο 25/38, και ευελπιστούµε σύντοµα να φτάσουµε γύρω στα 200-300 µέλη.

4. Τι σας παρακίνησε να γίνετε ψαράς;

Ο πατέρας µου ήταν ψαράς και έγινα και εγώ. 

5. Ποια προσόντα/ γνώσεις/ ικανότητες χρειάζεται κάποιος για να γίνει
ψαράς;

Ιδιαίτερες γνώσεις δεν χρειάζονται, αν και τώρα πια χρειάζεται ο ψαράς να

ξέρει να χειρίζεται διάφορα µηχανήµατα που χρησιµοποιούν τα καΐκια, όπως

βυθοµέτρα κ.α. Αλλά παρατηρείται το φαινόµενο λίγοι να ξέρουν να χρησι-

µοποιούν αυτά τα µηχανήµατα που διευκόλυναν πολύ τη δουλειά µας.

6. Έρχονται στο λιµάνι του Ηρακλείου επαγγελµατίες ψαράδες που δεν
είναι τα σκάφη τους νηολογηµένα στο Ηράκλειο; Αν ναι, από πού προ-
έρχονται;

Σπανίως συµβαίνει αυτό, αλλά περνάνε από εδώ Χανιώτες, Ρεθυµνιώτες,

από τον Άγιο Νικόλαο. Αναλόγως µε τα δροµολόγια που έχουν, µπορεί να

χρειαστεί να διανυκτερεύσουν στο Ηράκλειο. 
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7. Εµπορεύονται τα ψάρια τους εδώ στο Ηράκλειο;

Συνήθως όχι. Αλλά όταν τα πουλάνε, τα πουλάνε στην αγορά, όχι εδώ στο

λιµάνι που πουλάµε εµείς τα δικά µας 

8. Έχουν αυξηθεί οι ψαράδες τα τελευταία χρόνια;

Έχουν µειωθεί, γιατί δεν µπαίνουν νέοι στο επάγγελµα. ∆ηλαδή νέα παιδιά

δεν έχουµε αρκετά, µόνο 5-6 που πρώτα τελείωσαν το σχολείο και µετά µπή-

καν στη δουλειά.

9. Σε ποιες περιοχές ψαρεύετε;

Συνήθως πάµε εδώ απέναντι, στη Ντία, στο Φόδελε, στην Αγία Πελαγία,

στην κάτω µεριά στην Χερσόννησο και µερικά καΐκια από τα δικά µας πηγαί-

νουν µέχρι και τη Σητεία.

10. Ποιες δαπάνες απαιτούνται για να ασκήσει κάποιος το επάγγελµά
σας;

Καταρχήν τα σκάφη είναι ακριβά. Ένα σκάφος το οποίο φτάνει τα 9 µέτρα

µπορεί να στοιχίσει γύρω στα 25 εκατοµµύρια. Η Ευρώπη µας ενισχύει οικο-

νοµικά, αλλά όχι αρκετά. Μας ενισχύει για εκσυγχρονισµό των σκαφών µας.

Μας δίνει για εκσυγχρονισµό γύρω στα 70.000 ευρώ. Αλλά για να τα πάρεις,

πρώτα δίνεις τα χρήµατα, φτιάχνεις το σκάφος και µετά εισπράττεις την ενί-

σχυση. Αυτό χρειάζεται δυο χρόνια περίπου.

11. Τι ψάρια πιάνετε και σε τι ποσότητες;

Εδώ εµείς βγάζουµε πολλές γόπες. Βγάζουµε µπαρµπούνια, σκορπίδια,

σπάρους και διάφορα άλλα που γίνονται καλά βραστά. Η τράτα βγάζει µαρι-

δούλα. Βγάζουµε σαρδέλες, παλαµίδες. Σχεδόν όλα τα µεσογειακά είδη. 

12. Έχουν µειωθεί ή αυξηθεί κάποια είδη τα τελευταία χρόνια;

∆εν νοµίζω. Πάντως µόνο η Εποπτεία Αλιείας(το Τµήµα Αλιείας) κρατάει

τέτοια στοιχεία. 
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13. Έχει αυξηθεί η µόλυνση στην περιοχή µας;

∆εν µπορώ να σας πω µε σιγουριά. Αλλά εγώ πιστεύω ότι δεν έχει αυξηθεί.

14. Σε ποιες αγορές διαθέτετε τα ψάρια;

Εµείς, η παράκτια αλιεία, έχουµε εδώ στο λιµάνι ένα κιόσκι και τα πουλά-
µε µόνοι µας. Μας το έχει παραχωρήσει το Λιµενικό Ταµείο (ο Ο.Λ.Η.) και
πουλάµε εκεί τα ψάρια µας. 

15. Ποια προβλήµατα και ποιες δυσκολίες αντιµετωπίζετε στη δουλειά
σας; Μπορείτε να τα ιεραρχήσετε;

Εκτός των καιρικών συνθηκών και της χειρωνακτικής δουλειάς κύριο πρό-
βληµά µας είναι τα θαλάσσια ζώα (δελφίνια, φώκιες, χελώνες). Μας κατα-
στρέφουν τα δίχτυα, καθώς έχει αυξηθεί σηµαντικά ο πληθυσµός τους. ∆εν
µπορούµε να τα διώξουµε. Και αυτά µέσα στο σπίτι τους είναι. Απ’ ό,τι µας
έχουν πει ιχθυολόγοι, αυτά παίζουν. ∆εν κάνουν θέλοντάς το τις καταστροφές.
Αλλά µας κάνουν πολλές ζηµιές. 
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16. Τι µπορεί να κάνει η πολιτεία για να περιοριστούν τα προβλήµατά
σας;

Έχουµε ζητήσει οικονοµική ενίσχυση και µάθαµε ότι έχουν βγει και κάτι µη-
χανήµατα που µπαίνουν στα δίχτυα και διώχνουν τα θαλάσσια ζώα. Αλλά απ’
ό,τι φαίνεται τα διώχνουν για πάντα και έχουν απαγορευτεί. 

17. Ασφάλεια έχετε;

ΟΓΑ έχουµε. Αυτοί που δουλεύουν στα καΐκια και µέχρι πρότινος οι αλιερ-
γάτες ήταν στο ΙΚΑ. Τώρα είναι στον ΟΓΑ. Εντάξει, ο ΟΓΑ είναι µια καλή α-
σφάλεια, δεν έχουµε παράπονα.

18. Έχετε προβλήµατα που σχετίζονται µε το λιµάνι του Ηρακλείου;

Το βασικό µας πρόβληµα είναι ότι δεν υπάρχει ένα σωστό καρνάγιο ώστε
να µπορούµε να βγάλουµε τα καΐκια έξω να τα καθαρίσουµε. Υποχρεωνόµα-
στε να πηγαίνουµε σε γερανούς που συχνά προκαλούν και ζηµιές. Έχουµε α-
πευθυνθεί στην διοίκηση και µας έχουν πει ότι θα φτιάξουν. Είχαµε παλαιο-
τέρα µια πλύστρα κοντά στο καρνάγιο αλλά χάλασε και µας υποσχέθηκαν άλ-
λα µηχανήµατα τα οποία δεν έχουν έρθει. 

19. Η εισαγωγή ψαριών από το εξωτερικό σας έχει κάνει ζηµιά;

Μερικές φορές ναι, κάνει, αλλά συνήθως όχι, γιατί ο κόσµος ξέρει ότι είναι
φρέσκα εδώ και αγοράζει. 

20. Έχει µειωθεί η αγοραστική κίνηση προς τα ψάρια;

Σε εµάς όχι, είναι ικανοποιητική. 

21. Έχει ακουστεί ότι λόγω της ακρίβειας έχει µειωθεί η κατανάλωση.

Εµείς εδώ λειτουργούµε µε τιµοκατάλογο που αναπροσαρµόζεται ανά 2-3
χρόνια. Αν όµως υπολογίσουµε το κόστος σε κούραση, χρήµα και χρόνο δεν εί-
ναι ακριβά τα ψάρια αυτή την στιγµή.

22. Ποια είναι τα αιτήµατά σας;

Θα έπρεπε οι υπεύθυνοι να ανοίγανε ένα µέτωπο στο λιµάνι και να φτιά-
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χνανε τουαλέτες, χώρους υγιεινής, χώρους ύδρευσης. Για εµάς το µεγαλύτερο
πρόβληµα και γενικότερα σε όλη την αλιεία είναι αυτό που είπαµε, τα θαλάσ-
σια ζώα. Θα έπρεπε να πάρουµε γι’ αυτό κάποιες επιδοτήσεις. Ευτυχώς όλοι
οι ψαράδες στο Ηράκλειο σέβονται αυτά τα ζώα και δεν τα σκοτώνουν. Αλλά
χρειαζόµαστε τις επιδοτήσεις. Να, αυτές τις µέρες τα δίχτυα καταστράφηκαν
Μέσα σε 20 µέρες καταστράφηκαν. Αλλά… τα δίχτυα είναι ακριβά. Τα αλ-
λάξαµε για τη σεζόν και έχουν ήδη καταστραφεί. 

23. Επιβαρύνεστε από τον Ο.Λ.Η. για την στάθµευση των καϊκιών σας;

Ναι. Οι τιµές κυµαίνονται από 50-200 ευρώ το χρόνο, ανάλογα µε το µέγεθος.

24. Θα συµβουλεύατε ένα νέο να ακολουθήσει το επάγγελµά σας;

Μακριά! Είναι µια καλή δουλειά, αλλά σκληρή δουλειά. Εγώ πιστεύω ότι
αν κάποιου δεν ήταν ο πατέρας του ναυτικός ή κάποιος κοντινός συγγενής του,
ώστε να είχε από µικρός τραβήξει γι’ αυτή την δουλειά, να µπει δηλαδή στην
θάλασσα, δεν έρχεται. Έχουν έρθει αρκετά νέα παιδιά που δεν έβρισκαν αλ-
λού δουλειά και δεν άντεξαν ούτε δυο µέρες. Είναι πολύ σκληρή δουλειά·
φουρτούνες, κρύο, δυστυχία, όλα µαζί έρχονται. 

Τη συνέντευξη πήραν στις 1/3/05 οι µαθητές: Ανδρέας Θεοχαρόπουλος, Αρµάνδος Στυ-

λιανάκης, Κώστας Παναούσης και Άρης Χιωτέλης.
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ΣΥΛΛΟΓΟΣ ΕΡΑΣΙΤΕΧΝΩΝ ΑΛΙΕΩΝ

Οι ερασιτέχνες ψαράδες, ηλικιωµένοι και συνταξιούχοι σήµερα οι περισσό-

τεροι, κάποιοι από αυτούς επαγγελµατίες ψαράδες ή λιµενεργάτες παλιότερα,

συγκεντρώνονται στα εντευκτήρια του Συλλόγου τους, σε χώρο που τους έχει

παραχωρηθεί από τον Ο.Λ.Η.

Εκεί µοιράζονται τις αναµνήσεις τους, διηγούνται ιστορίες, σχολιάζουν την

επικαιρότητα. ∆ιατηρούν µια πολύ ενδιαφέρουσα συλλογή µε θαλασσινά είδη,

ενώ τους τοίχους των γραφείων του Συλλόγου τους διακοσµούν πίνακες των

πιο ευφάνταστων και ταλαντούχων από αυτούς, µε θέµατα –τι άλλο;– ε-

µπνευσµένα από τη θάλασσα.
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Θα ήθελαν τη µικρότερη δυνατή επιβάρυνση για τον ελλιµενισµό τους στο

λιµάνι, ένα γερανάκι στο χώρο που µέχρι τώρα λειτουργούσε για να το χρησι-

µοποιούν και να επισκευάζουν τα σκάφη τους χωρίς να χρειάζεται να τα µετα-

φέρουν στο εµπορικό, το µεγάλο λιµάνι, γι’ αυτό το σκοπό και ελεύθερη πρό-

σβαση σε όλους τους χώρους του λιµανιού, καθώς γι’ αυτούς η εφαρµογή του

∆ιεθνούς Κώδικα Ασφάλειας δεν έχει κανένα νόηµα και καµιά σκοπιµότητα.

Τους Ερασιτέχνες Αλιείς επισκέφτηκαν στις 16-2-2005 και συζήτησαν µαζί τους οι µα-

θητές: Κώστας Παναούσης (Β3), Ελίνα Παπαδάκη και Ευαγγελία Στρατάκη (Α5),

Αντρέας Θεοχαρόπουλος (Α4) και Αρµάνδος Στυλιανάκης (Α3).
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ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΑΠΟ ΤΟ ΚΑΡΝΑΓΙΟ, 
ΑΠΟ ΤΟΝ κ. ΒΑΣΙΛΕΙΑ∆Η ΒΙΚΤΟΡΑ

1. Ποιο ακριβώς είναι το αντικείµενο της επιχείρησής σας;

Είναι η κατασκευή και η επισκευή καϊκιών.

2. Από πότε λειτουργεί;

Το καρνάγιο λειτουργεί από το 1970. Εµείς καταγόµαστε από την Κάλυµνο.

Ο παππούς µου είχε έρθει πρώτος. Έπειτα µετακινήθηκε όλη η οικογένεια και

το 1970 ίδρυσαν το καρνάγιο. 

3. Τι γνώσεις χρειάζονται για να εξασκήσει κάποιος το επάγγελµά σας
και πώς τις αποκτά;

Είναι οικογενειακή επιχείρηση. Αυτό σηµαίνει ότι περνά από πατέρα στο

γιο και ούτω κάθε εξής. ∆εν χρειάζονται γνώσεις. Χρειάζεται πείρα πάνω από

όλα. 
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4. Πόσοι τεχνίτες και πόσοι εργάτες απασχολούνται; Πώς εκπαιδεύτη-
καν; 

Συνολικά είµαστε πέντε άτοµα. Εδώ είµαστε όλοι αδέρφια, η ίδια οικογέ-

νεια.

5. Είστε ευχαριστηµένος από τις εργασίες σας; Ποσά καΐκια κατασκευ-
άζετε το χρόνο και ποσά επισκευάζετε;

Ναι, είµαι ευχαριστηµένος,. Κατασκευάζουµε γύρω στα τρία µε τέσσερα

και από επισκευές ό,τι προκύψει.

6. Παραγγέλνουν καΐκια;

Ναι, παραγγέλνουν. Συνήθως για ψάρεµα και για τουριστικούς σκοπούς.

7. Πόσο στοιχίζει ένα σκάφος;

Μπορεί να στοιχίσει από 10.000 eυρώ και µπορεί να πάει στις 100, 200,

300 χιλιάδες Ευρώ. Ανάλογα µε το µέγεθος. 
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8. Τι ξύλα χρησιµοποιείτε;

Χρησιµοποιούµε ευκάλυπτο, πεύκα και ιρόκο. Τα πεύκα συνήθως για το ε-

σωτερικό. Το ιρόκο είναι αφρικάνικο.

9. Υπάρχει µήπως µείωση των παραγγελιών ή αύξησή τους;

Τα τελευταία 15 χρόνια έχει µειωθεί η δουλεία µας γύρω στο 30%- 40%.

10. Ποια είναι τα σηµαντικότερα προβλήµατα της δουλειάς σας;

Το πρόβληµά µας είναι η έλλειψη ειδικευµένου προσωπικού. 

11. Οι υποδοµές του λιµανιού σας εξυπηρετούν; Τι θα µπορούσε να γίνει
ώστε να περιοριστούν τα προβλήµατα και να βελτιωθεί η κατάσταση;

Όχι, δεν µας εξυπηρετούν. Κάτι πάει να γίνει τώρα. Παλαιοτέρα δεν µας έ-

διναν σηµασία, εννοώ ο Ο.Λ.Η. Ρεύµα παίρνουµε από το λιµάνι. Υποδοµές δεν

υπάρχουν καθόλου. 

12 Ποια αιτήµατα έχετε σχετικά µε την δουλειά σας;

∆εν υπάρχει κάποιο συγκεκριµένο να µας καίει τώρα για να σας το πω. 

13. Θα µπορούσε στο Ηράκλειο να λειτουργήσει ναυπηγοεπισκευαστική
ζώνη;

Ναι, θα µπορούσε. 

14. Θα συµβουλεύατε ένα νέο να ασχοληθεί µε τη δουλειά σας;

Ναι, αν µπορεί και αντέχει. Είναι σκληρή δουλειά. 
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Τη συνέντευξη πήραν στις 15-3-2005 οι µαθητές: Αντρέας Θεοχαρόπουλος, Αρµάνδος

Στυλιανάκης, Κώστας Παναούσης, Σπύρος Σφακιανάκης και Άρης Χιωτέλης.
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